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توصیه های آیت ا... مکارم به خطبا و مداحان:

مباحث سیاسی در 
مجالس حسینی  ممنوع
مراسمات حسینی را به دور از اسراف، تظاهر و ریاکاری برگزارکنید

مجالس حسینی را به صورت سنتی اداره کنید

مداحان از آهنگ های مبتذل بپرهیزند
2

آیت الله نوری همدانی:

به مذاکره کنندگان تهمت زده نشود 
فرماندار قم: 

دهیاران مدیر بحران در روستاها هستند

رئیس سازمان جهاد کشاورزی استان قم:

از ایجاد مشاغل خرد خانگی 
در روستاها حمایت می کنیم

رئیس سازمان جهاد كشاورزی استان قم گفت: مجموعه سازمان جهاد 
كشاورزی استان از ایجاد مشاغل خرد خانگی در روستاها حمایت می كند.

محمد رضا طلایی روز گذشته در مراسم بهره برداری از پروژه تكثیر و 
پرورش ماهیان تزئینی در روستای نیجه ضمن تبریك روز روستا به تمام 
روستائیان استان قم، اظهار داشت: یكی از موارد مهمی كه در بحث توسعه 
روستایی مطرح است، اشتغال های خرد خانگی است كه در مجموعه 
سازمان جهاد كشاورزی نیز بر این نكته اعتقاد داریم كه این مشاغل می 

تواند تاثیر بسیار مثبتی بر روی افزایش درآمد كشاورزان و ...

درآمد برنامه نود از پیامک ها چقدر است؟
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سرمقاله :  متین مسلم

خاورمیانه هیچگاه مانند امروز  
در لبه پرتگاه قرار نگرفته بود. حتی 
جنگ های اعراب و اسرائیل،،جنگ 
اسرائیل  لبنان،نبردهای  داخلی 
با فلسطینیان در غزه و حزب ا... 
و  ایران  ساله  لبنان،جنگ 8  در 
عراق،حمله آمریكا به عراق،جنگ 

ویرانگر داخلی سوریه و ...

آیا سعودی این خطای محاسباتی 
را خواهد کرد؟ 

 رییس مجلس خبرگان:

اجتماع و تحصن 
سیاسی طلاب، خلاف 
خواسته رهبری است 

آیا لاریجانی و قالیباف 
با اصولگرایان تندرو 

کنار خواهند آمد؟
اصولگرایان همچنان به دنبال الگوی ائتلافی مناسب مجلس 
94 است، انتخاباتی كه در صورت شكست آنها را بعد از قوه مجریه 
از قوه مقننه هم دور خواهد كرد، اتفاقی كه نگرانی امروز سیاسیون 

راست است.
اصـــول انتخاباتــی پایداری های نوظهور بعد از انتخابات 92 
به سیاسیون راست ثابت كرد كه آنها باید جدی گرفته شوند 
وگرنه می توانند بازی اصولگرایان را تغییر دهند، از این رو راست 
محافظه كار به دنبال این است كه این طیف تازه وارد را راضی نگه 
دارد و شاید به همین دلیل است كه دبیركل حزب موتلفه هم 
تاكید می كند مذاكره با پایداری و ایثارگران به نفع كل اصولگرایان 

تمام می شود...

اصولگرایان همچنان به دنبال الگوی ائتلافی مناسب مجلس 
94 است، انتخاباتی كه در صورت شكست آنها را بعد از قوه مجریه 
از قوه مقننه هم دور خواهد كرد، اتفاقی كه نگرانی امروز سیاسیون 

راست است.
اصـــول انتخاباتــی پایداری های نوظهور بعد از انتخابات 92 
به سیاسیون راست ثابت كرد كه آنها باید جدی گرفته شوند 
وگرنه می توانند بازی اصولگرایان را تغییر دهند، از این رو راست 
محافظه كار به دنبال این است كه این طیف تازه وارد را راضی نگه 
دارد و شاید به همین دلیل است كه دبیركل حزب موتلفه هم 
تاكید می كند مذاكره با پایداری و ایثارگران به نفع كل اصولگرایان 

تمام می شود...
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طرف ایرانی در مذاکرات 
حواسش جمع بود

روزنامه
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رهبر معظم انقلاب: مذاکره با آمریکا ممنوع است زیرا هیچ نفعی ندارد

استاندار قم گفت: مسئولان با هر بینش و گرایش سیاسی در چارچوب قوانین حرکت کنند مبادا 
برای خوشایندی دیگران دامنمان را به خیانت آلوده کنیم.

سیدمهدی صادقی قبل از ظهر دیروز در مراسم روز ملی روستا که در سالن جلسات امام جواد )ع( 
استانداری برگزار شد، با اشاره به فراهم بودن زمینه خدمت بیشتر و بهتر به مردم که از توفیقات الهی 
است، اظهار کرد: مسئولان باید از این فرصت نهایت استفاده را داشته باشند، زیرا براساس روایات 

کسانی که بزرگ ترین سرمایه شان خدمت به خلق است بندگان برگزیده خدا هستند.
وی با اشاره به 15 مهرماه و نامگذاری آن به نام روز ملی روستا اضافه کرد: صفای باطن و روح 

روستاییان فارغ از تعلقات سیاسی و دیگر مسائل است و کسانی که در حوزه خدمات رسانی به 
روستاها فعالیت دارند باید بدانند که یک توفیق بزرگ نصیب آنها شده است. استاندار قم فعالیت 
دهیاران را مورد توجه قرار داد و تصریح کرد: خدمات شما در روستاها موثر است و می توان با دقت 
نظر و هماهنگی بیشتر به آن قوت بیشتری بخشید. صادقی داشتن انضباط کاری را در پیشبرد کارها 
موثر دانست و خاطرنشان کرد: اگر نظم وجود نداشته باشد یا کم باشد تلاش هایتان به ثمر نمی رسد 
یا اثرش کمرنگ خواهد بود. وی شناخت چهارچوب قانونی برای پیاده سازی نظم را مورد توجه قرار 

داد و گفت: به نظر می رسد در زمینه های اجرایی مشکلاتی وجود دارد...

استاندار قم:

مبادا مسئولان برای خوشایندی دیگران دامنشان را به خیانت آلوده کنند
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آیا سعودی این خطای 
محاسباتی را خواهد کرد؟ 

خاورمیانه هیچگاه مانند امروز  در لبه پرتگاه قرار نگرفته 
داخلی  اسرائیل،،جنگ  و  اعراب  های  جنگ  حتی  بود. 
لبنان،نبردهای اسرائیل با فلسطینیان در غزه و حزب ا... در 

لبنان،جنگ 8 ساله ایران و عراق،حمله آمریكا به عراق،جنگ ویرانگر داخلی سوریه و دهها 
بحران بزرگ و كوچک دیگر، انبار دینامیت خاورمیانه را تا به این حد آماده انفجار نكرد 
كه بحران میان ایران و عربستان شرایط آن را فراهم كرده است. باید هم نگران بود و هم 

محتاط .
ایران كه در پی كشته شدن تعداد زیادی از زائرانش  در مراسم حج به دلیل بی 
دقتی و اهمال های آشكاری كه رئیس جمهور حسن روحانی می گوید كاملا قابل پیش 
بینی و پیشگیری بود، ریاض را به شدت زیر حملات تبلیغاتی خود قرار داده است. البته 
اهمیت این موضوع تنها به آنچه رئیس جمهور ایران به آن اشاره كرده خلاصه نمی شود. 
دیپلمات ارشد یكی از كشورهای مسلمان جنوب شرق آسیا مقیم جده به شرط عدم افشای 
نامش می گوید" به جز حادثه سقوط جرثقیل در محوطه مسجدالحرام،از جنبه فنی وقتی 
حجم وسیعی از طرح های عمرانی را انجام می دهید؛نه صرفا محاسبات ریاضی كشش ویا 
مقاومت سازها و معابرعمومی؛ كه محاسبات امنیتی هدایت وكنترل جمعیت و محاسبه 
رفتار میلیو نها نفر در اماكن جدیدی كه بهره برداری از آنها كامل نشده بسیار مهم است. 
نمی توان به صرف اینكه زائران به حرف های ما گوش ندادند از خود رفع مسئولیت كرد.

آنها صد ،دویست و یا هزار نفر نبودند".
اما این فاجعه دردناک صرف نظر از ابعادانسانی آن ؛ از زاویه ایی كاملا سیاسی و امنیتی 
بالاخره پرده نهایی اختلافات دیرینه میان ریاض و تهران را بالا برد. اختلافاتی كه حداقل 
طی 35 سال گذشته و به بهانه های مختلف هراز چند گاهی بروز می كرد ،اما بنا به دلایل 
مختلف كه شاید خواست و اراده دولتمردان دو كشور مهم ترین آنها بود ، كنترل و حتی 
المقدور از عمومی شدن آنها در سطح افكار عمومی كه می تواند فرآیند هرگونه "دیپلماسی 
مهار و هدایت " رابا مشكل روبرو كند پرهیز می كردند.اما ظاهرا امروز شرایط متفاوت و 
بسیار نگران كننده شده.به گفته یک مقام ارشد وزارتخارجه عمان " اكنون مسئله این است: 

چگونه این شرایط را كنترل و همه را آرام كنیم".
بسته به اینكه بحران میان ریاض و تهران از چه زاویه ایی نگریسته شود، برداشت ازآن 
متفاوت خواهد بود. مشكل تنها این نیست كه دو كشور بزرگ و اصلی شمال و جنوب خلیج 
فارس با یكدیگرسر ناسازگاری پیدا كرده و هریک به دنبال تثبیت و رسمیت دادن به حجم 
بلوک بندی های سیاسی و امنیتی خود در منطقه هستند )این كشش و رقابت پیشینه 
ایی قدیمی تر از سال 1979 دارد(. واقعیت آنستكه امروز سنت های 3 گانه وآرامش بخش 
70 ساله گهواره خلیج فارس برای یعنی "تامین منافع مشترک ،حفظ امنیت مشترک و 
ایجاد ثبات متوازن"از بنیان دچار تغییر شده اند. شاید امروز نه فقط عربستان كه بسیاری از 
كشورهای عربی  منطقه اینگونه می اندیشند.با توجه به تغییر رویكرد اعراب پس از توافق 
هسته ایی ایران، این نگاه بالقوه مخاطراتی را متوجه جامعه جهانی و قدرت های بین المللی 
در حوزه امنیت استراتژیک و تامین انرژی خواهد كرد. رفتار آنها خصوصا سعودی ها در 

حمایت از تروریسم ایدئولوژیک و داعش را ببینید.
اكنون در برابر 3 سوال بسیار مهم قرار گرفته ایم.

1- چرا سطح بحران تا به این حد بالا آمده و تا كجا پیش خواهد رفت؟.
2- منافع و مضرات شرایط كنونی و تداوم مخاطره آمیزآن به سمت كدم طرف خواهد 

رفت؟.
3- و از همه مهمتر برای كنترل این بحران چه می توان كرد؟.

اهمیت این سوالات و یافتن پاسخی برای آنها تنها به دلیل اثرات این بحران بر بازار 
انرژی نیست. بلكه در اثرات پایدار امنیتی و ثبات استراتژیكی است كه خاورمیانه و خلیج 
فارس به آن نیاز دارد و اگر مهار نشود پای دیگر كشورها را به این دلیل كه نمی توانند بی 
تفاوت بمانند، به میان خواهد كشید. در این میان آنچه جلب توجه كرده خونسردی تامل 
برانگیز مقامات ارشد ایران است كه تا كنون نقش بسیار مهمی در كنترل بحران ایفا كرده.

شاید مواضع تند ایران در جای خود اثر دیپلماتیكی اش را گذاشته باشد.اما بر این باورم 
كه بسیار بعید است تهران مصمم ورود به مسیری باشد كه نهایتا به یک رویارویی نظامی 
با عربستان ختم شود. نه به دلیل واكنشی كه سعودی ها از خود بروز خواهند داد،بلكه به 

2 دلیل مهمتر.
نخست، تهران به خوبی می داند پس از توافق اتمی وین بیش از تنش و بحران به 
آرامش و تثبیت جایگاهش در سطح بین المللی وموقعیت ژئوپولتیک منطقه ایی خود نیاز 
دارد. موضوعی كه سعودی ها به آن آگاه و در صدد مقابله با آن برآمده اند.حسین موسویان 
یک دیپلمات ارشد پیشین ایران كه هم اكنون در ایالات متحده حضور دارد معتقد است 
"ریشه اصلی عصبانیت سعودی ها را باید در همین آگاهی آنها جستجو كرد.آنها می بینند 
كار تمام شده است".دوم،ظاهرا تهران به خوبی متوجه شده كه حاكمان جدید عربستان 
در صددند برای خنثی سازی اقدامات تنش زدایی حسن روحانی در منطقه و عواقب توافق 
وین در سطح بین المللی، پای ایران را به یک تنش جدی اما محدود منطقه ایی با رویكرد 
بین المللی باز كنند.كاملا مشخص است سیاستمداران زیرک ایران متوجه این سیاست 
سعودی ها شده اند؛اما از آنجا كه رفتارهای  افرادی چون وزرای دفاع و خارجه سعودی 
خیلی قابل پیش بینی نیست ،تهران احتیاط های لازم را برای كنترل شرایط به عمل آورده 
است.یک دیپلمات فرانسوی مقیم نیویورک می گوید" كاملا مشخص است ایرانی ها بر 
خلاف سعودی ها بر اعصاب و اقدامات  خود كاملا مسلط هستند ".روزنامه فایننشیال تایمز 
در شماره آخر هفته گذشته خود نوشته است" روحانی به تازگی به توافق هسته ای دست 
یافته است .این محمد بن سلمان است كه باید موقعیت خود را تثبیت نماید، نه اینكه با 
جنگی كه در آن نیروهای مسلح قدرتمند و كل ایران می توانند در آن به آسانی پیروز شوند، 

همه چیز را به خطر اندازد.

آیت الله نوری همدانی:

به مذاکره کنندگان تهمت زده نشود 
آیت الله حسین نوری همدانی از مراجع تقلید گفت: مذاكره كنندگان ایرانی افرادی 
متدین و سخت كوش هستند و قصد آن ها خدمت است اما دشمن مكار و حیله گر است 

و باید مراقب آن ها باشیم و هر سخن و اقدامی باید از مجرای قانون باشد. 
وی روز چهارشنبه در جلسه درس خارج فقه خود در مسجد اعظم قم با اشاره به این 
كه در موضوع برجام باید وحدت و همدلی حفظ شده و از ایجاد هرگونه اختلاف پرهیز شود 
ابراز داشت:نقدهای انجام گرفته بر برجام باید در فضایی دوستانه و با رعایت جانب انصاف 
باشد و باید به جای خودی ها به دشمن حمله صورت گیرد. وی بیان داشت: برجام در طی 
مسیر قانونی خود است و بررسی كنندگان بدانند كه این موضوع به عنوان سندی خواهد 

ماند و باید به گونه ای بررسی شود كه آیندگان از ما اشكال نگیرند. 
وی گفت: خط های انقلاب و خط های قرمز نظام و منافع ملی و فرمایشات رهبر معظم 
انقلاب باید در روند بررسی برجام مد نظر باشد و تاكید بر آن داریم كه به مذاكره كنندگان 
حمله و به آن ها تهمت زده نشود و اشكالات در فضایی به دور از اختلافات برطرف شود. 

این مرجع تقلید تاكید كرد: نباید مردم را نسبت به آینده ناامید كرد ، انقلاب اسلامی روز 
به روز در حال پیشرفت است و آینده نیز بهتر خواهد شد. آیت الله حسین نوری همدانی با 
اشاره به فاجعه منا گفت: آل سعود باید از نوكری آمریكا و كشتار مردم یمن دست بردارد و 

نیز جریان كشته شدن حاجیان در كشورعربستان به طور جدی پیگیری شود. 
وی بیان داشت: مردم ایران اسلامی استقبال خوبی از پیكرهای جانباختگان فاجعه منا 
كردند كه باید از آن ها تقدیر كنیم. وی با اشاره به این كه آل سعود حكومتی قبیله ای 
دارد و این نوع حكومت كردن متعلق به عصر حجر است اظهار داشت: در این نوع حكومت 
یک نفر، 10 فرزند دارد و مانند چوپان بر گوسفندان كه مردم باشند حكومت می كند و 
در عین حال دولت سعودی از یک سو نوكر آمریكا بوده و از دیگر سو ارتباطی نزدیک با 
رژیم صهیونیستی دارد. فاجعه منا دوم مهر ماه همزمان با روز عید قربان حین رمی جمرات 
زائران، بر اثر سوءمدیریت مسئولان سعودی رخ داد و در اثر این فاجعه 464 زائر ایرانی 
كشته شدند همچنین بیش از چهار هزار زائر از كشورهای مختلف نیز در فاجعه منا جان 

خود را از دست دادند. 
آیت الله نوری همدانی هم چنین با اشاره به این كه دولت سعودی كاری به قانون 
اساسی برای حكومت كردن ندارد حمله این دولت به یمن را محكوم كرد و افزود: چه 
ظلمی بالاتر از تخریب مساجد، كتابخانه ها، مدرسه ها و كشتن مردم بی گناه وجود دارد؟ 
وی در بخش دیگری از سخنان خود اظهار داشت: اخیرا رژیم صهیونیستی حمله 
جدیدی را به مسجد الاقصی انجام داده و مردم را به خاک و خون كشیده است لذا باید در 

این مورد موضع شدیدی اتخاذ و در ماه محرم نیز به این مساله توجه شود.

آیت الله مقتدایی  مطرح کرد:

دستور رئیس جمهور برای قانونی کردن 
نامه جامعه مدرسین

قائم مقام جامعه مدرسین حوزه علمیه قم  گفت :در دوره های قبل یكی از مشكلاتی 
كه در اجلاسیه مطرح شد، این بود كه برخی از هنرمندان كه در نقش روحانی، در سینما 
و تلویزیون حضور می یابند، سابقه درخشانی نداشته و حضور آنها به عنوان روحانی، وهن 
روحانیت بود، لذا این مسئله را بررسی و در جلسه ای هم با وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی 

موضوع را مطرح كردیم، ولی این مهم رفع نشد.
آیت الله مرتضی مقتدایی صبح دیروز در افتتاحیه كمیسیون های هفتمین اجلاسیه 
منطقه ای جامعه مدرسین حوزه، در ساری ادامه داد: جامعه مدرسین، وزیر بعدی ارشاد را 
نیز بابت همین مسئله دوباره بازخواست كرد، اما بازهم رفع نشد تا این كه جامعه مدرسین 
نامه ای به دكتر روحانی رئیس جمهور نوشته و از وی خواست تا مسئله را در شورای عالی 

انقلاب فرهنگی مطرح كند تا مشكل رفع و به قانون تبدیل گردد.
وی اضافه كرد: رئیس جمهور دستور داده است تا این مسئله در شورای انقلاب فرهنگی 
مورد بررسی قرار گرفته و تبدیل به قانون گردد، تا این مهم دیگر دستاویز مجموعه ها یا 

وزرا قرار نگیرد. 

اخبار
در بیمارستان شهید بهشتی  قم انجام شد:

خروج جسم خارجی به روش آندوسکوپی 
از اثنی عشر بیمار

خلال دندانی كه در اثنی عشر خانم 27 ساله قرار داشت در اقدامی كم نظیر كه توسط 
دكتر قدیر در بیمارستان شهید بهشتی قم به روش آندوسكوپی خارج شد.

به گزارش روابط عمومی مركزبهشتی، در اقدامی كم نظیر خلال دندانی با لبه تیز 
دو طرفه كه به داخل بافت اثنی عشر بیمار خانمی 27 ساله وارد شده بود توسط دكتر 
قدیر فوق تخصص گوارش با همراهی آقای دكتر حرمتی فوق تخصص گوارش و گروه 

آندوسكوپی بیمارستان شهید بهشتی خارج گردید.
این جسم خارجی به طول 8 سانتی متر نخست توسط پنس های چهارسر از بافت اثنی 
عشر خارج شد و سپس توسط هود به داخل مجرای پلاستیكی هدایت و خارج گردید و 
در این اقدام آسیبی به مری و معده وارد نگردید. شایان ذكر است كه در صورت عدم خروج 

این جسم بیمار نیاز به عمل جراحی پیدا می كرد.

سرپرست مدیریت راهداری استان قم خبر داد: 

پیشرفت70درصدی عملیات روکش آسفالت 
محور قدیم سلفچگان –ساوه

سرپرست مدیریت راهداری استان قم  گفت : بیش از 70 درصدادامه عملیات اجرایی 
روكش حفاظتی،ترمیمی آسفالت محور قدیم سلفچگان –ساوه  انجام شده است.

داوود طلوعی اظهارداشت : طول مسیر اجرایی پروژه میكروسرفیسینگ در محور قدیم 
سلفچگان- ساوه 33 كیلومتر و با هزینه ای بالغ بر 38 میلیارد ریال در حال انجام است.

وی افزود  : با توجه به تردد خودرو های سنگین و همچنین ترافیک چشمگیر محور 
قدیم سلفچگان –ساوه)حوزه استان قم( اجرای آسفالت )میكروسرفیسینگ( به طول 33 

كیلومتر در دستور كار قرار گرفت. 
وی با اعلام اینكه اجرای طرح میكروسرفیسینگ برای نخستین بار است كه در استان 
قم به اجرا در می آید تصریح كرد : خوشبختانه با توجه به مزیت های اجرایی این طرح از 
جمله مقرون به صرفه بودن، سرعت مناسب دراجرا ، عدم آلودگی محیط زیست)بدلیل 
استفاده از قیر امولسیون(... استان قم در اجرای پروژه میكروسرفیسینگ از استان های 

پیشرو در كشور می باشد.

مدیرعامل شرکت گاز استان قم خبر داد

گازرسانی به 45 روستا تا پایان سال 96
مدیرعامل شركت گاز استان قم از گازرسانی به 45 روستا تا پایان سال 96 خبر داد.

غلامرضا فرجی قبل از ظهر دیروز در مراسم روز ملی روستا كه در سالن جلسات امام 
جواد )ع( استانداری برگزار شد با اعلام اینكه 156 روستای بالای 20 خانوار در قم وجود 
دارد گفت: گازرسانی به 45 روستا باقیمانده است كه در برنامه مصوب ما تا پایان سال 96 

باید این كار به اتمام برسد.
وی با اعلام اینكه بیشترین آمار این روستاها مربوط به بخش مركزی است افزود: بخش 
مركزی با 22 روستای فاقد گاز در ردیف نخستین بخش به لحاظ نیازمندی قرار می گیرد.

مدیرعامل شركت گاز استان قم یادآور شد: در صورت گازرسانی به روستاها شاهد تولید 
و توسعه در روستاها و كاهش آمار مهاجرت خواهیم بود.

امیرآبادی نماینده قم:

تلاش های تیم مذاکره کننده
 نباید نادیده گرفته شود

قم - نماینده مردم قم در مجلس شورای اسلامی گفت: تیم مذاكره كننده زحمات و 
تلاش های زیادی را متحمل شده كه نباید نادیده گرفته شود، اما باید مراقب نفوذ دشمن 

پس از برجام باشند.
احمد امیر آبادی فراهانی پیش از ظهر چهارشنبه در مراسم تودیع و معارفه مدیركل 
استاندارد استان قم كه با حضور رئیس سازمان ملی استاندارد و برخی دیگر از مسئولان 
برگزار شد، اظهار داشت: ورود كالاهای بی كیفیت طی سال های اخیر موجب آسیب به 

تولید كنندگان داخلی شده است.
وی با بیان اینكه كیفیت بسیاری از كالاهای ایرانی بهتر از مشابه خارجی آن است، گفت: 
كفش قم از جمله كالاهایی است كه بازار جند كشور را در دست داشت اما اكنون اوضاع این 
صنعت خوب نیست.نماینده مردم قم در مجلس شورای اسلامی با بیان اینكه امیدواریم با 
برنامه ریزی های صورت گرفته قوانین مناسب تری در استاندارد تصویب شود، افزود: گمرک 
باید در واردات كالاها دقت بیشتری داشته باشد. وی تصریح كرد: باید فرهنگ سازی شود 
تا استفاده از كالاهای داخلی اولویت مصرف قرار بگیرد.امیرآبادی در سخنان خود به برجام 
نیز اشاره ای كرد و گفت: تیم مذاكره كننده زحمات زیادی را متحمل شده است و تلاش 
فراوانی كرده اند اما باید مراقب نفوذ دشمن باشند. وی با بیان اینكه علاوه بر تعامل با دنیا 
باید مراقب نفوذ سیاسی، اجتماعی و فرهنگی دشمن باشیم، عنوان كرد: دشمن به دنبال 
خدشه دار كردن ارزش های انقلاب ما است كه باید مراقب بود. نماینده مردم قم در خانه 
ملت با اشاره به اینكه برجام منافع و مضراتی را داشته، گفت: باید منصفانه قضاوت كرد و 

تلاش هایی كه تیم مذاكره كننده انجام داده است را نباید نادیده گرفت.

رئیس کمیسیون خدمات شهری شورای اسلامی شهر قم: 

تمام وانت بار ها ساماندهی می شوند 
رئیس كمیسیون خدمات شهری شورای اسلامی شهر قم گفت: با توجه به مكان هایی 

كه برای وانت بارها در نظر گرفته شده به زودی شاهد ساماندهی آن ها خواهیم بود.
عباس ذاكریان با اشاره به اقدامات انجام شده در زمینه ساماندهی وانت بار ها گفت: یكی 
از برنامه های مهم ما ساماندهی وانت بار ها است تا با توقف در خیابان های شلوغ موجب 
ایجاد سد معبر و مزاحمت برای شهروندان نشوند و همچنین مشكلات موجود در این 
زمینه بر طرف شود. وی با بیان اینكه مقرر شده تا مكان مشخصی برای وانت بار ها در نظر 
گرفته شود، خاطرنشان كرد: آخرین تصمیم گرفته شده این بود كه در چند نقطه از شهر 
كه ایجاد مزاحمت ترافیكی نداشته باشد زمین هایی شناسایی شده و برای استقرار وانت 

بار ها آماده سازی شود.
وی ادامه داد: در جلسه ای كه با فرمانداری و دادستانی داشتیم چنین تصمیمی اتخاذ 
شد و طبق قولی كه دادستان داد مقرر شد تا این مكان یابی هر چه زودتر صورت بگیرد و 

پس از اجرای این طرح با وانت بارهای متخلف برخورد جدی شود.
ذاكریان از مكان یابی برای این طرح خبر داد و گفت: هدف ما این بوده، مكان هایی 
جانمایی شود كه برای كسی مزاحمت نداشته باشد و خوشبختانه تا كنون جانمایی انجام 
گرفته و پس از اقدامات اولیه به محض اینكه این زمین ها آماده شوند تحویل وانت بار ها 

خواهد شد.
رئیس كمیسیون خدمات شهری شورای اسلامی شهر قم خواستار همكاری وانت بارها 
در اجرای این طرح شد و تصریح كرد: امیدواریم با كلید خوردن این طرح وانت بار ها در 
مكان هایی كه برای آن ها تعریف شده مستقر شوند و با استقرار در مكان های غیر قانونی 

موجب ایجاد ترافیك و مزاحمت نشوند.

رئیس کمیسیون امور زیربنایي شوراي اسلامي شهر قم  عنوان کرد:

بازنگري در احداث تقاطع هاي غیر همسطح 
رئیس كمیسیون امور زیربنایي شوراي اسلامي شهر قم از بازنگري تقاطع هاي غیر هم 

سطح و 40درصد پیشرفت در زمینه تملك ها خبر داد.
مصطفي سعادت طلب با اشاره به طرح بازنگري تقاطع هاي غیر هم سطح كه در جلسه 
شورا مطرح شده بود، گفت: اولویت بندي طرح توسعه شوارع را در شورا انجام داده بودیم 

ولي اولویت بندي تقاطع هاي غیر هم سطح در شورا انجام نشده بود.
عضو هیت رئیسه شوراي اسلامي شهر قم با بیان این كه این كار باید توسط كارشناسان 
شهرداري انجام بگیرد خاطرنشان كرد: از كارشناسان شهرداري خواستیم تا این كار را انجام 

دهند تا مسئولین پروژه نیز چراغ راهنمایي براي ادامه كار داشته باشند.
وي با اشاره به وضعیت تملك در پروژه ها عنوان كرد: براي سال 93، 13اولویت را معلوم 
كردیم و وضعیت تملك برخي پروژه ها مشخص شد و همچنین پروژه هایي مثل پل 9 دي، 
بلوار شهید روحاني، ادامه خیابان شهید كبیري در امتداد بلوار خلیج فارس و بعضي دیگر 

از پروژه ها هم افتتاح شدند.
سعادت طلب ادامه داد: در سال 94 اولویت ها بازنگري شده و پروژه هاي افتتاح شده 

مطرح شدند و بقیه شوارع نیز در دستور كار قرار گرفتند.
رئیس كمیسیون امور زیربنایي شوراي اسلامي شهر قم با اشاره به اینكه در سال 
گذشته در بخش تملك وضعیت بهتري داشتیم تصریح كرد: سال گذشته وضعیت بهتري 
در تملك ها داشتیم و از ابتداي امسال تا كنون حدود 35 تا 40 درصد در زمینه تملك  

پیش رفته ایم.

به  اینكه دهیاران  بیان  با  قم  فرماندار 
محسوب  روستا  در  بحران  مدیر  عنوان 
می شوند، گفت: دهیاری ها نقش مهم و 
محوری در ساماندهی و كنترل بحران ها در 

روستاها دارند.
آیین  در  چهارشنبه  روز  سیار  رضا 
الائمه)ع(  جواد  سالن  در  روستا  ملی  روز 
استانداری قم، اظهار داشت: دهیاری تنها 
از  شده  شناخته  قانونی  جایگاه  و  مرجع 
ناحیه مجموعه وزارت كشور و استانداری 
در روستاها است، لذا دستگاه های اجرایی 
نباید امور اجرایی خود را با اشخاصی غیر از 

دهیاران هماهنگ كنند.
وی تصریح كرد: طبق قانون دهیاری 

اجرای سیاست های  به  و مكلف  موظف 
دستگاه هایی اجرایی نیز است.

سیار با بیان اینكه یكی از مواردی كه 
در ارزیابی عملكرد دهیاران، مورد دقت نظر 
قرار می گیرد، همكاری آنها با دستگاه های 
اجرایی است، افزود: در گذشته عدم وجود 
این تعامل و تفاهم مشترک بین دستگاه ها 
و دهیاری ها و به مثابه آن با شوراها منجر 
به هدر رفتن خروجی زحمات دستگاه های 
در  رسان  خدمت  عوامل  كلیه  و  اجرایی 

روستاها می شد.
وی با بیان اینكه دستگاه هایی اجرایی 
مرتبط با روستاها از جمله آب و فاضلاب 
جهاد  مسكن،  بنیاد  مخابرات،  روستایی، 

به  باید  اجتماعی  رفاه  و  كار  و  كشاورزی 
هویت واقعی دهیاری ها پی ببرند، تصریح 
را  ها  دهیاری  ها  دستگاه  این  اگر  كرد: 

نماینده خود در روستاها تلقی كنند، بدون 
شک اجرای سیاست های آنها با كمترین 
بهره وری  و  راندمان  بالاترین  با  و  هزینه 

تحقق می یابد.
فرماندار قم با تاكید بر برگزاری جلسه 
های توجیهی بیشتر برای دهیاری ها، افزود: 
های  سیاست  باید  اجرایی  های  دستگاه 
سالانه خود را با دهیاری ها تنظیم كنند، چرا 
كه این اقدام زمینه خدمت رسانی آسانتر و 
كم هزینه تر را برای دستگاه های اجرایی 

فراهم می كند.
در پایان این آیین جمعی از دهیاران 
برتر استان قم با دریافت لوح تقدیر، تجلیل 

شدند.

آیت الله مكارم شیرازی با تأكید بر پرهیز 
از استفاده مداحان از آهنگ های مبتذل، 
گفت: مقام مداحان بالاست و از خادمان اهل 
بیت )ع( هستند؛ پس باید از آهنگ های 
مبتذل بپرهیزند؛ چراكه متأسفانه مشاهده 
می شود كه برخی از این عزیزان از آهنگ 
های نامطلوب و مبتذل در مجالس حسینی 

استفاده می كنند.
 این مرجع تقلید صبح دیروز در درس 
خارج فقه  خود در مسجد اعظم قم با اشاره 
به روایتی از امام صادق )ع(، اظهار داشت: 
پیشوای ششم شیعیان از نبی مكرم اسلام 
)ص( نقل كردند: »ا لا اخبركم بأجود الأجواد 
قالوا بلی یا رسول اللَّه. فقال اجود الاجواد اللَّه 
و انا اجود بنی آدم و اجودهم بعدى رجل  
علّم  علما فنشره پیغمبر- صلّی اللَّه علیه و 
آله- فرمود: آیا خبر ندهم به بخشنده ترین 
اللَّه.  رسول  یا  بلی  گفتند:  بخشنده ها؟ 
متعال  خداى  بخشنده ها  بخشنده  ترین 
جلّت عظمته می باشد و من بخشنده ترین 
اولاد آدم هستم و بخشنده ترین اولاد آدم 
بعد از من مردى است كه علمی را بیاموزد 

پس آن را منتشر كند«.
وی با بیان این مطلب كه ایام محرم، 
تبلوری از ذیل این حدیث می باشد، ابراز 
داشت: آقایانی كه به تبلیغ می روند، مصداق 
این حدیث بوده و چه افتخاری از این بالاتر 

كه علم خود را در اختیار مردم قرار دهیم.
پیام آیت الله مکارم برای خطبا، 

مداحان و مردم
از  دیگر  بخش  در  تقلید  مرجع  این 
سخنان خود به بیان پیام هایی جداگانه برای 
خطبا، مداحان و مردم پرداختند و گفت: ماه 
محرم، زمان سوگواری است و مراسم آن، 
مایه حیات اسلام و مذهب اهل بیت )ع( 
است؛ منتهی باید از این مراسم باشكوه، 
حداكثر بهره برداری را انجام داد كه این 
استفاده حداكثری بر دوش خطبا، مداحان 

و مردم می باشد.
بیان  با  شیرازی  مكارم  الله  آیت 
نكاتی خطاب به سخنرانان محرم الحرام، 

خاطرنشان ساخت: نكته اولی كه باید رعایت 
شود، این است كه خطبا تنها به ذكر مصائب 
بسنده نكنند؛ بلكه بیان ریشه های حادثه 

عاشورا بسیار مهم می باشد.
این استاد درس خارج حوزه بیان نتایج 
حادثه كربلا برای مردم را مهم دانستند و 
تصریح كرد: وظیفه ما حفظ آثار گرانبهایی 
است كه از امامان معصوم )ع( به ما رسیده و 
باید این میراث را با اعمال، رفتار نیک و دفاع 

از اسلام حفظ كرد.
مجالس حسینی را 

به صورت سنتی اداره کنید
این مرجع تقلید با تأكید بر اداره سنتی 
مجالس حسینی، بیان داشت: باید از اموری 
كه موجب وهن مذهب است، پرهیز شود 
و از این فرصت برای بیان احكام، عقائد و 

اخلاق استفاده كرد.
وی ادامه داد: عزاداری حسینی، فرصت 
مناسبی است تا مسائل اخلاقی و اعتقادی 
را بیان و به شبهات پاسخ داد؛ چراكه امروز 
آلودگی اخلاقی و انحرافات اعتقادی بسیار 
زیاد است و باید از این فرصت، استفاده و 

جوانان را جذب مجالس كرد.
این مرجع تقلید با اشاره به اینكه امروز 
هستند،  دشمنان  بمباران  هدف  جوانان، 
مجالس  آمیختن  از  باید  داشت:  اظهار 
حسینی به مسائل سیاسی و جناحی پرهیز 
كرد؛ چراكه مجالس حسینی، جای بیان 

اینگونه مباحث نیست.
آیت الله مكارم شیرازی در بخش دیگری 
ابراز  مداحان،  به  خطاب  خود  سخنان  از 
داشت: مداحی مورد علاقه امامان معصوم 
اشعاری  باید  عزیز  مداحان  و  است  )ع( 
حماسی خوانده و از شعرهایی كه بوی ذلت 

می دهد، بپرهیزند.
این استاد درس خارج حوزه با تأكید بر 
اینكه باید روح حماسه را در جوانان زنده 
نگه داشت، خاطرنشان ساخت: اشعار باید 
مطابق با منابع معتبر و معروف بوده و از بیان 
حوادث ضعیف پرهیز كرد؛ البته زبان حال 

خوب است؛ اما باید درست بیان شود.
مداحان از آهنگ های مبتذل 

بپرهیزند
وی با تأكید بر پرهیز از استفاده مداحان 
از آهنگ های مبتذل، خاطرنشان ساخت: 
اهل  خادمان  از  و  بالاست  مداحان  مقام 
بیت )ع( هستند؛ پس باید از آهنگ های 
مبتذل بپرهیزند؛ چراكه  متأسفانه مشاهده 
می شود كه برخی از این عزیزان از آهنگ 
های نامطلوب و مبتذل در مجالس حسینی 

استفاده می كنند.
وی تصریح كرد: مداحان عزیز، اشعار و 
آهنگ ها را آبرومند و سنگین تنظیم كرده و 

از جذب جوانان غفلت نكنند.
این مرجع تقلید با بیان این مطلب كه 
مسائل  بیان  به  مداحی،  لابلای  مداحان 

اخلاقی بپردازند، اظهار داشت: داستان امام 
حسین )ع(، داستان نشر اسلام است و می 
توان با بیان حالات حضرت علی اكبر )ع(، 
حضرت قاسم )ع( و ... به بیان نكات اخلاقی 

پرداخت.
آیت الله مكارم شیرازی ابراز داشت: به 
مداحان همانند خطبا توصیه می كنم كه 
مجالس خود را با مباحث سیاسی مخلوط 
نكنند؛ چراكه اخیرا مشاهده شده كه گاهی 
مسائل سیاسی به برخی از مجالس نفوذ 

كرده است.
مراسمات حسینی را به دور از اسراف، 

تظاهر و ریاکاری برگزارکنید
این استاد درس خارج حوزه در بخش 
و  مردم  به  خطاب  خود  سخنان  پایانی 
عزادارن حسینی خاطرنشان ساخت: باید 
روش های سنتی را حفظ و مراسمی ساده 
و به دور از اسراف، تظاهر و ریاكاری برگزار 

كرد.
وی با تأكید بر جذب جوانان در مجالس 
حسینی، تصریح كرد: امروز جوانان بیش از 
همه در خطر و بیش از دیگران از اسلام دفاع 
می كنند؛ پس باید آنان را برای حضور در 

مجالس جذب كرد.
وی با تأكید بر پرهیز از كشتن گوسفند 
در معابر عمومی و در مقابل دسته جات 
عزاداری، بیان داشت: این كار سبب آلودگی 
محیط و خون آلود شدن كفش عزاداران 
حسینی می شود كه نتیجه آن نجس شدن 

حسینیه ها و مساجد می باشد.
از قمه زنی بپرهیزید

این مرجع تقلید با تأكید بر پرهیز از قمه 
زنی در ایام محرم، اظهار داشت: قمه زنی 
موجب وهن مكتب تشیع است و عزادارن 
با اهدای خون به مراكز انتقال خون، بیماران 
را نجات دهند. قمه زنی موجب وهن مكتب 

شیعه است.
گفتنی است دروس حضرت آیت الله 
مكارم شیرازی تا شانزدهم ماه محرم الحرام 
جهت حضور طلاب و روحانیون در امر تبلیغ 

تعطیل شد.

فرماندار قم: 

دهیاران مدیر بحران در روستاها هستند

توصیه های آیت ا... مکارم به خطبا و مداحان:

مباحث سیاسی در مجالس حسینی ممنوع

مدیرعامل شركت شهرك های صنعتی استان  قم از 
صدور ضمانت نامه بانكی مدت دار خرید مواد اولیه و 

ماشین آلات صنعتی برای صایع كوچك خبرداد.
به گزارش روابط عمومی شركت شهرك های صنعتی 
استان قم؛ مهندس امیر طیبی نژاد در حاشیه بازدید از 
پروژه های عمرانی شهرك صنعتی الغدیر با اعلام این خبر 
اظهارداشت: در راستای برنامه های  حمایتی دولت تدبیر 
و امید از تولید داخلی و همچنین اجرای سیاست اقتصاد 
مقاومتی واحدهای صنعتی متقاضی ضمانت نامه تامین 
مواد اولیه و خرید ماشین آلات صنعتی را مورد حمایت 

قرار می دهد. وی بابیان اینكه شركت شهركهای صنعتی 
قم بعنوان نماینده صندوق ضمانت سرمایه گذاری صنایع 
كوچك این مهم را برعهده دارد تصریح كرد: این صندوق 
در برنامه های حمایتی جدید خود ضمن افزایش سقف 
ضمانت نامه های بانكی از 10 به 30 میلیارد ریال نسبت 
به صدور ضمانت نامه های جدید جهت خرید مدت دار 

مواد اولیه و خرید ماشین آلات اقدام می نماید.
طیبی نژاد در ادامه از مزایای این برنامه حمایتی را 
برطرف كردن مشكل كمبود نقدینگی واحدهای صنایع 

كوچك بدون نیاز به سیستم بانكی عنوان كرد.

مدیرعامل شركت شهرك های صنعتی قم یادآور شد: 
تامین مواد اولیه و خرید دستگاههای مورد نیاز یكی از 
دغدغه های اصلی و مهم سرمایه گذاران در بخش تولید 
و صنعت بود كه با بررسی های كارشناسی صورت گرفته 
و از سوی دیگر هدفمند كردن حمایت های دولت از 
دومورد  این  به  گرفته شده  نظر  در  تسهیلات  صنعت، 
و  مشكلات  بخش  این  در  گفت:  وی  یافت.  اختصاص 
نیازهای دیگری نیز شناسایی و معرفی شده است كه به 
ترتیب اولویت در برنامه های حمایتی اقتصاد مقاومتی 

دولت تدبیر و امید قرار خواهد گرفت. 

مدیركل جدید استاندارد قم، روز چهارشنبه در آیینی با حضور رییس سازمان ملی 
استاندارد ایران معارفه شد. 

به گزارش ایرنا، در این آیین كه در سالن اجتماعات اداره كل استاندارد استان قم ترتیب 
یافته بود، محمد رضا واعظی مدیركل سابق استاندارد استان قم تودیع و منصور فرزانه به عنوان 
مدیركل جدید استاندارد قم معرفی شد. رییس سازمان مدیریت و برنامه ریزی استان قم در 
این آیین، با اشاره به پنج برنامه قبلی توسعه كشور گفت: ما در بحث تولید، كیفیت و صادرات با 
فراز و فرودهای فراوانی همراه بوده ایم. سید حسن رضوی ادامه داد: باید در تدوین برنامه ششم 
و با توجه به شرایط اقتصادی كشور به مباحث مهمی همچون منابع و سرمایه، انتقال دانش 
و فناوری و بحث بازارهای داخلی و خارجی توجه زیادی شود. وی اضافه كرد: تولید استاندارد 
باید محور اساسی كار ما در تولید باشد تا بتوانیم در بازاریابی و افزایش صادرات بیش از پیش 
موفق باشیم. وی افزود: برای رونق اقتصادی و افزایش صادرات باید كالاهایی با كیفیت خوب 

و عالی تولید كنیم تا بتوانیم در اهدافمان در صادرات كالا دست یابیم.
مدیركل جدید استاندارد قم نیز در این آیین گفت: برنامه های این اداره كل را با تكیه بر 

تجربیات و خلاقیت و اهتمام همكاران خود و به تدریج به اجرا می گذاریم.
منصور فرزانه، رویكردهای برنامه های اداره كل استاندارد قم را شامل تشكیل اتاق فكر 
استاندارد، استفاده از ظرفیت پایش و كانون های نظارت مردمی و توسعه فعالیت های علمی 

در حوزه استاندارد با توجه به ظرفیت های بالای مراكز علمی قم عنوان كرد.
فریدون بلغاری مدیركل هماهنگی های امور استان های سازمان ملی استاندارد ایران نیز 
در این آیین در سخنان كوتاهی از خدمات واعظی مدیركل سابق استاندارد قم قدردانی و برای 

مدیركل جدید استاندارد قم آرزوی توفیق كرد.
جعل 400 مورد علامت استاندارد

نیره پیروز بخت رییس سازمان ملی استاندارد ایران در این مراسم گفت: از سال گذشته 
تا كنون 400 مورد جعل استاندارد شناسایی و نزدیک به دو هزار پرونده در این خصوص به 

مراجع قضایی ارسال شده است. 
در پایان این آیین، تعدادی از واحدهای تولیدی نمونه استان قم و جمعی از مدیران كنترل 

كیفیت این واحدها با اهدای لوح تقدیری، تجلیل به عمل آمد. 

مدیر عامل شرکت شهرک های صنعتی استان خبر داد:

صدور ضمانت نامه بانکی خرید مواد اولیه و ماشین آلات 

با حضور رییس سازمان ملی استاندارد:

مدیرکل جدید استاندارد استان قم معارفه شد 

سرمقاله

اخبار

محسن  بهشتی *

مدیر كل بنیاد مسكن انقلاب اسلامی 
استان قم گفت :در طول یک سال گذشته 
برای تمامی ساخت و سازهای غیر مجاز در 
روستاها  رای تخریب صادر و با این گونه 

تخلفات به  شدت برخورد می شود .
در  گذشته  روز  صالحی  غلامرضا 
ماه  مهر   15 گرامیداشت  با  گفتگویی، 
روز ملی روستا گفت:این روز به منظور 
ارج نهادن به فرهنگ روستا و روستائیان 

انتخاب شده است.
مدیر كل بنیاد مسكن انقلاب اسلامی 
استان قم در خصوص وظایف این بنیاد در 
روستاها افزود:محوری ترین وظایف بنیاد 
مسكن در حوزه روستاها و عمران و آبادانی 
آن می باشد در این راستا وظایف متعددی 
را بر اساس قانون بر عهده دارد كه مهم 
ترین آن بحث تهیه طرح هادی روستایی 
می باشد. وی تصریح كرد:در جهت توسعه 
روستا و هدفمند شدن برنامه های آن یک 
ملاک و مبنای قانونی لازم است كه طرح 
هادی روستایی سند توسعه و محور همه 
فعالیت ها چه اقتصادی و یا عمرانی در 
روستاها می باشد كه بر عهده بنیاد مسكن 
است. صالحی خاطرنشان كرد:ما در استان 
قم نسبت به سایر استان ها از روستاهای 
كمتری برخوردار هستیم و به طور كلی 
تعداد روستاهای دارای سكنه در قم 204 
میان 131  این  از  كه  باشد  می  روستا 

روستای بالای 20 خانوار داریم.
وی در مورد روستاهای زیر 20 خانوار 

پایین 20  برای روستاهای  گفت: دولت 
خانوار برنامه هایی را در قانون پنجم توسعه 
نداشته است و تماما برای روستاهای بالای 
20 خانوار می باشد كه در این باره در 
استان قم توانسته ایم برای همه روستاهای 
بالای 20 خانوار جمعیت طرح هادی را 
تهیه كنیم. مدیر كل بنیاد مسكن انقلاب 
اسلامی استان قم گفت: خوشبختانه در 
اجرا نیز گام های خوبی در طرح هادی 
برداشته شده است و با حمایت مسئولان 
استان قم و بنیاد مسكن مركز در تخصیص 
اعتبارات ملی از 131 روستا تعداد 117 
روستا را ورود كرده ایم و طرح هادی در 

آن اجرا شده است.
وی پیرامون طرح هادی گفت: مهم 
ترین هدف این طرح هدایت توسعه روستا 
و نحوه استفاده از زمین و كاربری آن و 
روستا مشخص می  همچنین محدوده 
شود و به عنوان یک محور مهم در همه 

فعالیت های روستا مورد تاكید می باشد.
صالحی عنوان كرد: طرح هادی مانع 
از زمین خواری و تغییر كاربری اراضی 
این رو  از  كشاورزی در روستا می شود 
روستایی  های  فعالیت  در  داریم  تاكید 
به بحث طرح هادی و مصوباتی كه در 
اختیار مسئولان است توجه شود هرچند 
هماهنگی میان مسئولان استان قم به 
دهیاری  و  فرمانداری  و  استانداری  ویژه 
بسیار پررنگ است. وی اظهار داشت: در 
برخی از خدمات همچون گازرسانی و برق 

رسانی نیز ابتدا از بنیاد مسكن پیرامون 
طرح هادی استعلام می شود و مسیر و 
شوارع و ابعاد پروژه مورد ارزیابی دقیق قرار 
می گیرد. مدیر كل بنیاد مسكن انقلاب 
اسلامی استان قم در رابطه با ساخت و 
سازهای غیر مجاز در روستاها خاطرنشان 
غیر  سازهای  و  ساخت  گذشته  كرد:در 
مجاز در اراضی كشاورزی انجام می شد و 
با معرفی به كمیسیون ماده 99 ارجاع می 
شدند و با پرداخت جریمه مشكل ساخت و 
ساز رفع می شد اما خوشبختانه از دو سال 

قبل این رویه تغییر پیدا كرده است.
وی بیان كرد:در طول یک سال گذشته 
برای تمامی ساخت و سازهای غیر مجاز 
رای تخریب صادر شده است و به شدت با 
آن برخورد می شود و عموما نیز دهیاران 
به عنوان مدیران ارشد روستا، ساخت و 
سازهای غیر مجاز را گزارش می دهند و 
ما ابلاغیه لازم را برای روستاها فرستاده ایم 
كه به طور ماهیانه این ساخت و سازهای 
و  استانداری  برای  و  مستند  مجاز  غیر 

فرمانداری ارسال می شود.
صالحی در باره برخی از طرح های نیمه 
تمام هادی خاطرنشان كرد: در استان قم تا 
پایان برنامه پنجم توسعه باید برای تمامی 
روستاها طرح هادی تهیه می شد كه در 
این باره طرح هادی در روستاها تهیه شده 
دارای مسیرهای  روستاها  است هرچند 
اصلی و فرعی می باشد و اولویت با راههای 

اصلی با توجه به اعتبارات محدود است.

وی گفت:با تخصیص اعتبارات عمرانی، 
در ابتدا با همفكری فرماندار و دهیار، و 
شوراها اولویت ها مشخص می گردد و 
است  ممكن  شود  می  معین  ها  مسیر 
یک روستا برای تكمیل طرح هادی به 
اعتبار زیادی نیاز داشته باشد كه با توجه 
به محدودیت های موجود برخی از طرح 
ها نیمه كاره باقی می ماند كه امید است 
با اعتبارات لازم در سال آینده این طرح 

كامل شود.
مدیر كل بنیاد مسكن انقلاب اسلامی 
های  ظرفیت  خصوص  در  قم  استان 
كرد:با  تصریح  روستاها  در  گردشگری 
همكاری میراث فرهنگی استان،برخی از 
روستاها به عنوان هدف گردشگری طبق 

مصوبه دولت انتخاب كرده ایم.
وشنوه  كرد:روستای  خاطرنشان  وی 
یكی از روستاهای هدف گردشگری قم می 
باشد كه از اعتبارات خوبی به مبلغ 450 
میلیون تومان در بهسازی معابر برخوردار 
شده است سعی شده در سالهای گذشته 
در بحث طرح هادی تخریب زیادی نداشته 
باشیم و از مصالح بومی روستا برای حفظ 
اصالت روستا استفاده كنیم تا افراد حس 

روستایی را در بدو ورود داشته باشند.
با  جلساتی  كرد:در  تصریح  صالحی 
روستاهای  شد  تلاش  فرهنگی  میراث 
دیگری نیز در طرح هدف گردشگری قرار 
بگیرد و با اخذ اعتبارات ویژه روستاها را 

بهسازی كنیم.

مدیر کل بنیاد مسکن انقلاب اسلامی استان قم عنوان کرد :

اجرای طرح هادی مانع زمین خواری و تغییر کاربری در روستاها 



3 اقتصادی

تولید آبلیموهای استاندارد اما بدون لیموترش!

مشاور عالی کانون صنایع غذایی درباره وضعیت تولید آبلیموهای صنعتی که 
در آنها اصلا از لیموترش استفاده نمی شوند، گفت: در حال حاظر دو نوع آبلیموی 
صنعتی تولید می ش�ود؛ یکی آبلیموهای 100 درصد طبیعی ک�ه با روش های 
استاندارد و بهداشتی به صورت صنعتی تولید می شوند و دیگری آبلیموهایی با 
فرمول های استاندارد است که در تولید آنها از لیموی طبیعی استفاده نمی شود.

 علی ش��ریعتی  درباره وضعیت آبلیموهای صنعتی و گفته رییس س��ازمان تعزیرات 
حکومتی مبنی بر اینکه "در بازرس��ی از 17 کارخانه  آبلیموس��ازی، یک قطره آبلیموی 
طبیعی یافت نشد" اظهار کرد: نظارت های سنگینی که در صنایع تولید آبلیمو و روی 
برندهای تولیدی وجود دارد اجازه تخلف را به آنها نمی هد؛ لذا ما از این نظارت ها و رسوایی 

متخلفین انگشت شمار حمایت می کنیم.
 وی اظهار کرد: به علت تفاوت قوانین و تکثر واحدهای صنفی، این نظارت با آن شدتی که 
باید، اعمال نمی شود و همین عدم توازن در نظارت ها روی صنایع و صنوف غذایی باعث 

می شود برخی  واحدهای صنفی به حیاط خلوت متخلفین تبدیل شوند. 
این فعال صنایع غذایی با اشاره به تولید خانگی و سنتی آبلیموها در سطح بازار افزود: 
قوانین کیفری جریم  های سنگینی برای برخورد با واحدهای صنعتی متخلف در نظر 
گرفته اس��ت؛ مثلا برندهای صنعتی که برخی از آنها ملی هستند و اکثرا دهها میلیارد 
ارزش دارند اگر یک روز با توقف مواجه شوند با خسارت های سنگینی روبرو می شوند. در 
حالی که می بینیم که با مطرح شدن برخی مسائل مانند پالم در لبنیات صنعتی، شاهد 
رشد قارچ گونه مغازه های تولید لبنیات سنتی با نظارت هایی نامتوازن نسبت به واحدهای 

مشابه صنعتی هستیم. 
شریعتی گفت: امروز هم شاهد هستیم واحدهای صنفی مانند میوه فروشی ها به علت 
حاش��یه س��ود بالا و نظارت حداقلی، آبلیمو و آبغوره های خانگی و غیر پاستوریزه ارائه 

می کنند. 

آخرین نرخطلا د ر ایران 

4,075,000یک مثقال طلا

940,720یک گرم طلای 18

آخرین نرخانواع سکه

9,185,000سکه بهار آزاد ی

9,185,000سکه امامی

4,660,000نیم سکه

2,560,000ربع  سکه

1,700,000سکه یک گرمی

قیمت نمایندگینام خود رو

 20636,900,000 تیپ 5

 206SD37,231,000وی 8

GLX 405 28,881,000پژو 

SLX 405 30,044,000پژو 

ELX 38,937,000پژو پارس 

 34,327,000پژو پارس سال

E2 90 361,470,000تند ر 

LX 33,232,000رانا 

TU5 33,300,000رانا 

LX 29,200,000سمند 

LX EF7 29,200,000سمند 

ELX 36,100,000سورن 

قیمت  نمایندگینام خود رو

300 S 76,650,000زوتی 

 15,600,000سایپا کارا 151

 20,350,000سایپا 111

 20,100,000سایپا 131

 198,000,000سایپا 132

SX 23,950,000تیبا 



قیمت نمایندگینام خود رو

315 MVM 39,210,000 

530 MVM 38,000,000 

MVM X33 66,460,000 

 MVM X33 73,660,000 جد ید اتومات

 MVM11022,410,000 چهار سیلند ر

 دستمزدهای پایین و اخراج های غیرمنصفانه، بازار کار را در 
شرایط فوق العاده قرار داده تا جایی که معاون وزیر کار می گوید 
رتبه ایران در اخراج و استخدام در بین 148 کشور جهان 109 و 

در حقوق و دستمزد 138 است. 
ایران میلیون ها نیروی کار شاغل دارد و چند میلیونی هم بیکار اوضاع 
قراردادهای کاری نابسامان و دچار آشفتگی است و دوره همکاری های 
کارگران و کارفرمایان به حداقل یکماه و ۲۹ روز رسیده؛ بسیاری بدون 
دلیل نیروهایشان را اخراج می کنند و مراقبند تا شرایط قرارداد بر علیه 

آنها نباشد، حتی اگر حقوق طرف مقابل ضایع شود.
این شرایط نشان می دهد بازار کار ایران دچار چالش ها و درگیری های 
فراوانی است و جریان ورود و خروج نیروی کار در آن به درستی صورت 
نمی گیرد. اخراج ها زیاد شده به نحوی که وزیر کار می گوید در سال 
۹۳ به میزان ۴۰۰ هزار نفر شاغل شدند ولی ۲۰۰ هزار نفر نیز شغلشان 

را از دست داده اند.
بنابراین مسئله اخراج نیروی کار و امضای میلیون ها قرارداد موقت 
نهایتا یکساله، بلایی است که در بازار کار ایران نازل شده و سرنوشت 
شغلی و آینده بیش از ۹۳ درصد کل نیروی کار کشور را تحت تاثیر 

قرار داده است.
کارشناسان می گویند فضای کسب و کار به نحوی است که سرمایه 
گذاران ترجیح می دهند حتی با وجود فعالیت های دو سه دهه ای، 
نیروی کارشان را به صورت موقت و در شرایط آماده به اخراج جذب 

کنند.
بلای قراردادهای موقت در بازار کار

البته بازار کار ایران و فضای کسب و کار نابسامان و سرمایه گذاری در 
آن با ریسک و مخاطره بالا مواجه است اما برخی نیز از این آب گل آلود 
ماهی می گیرند و با وجود فعالیت در رشته های دارای ثبات فعالیتی 
نسبی نیز حاضر به جذب نیروی دائم نیستند. کارفرمایان تلویحا می 
گویند دیگر حوصله پذیرش مسئولیت نیرویی را به مدت ۳۰ سال ندارند 
و می خواهند تا زمانی که بازار کار در شرایط عرضه بالای متقاضی کار و 

وفور تقاضاهای شغلی است، از این شرایط بهره مند شوند.
بسیاری از شرکت ها و کارخانجاتی که از گذشته فعالیت داشتند، تا 
یکی دو دهه قبل نیروهای کاری دائم می گرفتند و بیشتر شاغلان آنها 
را نیروی کار ۳۰ ساله تشکیل می دادند، اما امروز این شرکت ها نیز در 
این خصوص دچار تردید شده و دست به امضای قراردادهای موقت زیر 

یکسال می زنند.
شاید دلیل سرمایه گذاران این گروه از بنگاه ها نیز این باشد که دیگر 
نسبت به آینده سرمایه گذاری خود اطمینان ندارند و ممکن است هر 
لحظه با یک نوسان شدیدی در فعالیت اقتصادی خود مواجه و نابود 
شوند؛ بنابراین داشتن نیروی کار دائم برای آنها جز دردسر و تعهد چیزی 

به همراه نخواهد داشت.
این دیدگاه در چند سال گذشته و به ویژه پس از اجرای شتابزده 
و نادرست هدفمندی یارانه ها و در نتیجه آن افزایش قیمت ها به 
همراه آشفتگی بازارها، به شدت رواج یافته و این نگاه همراه با ترس 

سرمایه گذاران همچنان مشهود است.

سید حسن هفده تن، معاون روابط کار وزارت کار با تشریح بخش هایی 
از گزارش بین المللی رقابت پذیری سال ۲۰1۳ تا ۲۰1۴، گفت: در ایران 
و در زمان سابق روابط عاطفی و انسانی بین کارگران و کارفرمایان حاکم 
بود اما در حال حاضر بر اساس گزارش رقابت پذیری، رتبه کشور در بین 

1۴۸ کشور جهان در رده های پایین است.
آمارهای جهانی از شرایط بازار کار ایران

معاون روابط کار وزارت کار با بیان اینکه 1۰ شاخص تخصصی و 
یک شاخص عمومی در بحث رقابت پذیری مدنظر قرار گرفته است، 
اظهارداشت: در زمینه روابط بین کارگر و کارفرما رتبه ایران 1۲۸ است 
که نشان می دهد نقش قوانین در روابط کارگر و کارفرما کمرنگ شده 

است.
وی با اشاره به رتبه 1۳۸ ایران در انعطاف پذیری حقوق و دستمزد، 
بیان داشت: این جایگاه نشانگر آن است که در این زمینه نیز چانه زنی 
خوبی بین شرکای کاری انجام نشده است. همچنین رتبه 1۰۹ استخدام 
و اخراج کارگران در ایران در این رده بندی جهانی گویای قوانین ناکارآمد 
در این عرصه است. از سویی، رتبه کشور در زمینه آموزش نیروی کار هم 
بسیار پایین است، در حالی که بحث توانمندسازی نیروی کار اهمیت 

بالایی دارد.
رحمت الله پورموسی در این باره گفت: رعایت سه جانبه گرایی در 

تصمیم گیری ها و گفتگوهای اجتماعی از حقوق بنیادین نیروی کار 
است که مورد تاکید سازمان بین المللی کار است. متاسفانه در بحث 

استخدام ها و اخراج نیروی کار، وضعیت خوبی نداریم.
دبیرکل کانون عالی شوراهای اسلامی کار کشور اظهارداشت: شرایط 
به گونه ای است که جزو بدترین بازارهای کار محسوب می شویم. در 
حال حاضر بیشتر از ۹۳ درصد کل شاغلان در بازار کار ایران قراردادی 
آن هم از نوع موقت هستند در حالی که در بسیاری از بازارهای کار، 

میزان قراردادهای موقت نیروی انسانی بیشتر از ۲۰ درصد نیست.
پورموسی خاطرنشان کرد: وضعیت به گونه ای است که حتی امروز 
در مشاغل با ماهیت دائم و مستمر نیز قرارداد موقت کار می بندیم. 
شاید یک دلیل این باشد که نمایندگان کارگران از قدرت چانه زنی 
کافی در امور نیروی کار برخوردار نیستند. امروز حتی نماینده کارگر نیز 
در بنگاه ها امنیت شغلی ندارد و اگر بخواهد پیگیر حق و حقوق نیروی 
کار باشد، کارفرما وی را اخراج و یا در پایان مدت قرارداد، با وی قطع 

همکاری می کند.
وی افزود: وقتی اینها را داریم دیگر چانه زنی برای حق و حقوق نیروی 
کار معنا پیدا نمی کند. وقتی در نیمه سال، سخنگوی دولت میزان 
افزایش حقوق سال ۹۵ کارمندان را 1۰ درصد اعلام می کند، معنایش 
این است که دولت همین پیشنهاد را از طریق نمایندگان خود برای 

حداقل مزد کارگران به شورای عالی کار خواهد آورد.
این مقام مسئول کارگری کشور اظهارداشت: تشکل ها باید قدرت چانه 
زنی و تاثیرگذاری داشته باشند اما در حال حاضر متاسفانه بسیاری از 
تشکل ها حالت فرمایشی دارند و هر کسی به دنبال منافع خودش است؛ 
اینها باعث شده تا ما سال ها از بازارهای کار پیشرفته جهان عقب بمانیم.

به گفته پورموسی، کارشناسان سازمان جهانی کار می گویند قرارداد 
موقت تنها مربوط به دوره آزمایشی ۳ ماهه است و پس از آن باید تکلیف 
نیروی کار مشخص شود در حالی که در ایران کارگرانی را داریم که با ۲۰ 
سال سابقه کار، قرارداد موقت هستند و با آنها ماه به ماه قرارداد منعقد 

می شود و این روال در هیچ جای دنیا مرسوم نیست.
دبیرکل کانون عالی شوراهای اسلامی کار کشور تصریح کرد: این 
شرایط هرگز نمی تواند منجر به بهره وری نیروی کار و بهبود فضای 
کسب و کار شود و دیگر نیروی کار امنیت شغلی نمی تواند داشته باشد. 
در حال حاضر ما بای ۳۰ روز کار، تنها 1۰ روز حقوق می گیریم و با این 
وضعیت زیر خط فقر هستیم. وی تاکید کرد: ما حاضریم با نمایندگان 
کارفرمایان و دولت نشست برگزار کنیم و درباره یافتن راهکارهای خروج 
بازار کار از بحران و تقویت امنیت شغلی نیروی کار و سرمایه گذار مذاکره 
داشته باشیم. امروز متاسفانه در بازار کار با پدیده اخراج های غیرمنصفانه 

نیز مواجه هستیم و این روند رو به رشد است.

آگهی مزایده نوبت دوم اموال غیر منقول 
واقع در روستای دستگرد بخش کهک – قم 

 درخصوص پرونده های اجرایی به کلاسه ۹۳۰۳7۵- ۹۳۰۳76-۹۳۰۳۹6-۹۳۰۳۹7 محکوم لهم آقایان علی افشاری و امیر حاج محمد عرب و حسین فتاحی و مصطفی روح پرور 
علیه محکوم علیه آقای هاشم غفاری فرزند رضا با توجه به معرفی و توقیف یک قطعه زمین با مشخصات ذیل مورد مزایده می باشد که طبق نظر کارشناس به شرح ذیل می باشد:

ملک مورد نظر واقع در قم – بخش کهک – روستا دستگرد- سمت قصر سنگی – جنب ملک حبیبی – ملک آقای هاشم غفاری می باشد. طبق وضعیت موجود این ملک بصورت 
یک قطعه زمین چهار دیواری به مساحت حدود 7۴۳ متر مربع مطابق حدودات کروکی پیوستی در پرونده می باشد. راه دسترسی به ا ین ملک کوی 1۲ متری- خارج از محدوه خدمات 
روستایی واقع شده است از نظر  امکانات زیر بنایی راه دسترسی از معبر 1۲ متر خاکی تا نزدیکی محل حدود 1۰۰ متری امکانات برق و گاز آمده است مساحت ملک موجود و چهار 

دیواری شده مطابق کروکی 77۰ متر مربع است که طبق گزارش اداره منابع طبیعی استان قم مقدار ۲7 متر مربع آن جز اراضی ملی است.
عرصه وضعیت موجود حدود 7۴۳ متر مربع از قرار هر متر مربع 1۳۰/۰۰۰ تومان جمعا ۹6/۵۰۰/۰۰۰ تومان می باشد.

اعیان شامل پی دیوار کشی حدود ۲۵۰ متر مربع جمعا ۹/۰۰۰/۰۰۰ تومان می باشد.
ارزش کل ملک برابر معادل 1۰۵/۵۹۰/۰۰۰ تومان ) یکصد و پنج میلیون پانصد و نود هزار تومان( برآورد و تعیین شده است.

در تاریخ 1۳۹۴/۰۸/۰۴ روز دوشنبه ساعت 1۲ الی 1۲/۳۰ صبح به آدرس: قم – کهک – دادگاه عمومی بخش کهک اجرای احکام – اتاق ۵1۴ از طریق مزایده حضوری به فروش 
می رسد لذا طالبین می توانند پنج روز مانده به موعد مزایده از مورد فوق الذکر بازدید و در صورت تمایل در جلسه مزایده شرکت نمایند، قیمت پایه از مبلغ کارشناسی شروع و به کسانی 
که بالاترین مبلغ را پیشنهاد نمایند واگذار می گردد ضمنا ده درصد از مبلغ پیشنهادی نقدا اخذ و مابقی نیز ظرف یک  ماه دریافت می گردد. این آگهی یک نوبت در یکی از روزنامه های 

محلی استان درج می گردد.
مدیر اجرای احکام دادگاه عمومی بخش کهک – حاج اسماعیلی 

جزئیات تسهیلات دهی بانک ها
سهم مسکن افت کرد

با وجود رشد 12 درصدی تسهیلات دهی بانک ها در پنج ماهه نخست امسال، 
سهم مسکن و بازرگانی در این دوره با کاهش همراه بوده است.

آمارهای بانک مرکزی در حالی حاکی از پرداخت 1۲7 هزار میلیارد تومان تسهیلات از 
سوی بانکها در پنج ماهه اول سال جاری و افزایش حدود 1۴ هزار میلیارد تومانی آن است 
که برخلاف افت وام دهی در مسکن و بازرگانی، در حوزه خدمات، کشاورزی و صنعت و 

معدن رشد وجود دارد.
 بخش مسکن و ساختمان تا پایان مرداد ماه 1۳ هزار میلیارد تومان تسهیلات دریافت 
کرده که حدود 1۰.۲ درصد از کل 1۲7 هزار میلیارد تومان تسهیلات پرداختی از ابتدای 
سال را تشکیل می دهد. این در حالی است که این سهم در مقابل 1۳.۵ درصد مدت مشابه 
سال گذشته حدود ۳.۲ کاهش دارد. وام بانکی در این حوزه از 1۵.۳ هزار میلیارد به 1۳ 
هزار میلیارد تومان کاهش پیدا کرده است.  در بخش بازرگانی نیز کاهش سهم از وام های 
بانکی در پنج ماهه اول امسال نسبت به همین دوره در سال گذشته مشهود است البته 
با ریزش��ی حدود ۰.۲ درصدی. در عین حال که این کاهش سهم به معنای کاهش کل 
منابع دریافتی نیست و از حدود 1۴.۹ هزار میلیارد به 16.6 هزار میلیارد تومان افزایش 
یافته است.  اما بازهم به روال چند دوره اخیر در بین بخش های تولیدی، بیشترین سهم 
وام های بانکی به صنعت و معدن اختصاص دارد به طوری که بانکها از مجموع 1۲7 هزار 
میلیارد تسهیلاتی که از فروردین تا مرداد پرداخت کردند حدود ۳۸.6 هزار میلیارد تومان 
آن و به عبارتی ۳۰.۲ درصد کل را به صنعت و معدن اعطا کرده اند. با این توضیح که سهم 

این حوزه حدود ۰.۲ درصد نسبت به دوره مشابه سال قبل افزایش دارد. 
از کل منابع پرداختی به صنعت و معدن ۸1.6 درصد یعنی ۳1.۴ هزار میلیارد تومان آن 
به تامین سرمایه درگردش اختصاص یافته است. با این وجود شواهد نشان می دهد این 
منابع پاسخگوی بخش صنعت و معدن به عنوان یکی از ارکان اصلی رشد اقتصادی نبوده 

و در نهایت رشد این بخش در بهار امسال منفی شده است.
 این در حالی است که از کل تسهیلات پرداختی بانکها برای تامین مالی اقتصاد کشور در 
دوره مورد گزارش 6۴ درصد یعنی حدود ۸1.7 هزار میلیارد تومان از کل 1۲7 هزار میلیارد 
با هدف افزایش تولید و اثرگذاری در رشد اقتصادی به تامین سرمایه در گردش تعلق گرفته 
است.  اما کشاوری از جمله بخش های اقتصادی است که سهم دریافتی خود از تسهیلات 
بانکی را برخلاف دوره های گذشته افزایش داده است به گونه ای که توانسته هشت درصد 
یعنی 1۰.۲ هزار میلیارد تومان وام بانکی دریافت کند، سهمی که حدود ۲.۵ درصد نسبت 
به دوره گذشته افزایش یافته و در مجموع میزان دریافتنی را از 6.۳ هزار میلیارد به 1۰.۲ 
هزار میلیارد تومان رسانده است.  از سویی دیگر در مقابل تمامی بخش های تولیدی، بخش 
خدمات همواره در دوره های قبل تاکنون بیش از ۳۵ درصد کل تسهیلات پرداختی بانکها 
را به خود اختصاص داده است. برای امسال هم آمارهای بانک مرکزی نشان می دهد که 
تا مرداد ماه ۳۸.۴ درصد کل معادل ۴۹ هزار میلیارد تومان در این بخش خرج شده است 
که نسبت به دوره قبل سه درصد هم افزایش یافته است.  در حالی بنابر تاکید کارشناسان، 
اقتصاد کشور برای خروج از رکود و رونق تولید نیازمند دریافت بیشتر نقدینگی است که از 
سویی دیگر کنترل تورم همچنان از اولویت های بانک مرکزی و مدیران اقتصادی محسوب 
می شود به طوری که آخرین موضع بانک مرکزی بر این موضوع تاکید داشت که همچنان 
باید در تداوم مسیر جاری ملاحظات مربوط به کنترل تورم را نیز در نظر گرفت و همواره 
مراقب قدرت گرفتن پتانسیل تورمی ناشی از فشار تقاضای کل در اقتصاد بود. بر این اساس 
ضروری اس��ت به افزایش توان خلق پول بانکها از طریق افزایش سرمایه و بهبود کفایت 
سرمایه بانکها، کاهش تسهیلات غیرجاری و بازگرداندن آنها به مسیر صحیح اعتباردهی 
بانکها، افزایش بهره وری بانکها در تامین س��رمایه در گردش تولیدی، پرهیز از فشارهای 
مضاعف بر دارایی بانکها و ترغیب بنگاه های تولیدی به سمت بازار سرمایه به عنوان یک ابزار 

مهم در تامین مالی طرحهای اقتصادی )ایجادی(توجه ویژه ای کرد.

ایران یکی از بزرگ ترین تولیدکنندگان و صادرکنندگان 
عراق 65  اینکه  به  توجه  با  اما  دنیاست  در  سیمان 
است  ایران  برای  این محصول  بازار صادراتی  درصد 
است،  کرده  راه اندازی  سیمان  کارخانه های  اخیرا  و 
مواد  آن،  جای  به  و  نمی کند  خرید  ایران  ارز  دیگر 
اولیه تولید سیمان را با قیمت های پایین، می خرد و 
انتظار می رود جلوی این  خود تولیدکننده شده که 

خام فروشی گرفته شود.
 در این میان سرانه مصرف داخلی سیمان هم در پی کاهش 
رکود ساخت و ساز و پروژه های عمرانی کاهش یافته که 
مجموع شرایط داخلی و خارجی سبب شده تولید و صادرات 
سیمان ایران در مدت اخیر کاهش قابل توجهی داشته باشد 
و به نوعی زنگ خطر برای تولیدکنندگان و صادرکنندگان 

سیمان به صدا درآید. 
طی پنج ماهه اول امسال صادرات سیمان سفید نسبت به 
سال گذشته ۳6 درصد کاهش یافته است. از سوی دیگر 
سیمان های کلینکر که به آن سیمان پودر نشده هم می گویند 

با کاهش هشت درصدی صادرات همراه بوده است. 
عراق در حال حاضر بزرگ ترین بازار صادراتی سیمان ایران 
است و کاهش صادرات سیمان به این کشور در حالی اتفاق 
افتاده که عراق با راه اندازی کارخانه های سیمان خود، دیگر 
سیمان خاکستری از ایران نمی خرد، بلکه با خرید کلینکر اقدام 
به تولید سیمان می کند اما در همین مدت صادرات سیمان 

کلینکر ایران به عراق نیز ۲۰ درصد کاهش داشته است. 
به این ترتیب، عراق بزرگ ترین مقصد سیمان صادراتی ایران 
به شمار می رود که با کاهش صادرات به این کشور مواجه شده 
ایم و از سوی دیگر رکود داخلی باعث کاهش مصرف سیمان و 

ایجاد نوعی رکود در این بخش شده است. 
مانع تراشی عراقی ها برای خرید سیمان ایرانی 

جهانبخش سنجابی شیرازی، دبیرکل اتاق مشترک بازرگانی 
ایران و عراق نیز در این باره گفته که اصلی ترین دلیل کاهش 
صادرات سیمان، نزدیک شدن عراق به مرز خودکفایی در 
تولید سیمان است، چراکه در حال حاضر حدود 7۰ درصد از 
کارخانه های تولید سیمان در این کشور به بهره برداری رسیده 
و وزارت صنایع عراق موانع تعرفه ای و غیر تعرفه ای را برای 

واردات سیمان درنظر گرفته اند. 
به گفته وی کاهش صادرات سیمان به عراق به دو عامل مربوط 

می شود؛ بخشی از این اتفاق به مسائل داخلی عراق و بخشی به 
مسائل داخلی خودمان باز می گردد.

عراق  و  ایران  بازرگانی  اتاق مشترک  دبیر کل   همچنین 
باعث کاهش صادرات سیمان  می گوید دومین دلیلی که 
به عراق شده است به عدم توجه تولیدکنندگان سیمان به 
اقتضائات بازار و مقصد صادراتی شان بر می گردد. از سوی دیگر 
رقابت های ناسالمی که برای شکل گیری قیمت فروش سیمان 
در نقاط صفر مرزی رخ داده است، باعث افزایش تعرفه سیمان 

از سوی عراقی ها شده است.
 البته در عین حال یکی از مهم ترین دلایل کاهش صادرات 
سیمان به عراق را می توان ایجاد فضای امنیتی و کاهش 
ساخت و ساز در این کشور دانست؛ بنابراین تولیدکنندگان 
سیمان می توانند امیدوار باشند که با بهبود شرایط وضعیت 

صادرات به این کشور به نحو مطلوبی بهتر شود.
 شاید یکی از سیاست هایی که تولیدکنندگان ایرانی بتوانند در 
این زمینه اتخاذ کنند، عدم فروش سیمان به عراق در یک بازه 
زمانی برای افزایش قیمت آن است. از سوی دیگر در همین 
مدت به دلیل برخی رقابت های ناسالم در مرز ایران و عراق، 
قیمت سیمان صادراتی ایران به عراق کاهش پیدا کرده است، 
به همین دلیل دولت این کشور برای حمایت از تولید داخل، 
تعرفه واردات سیمان از ایران را افزایش داده است که دبیر 
انجمن صنفی کارفرمایان صنعت سیمان نیز بر همین موضوع 
تاکید دارد و معتقد است که دلیل اصلی کاهش صادرات 
سیمان به عراق عواملی چون ناامنی های منطقه ای و عدم 
ساخت وساز در عراق است.  به گفته عبدالرضا شیخان صادرات 
سیمان به این کشور ۲۰ درصد کاهش یافته و با توجه به اضافه 
شدن تعرفه سیمان وارداتی به عراق، احتمالا در آینده شاهد 
کاهش بیشتر صادرات این محصول خواهیم بود. همچنین 
صادرات سیمان کلینکر نسبت به مدت مشابه سال قبل ۲۰ 
درصد کاهش داشته است و با توجه به این که حدود 6۵ درصد 
صادرات سیمان کشورمان به عراق است، هر تاثیر منفی در 
صادرات به عراق موجب کاهش کل صادرات سیمان می شود.
 عراق دیگر سیمان نمی خرد؛ مواد اولیه خام می خرد و 

خود تولید می کند
 بر این اساس می توان گفت ظرفیت صادرات کشور تا حد 
زیادی به وضعیت کشور عراق بستگی دارد؛ عواملی مانند 
عدم  منطقه ای،  ناامنی های  داعش،  تروریستی  گروهک 

ساخت وساز در عراق و عدم تزریق بودجه دولت عراق باعث 
کاهش صادرات سیمان به این کشور شده است.

 با توجه به روابط خوب سیاسی بین ایران و عراق به نظر می 
رسد که در صورت افزایش قیمت سیمان ایران، بتوان موضوع 
تعرفه های وارداتی را از طریق روابط بین دو کشور حل کرد، 
در غیر این صورت ایران یا باید قیمت سیمان خود را کاهش 
دهد یا شاهد کاهش بیشتر صادرات سیمان به عراق باشد.  
اما به گفته برخی کارشناسان، عراق این روزها به فکر کاهش 
صادرات سیمان نهایی به کشور خود و تهیه مواد خام از ایران 

برای تولید سیمان در داخل کشورش است. 
اتحادیه  رییس  نایب  سواعدی،  صادق  سید  گفته  به 
صادرکنندگان سیمان خوزستان در شرایطی که سیمان 
باید مواد  تولیدی کشور اجازه ورود به عراق را ندارد، چرا 
اولیه آن را به این کشور صادر کنیم؟ عراق دیگر سیمان ما را 
نمی خرد و به جای آن مواد اولیه تولید سیمان را با قیمت های 
پایین، خریداری و برای تولید سیمان در کارخانه های خود 

استفاده می کند.
 کاهش سرانه مصرف سیمان در داخل

 بنابراین این شرایط که عراق به دلیل نزدیکی به ما، مواد اولیه 
را با قیمت خیلی پایین تهیه می کند، اگر به آنها خام فروشی 
نکنیم، قطعا دیگر توانایی خرید مواد اولیه از کشورهای دیگر را 
نخواهند داشت. شاید عدم خام فروشی به عراق و وادار کردن 
این کشور به خرید سیمان از ایران بتواند تا حدودی مشکل 
تولیدکنندگان سیمان در کشور را کاهش دهد. اما نکته اصلی 
اینجاست که مشکل تولید سیمان علاوه بر مسائل صادراتی 
به کاهش استفاده از سیمان و رکود ساخت و ساز در داخل 
کشور نیز بر می گردد؛ به گونه ای که طبق اعلام انجمن صنعت 
سیمان، سرانه مصرف این ماده در بازار داخلی در پی رکود 
ساخت و ساز کاهش یافته که دلیل آن کاهش ساخت و ساز و 

پروژه های عمرانی عنوان شده است.
 طبق آنچه انجمن صنعت سیمان اعلام کرده، در سال گذشته 
سرانه مصرف سیمان در کشور 7۵۰ کیلوگرم بود که در سال 
جاری به 6۵۰ کیلوگرم رسیده  و با ادامه این روند ممکن است 

تا پایان سال از 6۵۰ کیلوگرم نیز کمتر شود.
 به گزارش ایسنا، سالانه حدود ۸۰ میلیون تن سیمان در 
کشور تولید می شود که از این رقم حدود ۵۵ میلیون تن 
به مصرف داخل می رسد و مابقی به کشورهای دیگر صادر 

می شود.
 افزایش تعرفه واردات سیمان خاکستری به عراق

 همچنین به گفته گراوندی، عضو هیات رییسه انجمن صنعت 
سیمان در سنوات گذشته طرف عراقی تعرفه واردات سیمان 
خاکستری را از حدود پنج تا هفت دلار در هر تن به 1۳ دلار 
افزایش داد و اخیرا نیز این تعرفه تا حدود ۲۰ دلار افزایش یافته 

که در برخی مرزها اعمال می شود.
 به گفته او عراقی ها اعلام کردند اگر تولیدکنندگان ایرانی 
سیمان را با قیمت بالاتری وارد بازار عراق کنند، تعرفه واردات 
را افزایش نخواهند داد.  بنابراین با توجه به اینکه بازار صادراتی 
ایران به دلیل تعرفه های واردات سیمان در کشور عراق دچار 
مشکل شده و می توان احتمال کاهش صادرات سیمان را 
نیز در آینده نزدیک داد، راه اندازی پروژه های عمرانی در 
کشور و خروج بخش مسکن از رکود می تواند کمک زیادی به 

تولیدکنندگان سیمان در کشور کند. 
البته ایجاد فضای امنیتی در کشور عراق نیز از عمده دلایل 
کاهش صادرات سیمان به این کشور است و در صورتی که این 
شرایط بهتر شود، قطعا این کشور برای ایجاد زیرساخت های 

خود به سیمان بیشتری نیاز خواهد داشت. 

در پی مانع تراشی عراقی ها و کاهش مصرف داخلی؛

زنگ خطر برای تولیدکنندگان سیمان ایران به صدا درآمد

آمار جهانی از استخدام و مزد کارگران؛

اخراج های غیرمنصفانه در بازار کار ایران

آگهی فقدان سند مالکیت
 آقای حمید بهره مند با ارائه یک برگ استشهاد شهود مصدق اعلام داشته که سند 
مالکیت مربوط به پلاک 11۵۳۵/۴۸ اصلی واقع در بخش یک ثبت قم ذیل ثبت 6۹۳۴7 
در صفحه ۲۹1 دفتر ۴۳۵ ثبت و سند صادره بعلت سهل انگاری مفقود گردیده و تقاضای 
صدور سند مالکیت المثنی را نموده اند. لذا مراتب باستناد تبصره یک اصلاحی ماده 1۲۰ 
آئین نامه قانون ثبت در یک نوبت به تاریخ ذیل آگهی می گردد تا چنانچه کسی مدعی 
وجود سند مالکیت نزد خود و یا انجام معامله باشند مراتب را همراه با مدارک خود پس 
از انتشار آگهی ظرف مدت 1۰ روز کتبا به این اداره اعلام و ارسال و رسید اخذ نمایند تا 
مورد رسیدگی قرار گیرد. بدیهی است پس از انقضای مهلت مقرر نسبت به سند مالکیت 

المثنی برابر مقررات اقدام خواهد شد.
جعفر کاظمی- رئیس ثبت اسناد منطقه یک قم 

آگهی فقدان سند مالکیت 
 آقای قاس��م یزدانیان با ارائه یک برگ استشهاد شهود مصدق اعلام داشته که سند 
مالکیت بشماره مسلسل ۰۴۹۹۵7 ب /۸۵ مربوط به پلاک 11۰۲۹ اصلی واقع در بخش 
1 ثبت قم در صفحه ۳۲ دفتر 6۰6 ذیل ثبت 11۸۹۵۴ بنام قاسم یزدانیان ثبت و سند 
صادر سپس نامبرده اعلام نموده که سند بعلت سهل انگاری فقود گردیده و تقاضای 
صدور سند مالکیت المثنی را نموده است. لذا مراتب باستناد تبصره یک اصلاحی ماده 
1۲۰ آئین نامه قانون ثبت در یک نوبت به تاریخ ذیل آگهی می گردد تا چنانچه کسی 
مدعی وجود سند مالکیت نزد خود و یا انجام معامله باشند مراتب را همراه با مدارک خود 
پس از انتشار آگهی ظرف مدت 1۰ روز کتبا به این اداره اعلام و ارسال و رسید اخذ نمایند 
تا مورد رسیدگی قرار گیرد. بدیهی است پس از انقضای مهلت مقرر نسبت به صدور سند 

مالکیت المثنی برابر مقررات اقدام خواهد شد.
جعفر کاظمی- رئیس ثبت اسناد منطقه یک قم 
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از آواز نخواندن زیر دوش تا نخوردن کیک میوه ای؛

مربیان خرافاتی و خواسته های عجیب آنها
عقاید عجیبی در میان س�رمربیان دنیا وجود دارد، مربیان مش�هوری که 
حساسیت زیادی بر تغذیه بازیکنانشان دارند و گاهی اوقات عقاید آنان رو 

به خرافات می رود.
س��رمربی های بزرگ دنیا علاوه بر روش های خاص خود در مربیگری، دستورات و 
عقاید عجیبی دارند که بازیکنان خود را مجبور به انجام آن می کنند. این موضوع در 

میان مربیان لیگ برتر انگلیس بیشتر دیده می شود.
 سر الکس فرگوسن، سرمربی پیشین منچستریونایتد در سال ۲۰1۰ بازیکنان این 
تیم را مجبور به پوشیدن کفش های مشکی کرد. فرگوسن دلیل این کار را یک دست 

شدن تیم عنوان کرد. 
دیوید مویس دیگر سرمربی منچستر یونایتد که دوره کوتاه مدتی را بر نیکمت این 
تیم نشست، مانع از انجام سنتی قدیمی در میان بازیکنان خود شد. او شاگرادنش را 
از خوردن سیب زمینی سرخ کرده در شب قبل از بازی ها محروم کرد. ریو فردیناند 

تصمیم مویس را بحث برانگیز و غیرحرفه ای خواند.
 یکی از موفقیت های دهه ۹۰ سرمربی آرسنال، آرسن ونگر منع بازیکنان خود در 
مصرف مش��روبات الکلی پیش از دیدارها بود. او همچنین اجازه س��یگار کشیدن و 

خوردن شکلات قبل بازی را به شاگردانش نداد. 
یکی ازخرافاتی ترین سرمربی های دنیا، ریموند دومنک فرانسوی است. او برای انتخاب 
بازیکنان و دعوت آنها به تیم ملی، از طالع بینی استفاده می کرد. سرمربی پیشین تیم 
ملی فرانس��ه بر این باور است بازیکنانی که نشان ماه تولدشان شیر است، برای قرار 
گرفتن در خط دفاع، بد شانسی می آورند. همچنین او معتقد بود فوتبالیست هایی که 
در ماه عقرب به دنیا آمده اند، تاثیر بدی روی تیم می گذارند. عقاید او باعث شد روبرت 

پیرس از تیم ملی کنار گذاشته شود!
 بازیکنان تاتنهام عادت داش��تند پس از تمرین برای صرف کیک میوه ای، به مک 

دونالد بروند اما خوانده راموس، سرمربی اسپانیایی این تیم به این عادت پایان داد. 
نایل لنون، س��رمربی بولتون زمانی که اجازه نداد بازیکنان��ش در تمرینات از کلاه 
اس��تفاده کنند. او در این زمینه می گفت: نمی خواهم شاگردانم با کلاه تمرین کنند 
چون در بازیها نمی توانند آن را بر س��رخود بگذارند اما در تمرین بعدی تیم، با کلاه 

ظاهر شد.
 جیوانی تراپاتونی که با عکس العمل های خاصش در کنار زمین شناخته می شود، به 
بازیکنان تیم ملی ایرلند هشدار داد در صورت خوردن قارچ قبل از بازی ها احتمال دل 

درد در جریان بازی وجود خواهد داشت. 
پائولو دی کانیو مشهور نیز از آن دست مربیانی است که موارد ممنوعه زیادی را در 
دوران مربیگری اش به بازیکنان تحمیل کرده است. او که به داشتن عقاید فاشیستی 
شهره است، لیستی به بازیکنانش داد که کمی مضحک هم به نظر می رسد. سرمربی 
ساندرلند بازیکنان خود را از خوردن کچاپ، قهوه، سس مایونز، نوشیدنی های گاز دار، 
یخ، استفاده از تلفن همراه، تعریف جوک، شایع پراکنی و آواز خواندن زیر دوش منع 

کرد و تا پنج ماه این محرومیت ها ادامه داشت تا او اخراج شود. 

 تلاش آخر بارسلونا برای اضافه کردن 
توران به ترکیب خود

باشگاه بارسلونا برای اضافه کردن هافبک ترکیه ای خود به جمع شاگردان 
لوئیس انریکه، از دادگاه داوری در ورزش فرجام خواهی می کند. 

 باش��گاه بارسلونا به حکم فیفا که این باش��گاه را از اضافه کردن آردا توران، هافبک 
ترکیه ای جدید کاتالان ها به جمع شاگردان لوئیس انریکه محروم می کند، اعتراض 

کرده و قصد دارد از دادگاه داوری در ورزش فرجام خواهی کند.
 با توجه به مصدومیت رافینیا در ابتدای ماه گذشته از ناحیه رباط صلیبی که او را 
برای شش ماه آینده خانه نشین کرده است و طبق قانون فدراسیون فوتبال اسپانیا که 
به تیم ها اجازه می دهد در خلال فصل جای بازیکنی که برای مدتی طولانی خانه نشین 
می شود را پر کنند، باشگاه بارسلونا اضافه کردن آردا توران به ترکیب این تیم را حق 

خود می داند، اما فیفا به درخواست کاتالان ها پاسخ قانع کننده ای نداده است.
 به همین دلیل س��ران باش��گاه یک بار دیگر با تشریح ش��رایط خود برای فیفا از 
فدراسیون جهانی فوتبال درخواست کرده اند که در حکم قبلی خود بازنگری کنند. 
آنها اما این پیش بینی را کرده اند که فیفا بار دیگر پاسخ منفی بدهد و به همین دلیل 

آماده فرجام خواهی از دادگاه داوری در ورزشی )CAS( شده اند. 
بارسایی ها معتقدند که پاسخ فیفا به درخواست آنها در مورد اضافه کردن توران به 
ترکیب شان صرفاً جنبه اطلاع رسانی داشته و این در حالی است که فیفا، فدراسیون 
فوتبال اسپانیا را در جایگاهی که بتواند خلاف قوانین جهانی عمل کند ندانسته و به 
این فدراس��یون در خصوص عدم پیروی از قوانین فدارسیون جهانی فوتبال هشدار 

داده است.
 باشگاه بارسلونا می داند که در صورت پاسخ منفی مجدد فیفا به درخواستش، روند 
فرجام خواهی از CAS و صدور حکم از این سازمان ممکن است بین شش تا هشت 
ماه به طول بینجامد، اما هدف اصلی س��ران باش��گاه این است که ثابت کنند حق با 

آنهاست.
 فیفا ماه ژانویه سال ۲۰1۵ باشگاه بارسلونا را به دلیل عقد قرارداد های غیر قانونی با 
بازیکنان خارجی زیر سن قانونی به یک سال محرومیت از اضافه کردن بازیکنان جدید 
به ترکیبش محکوم کرد که این محرومیت دو بازیکن جدید کاتالان ها، الیکس ویدال 

و آردا توران را تا ماه ژانویه سال ۲۰16 از بازی برای کاتالان ها باز می دارد.

یورگن کلوپ جمعه به عنوان
 سرمربی لیورپول معرفی می شود

مربی پیشین تیم فوتبال دورتموند روز جمعه به عنوان سرمربی جدید تیم 
لیورپول معرفی خواهد شد.

پس از برکناری برندان راجرز از سمت سرمربیگری تیم فوتبال لیورپول، اکنون اصلی 
ترین گزینه برای در دست گرفتن هدایت این تیم، یورگن کلوپ است.

 دیلی میل نوشت کلوپ روز جمعه به عنوان سرمربی جدید لیورپول معرفی خواهد 
شد.

 طبق اعلام این سایت هنوز قراردادی بین دو طرف منعقد نشده اما انتظار می رود که 
این مربی آلمانی با قراردادی سه ساله راهی آنفیلد شود. این حداقل مدت زمان قرارداد 

با کنی دالگلیش و برندن راجرز هم در دستور کار باشگاه بود.
 به نظر می رسد این مربی از زلیکو بوواچ و پیتر کراویتز به عنوان دستیاران خود در 
لیورپول استفاده کند البته گری مک آلیستر، شان او دریسکول و پپین لیندرز که در 

تابستان به عنوان دستبار در این تیم انتخاب شده اند همچنان نامشان مطرح است.
 این در حالی است که رابی فاولر، اسطوره باشگاه لیورپول، نیز ابراز تمایل کرده در کادر 

مربیگری این تیم حضور داشته باشد.

اینکه هیچ  بر  تاکید  با  تیم ملی فوتبال   سرمربی 
کشوری در دنیا عشق و احساس مردم ایران به فوتبال 
را ندارند گفت: برای اینکه بتوانیم اتفاقات جام جهانی 

گذشته را تکرار کنیم کار سختی داریم.
تیم ملی فوتبال ایران پیش از دیدار با عمان در چارچوب 
رقابتهای مقدماتی جام جهانی ۲۰1۸ روسیه و جام ملتهای 
آسیا ۲۰1۹، یک هفته را در اردوی امارات به سر برد. ایران 
در بازی نخست خود در گروه D رقابتها مقابل ترکمنستان با 
نتیجه تساوی یک _ یک متوقف شد اما گوام را 6 بر صفر برد 

و با نتیجه ۳ بر صفر از سد هند گذشت. 
کارلوس کی روش در گفتگو با سایت اماراتی اسپورت ۳6۰ 
مصاحبه جامعی را در خصوص مقدماتی جام جهانی و آینده 

فوتبال ایران به انجام رسانده که در زیر می خوانید:
 فوتبال در ذات ایرانی هاست

فوتبال در ایرانی ها امری منحصر به فرد در ذاتشان است. هیچ 
کشور دیگری در دنیا عشق و احساسی که ایرانی ها به فوتبال 
دارند را ندارند. ما برای اینکه بتوانیم اتفاق جام جهانی ۲۰1۴ 
را تکرار کنیم کار مشکلی داریم. کارمان برای حضور در این 
رقابتها خیلی خیلی دشوار است. برای همین است که باید 

سخت تر از گذشته کار کنیم.
 همه بازی ها دشوار هستند

تمام بازی های ما در رقابتهای مقدماتی جام جهانی ۲۰1۸ 
سخت هستند. بازی با ترکمنستان در پایان فصل برگزار شد 
که برای هر دو تیم خیلی عجیب بود. آنها در وضعیت بسیار 
خوبی قرار داشتند و به خاطر اشتباهی که از تیم ما سر زد 
گلزنی کردند. مقابل گوام در خانه بازی می کردیم بنابراین 
سبک فوتبال خود را به این تیم تحمیل کردیم. عملکرد ما 
در آن بازی خوب بود. هند با سبک تهاجمی اش ما را غافلگیر 
کرد. پس از یک نیمه سخت، خودمان را جمع و جور کردیم، 

راهمان را عوض کردیم و در نیمه دوم وضعیت تغییر کرد.
 رده بندی فیفا فقط رده بندی است

رده بندی فیفا فقط یک رده بندی است و خیلی معنی 
نمی دهد. موقعیت ما در قیاس با کشورهای دیگر مبنای 

پیشرفت و توسعه ما قرار می گیرد. کشورهایی مثل ژاپن، کره 
جنوبی و استرالیا در وضعیت بهتری قرار دارند و این به خاطر 
ظرفیت فوتبال این کشورهاست. البته اینکه در صدر جدول 
رده بندی آسیا )رده ۳۹( هستیم خوب است و این ترجیح 
ماست اما ما با واقعیت فوتبال مواجهیم و بر این باوریم که باید 

موقعیت خود را حفظ کنیم و قوی تر شویم.
 استرالیا، ژاپن و کره پر از لژیونر هستند

استرالیا، ژاپن و کره جنوبی بازیکنان بسیاری دارند که در 
اروپا بازی می کنند. این برای آنها یک مزیت به حساب 
می آید. ولی یک چیز را مطمئنم و آن اینکه آنها در بازی با 
ما می دانند که ۹۰ دقیقه سخت دارند و ما هم کار را بر آنها 

دشوار می کنیم. وقتی بازی آغاز می شود، فقط ماییم و آنها.
 امید به آینده زیاد است

امیدواری زیادی در فوتبال ایران وجود دارد. اوضاع را خیلی 
مثبت می بینم. نیاز به این داریم که روی فوتبال جوانان 
باید  ایران  فوتبال  های  زیرساخت  کنیم.  گذاری  سرمایه 

درست شود.

 جوانان روح تیم ایران هستند
جوانان روح یک تیم هستند. آنها غرور تیم ملی، شور فوتبال 
و بلندپروازی تیم ما را تازه کرده اند. این انتقال همچنین برای 
آینده فوتبال ایران خیلی استراتژیک است. باید اطمینان 
خاطر حاصل کنید که کار درست را برای تیمتان انجام می 
دهید. باید اطمینان خاطر حاصل کنید که این برای آینده 
فوتبال خوب است. و باید به خودتان و بازیکنانتان اطمینان 
داشته باشید. من مطمئنم که همه این کارها را به درستی 
انجام می دهم . خدا به من در خصوص تصمیماتم کمک 

کند.
 پتانسیل رقابت با اروپایی ها را داریم

چالش فوتبال ایران این نیست که در آسیا بهترین باشد بلکه 
ما توانایی این را داریم که با برخی از بزرگ ترین تیم های 
اروپایی رقابت کنیم. دلیلی وجود ندارد برای فوتبال ایران 
که در سطح تیم هایی چون سوئد، دانمارک، یونان و اروگوئه 
نباشد. این چالشی است که در 1۰ سال آینده باید برای 

فوتبال ایران رخ بدهد.

مربی پیشین تیم ملی والیبال ایران با اشاره به نشست کارگروه بررسی عملکرد 
تیم ملی گفت: استنباط من این است که رئیس فدراسیون والیبال می خواهد 

کواچ را نگه دارد اما نظر شخصی من تغییر سرمربی است.
 ناصر ش��هنازی  در خصوص نشست روز دوشنبه اعضای کارگروه بررسی عملکرد تیم 
ملی والیبال عنوان کرد: برای اولین جلسه بسیار خوب بود و نقطه نظرات همه کارشناسان 
بررسی شد. در این نشست حول چهار محور فدراسیون، کادر فنی تیم ملی، بازیکنان و 

کادر سرپرستی و کارکنان بحث و بررسی شد و همه حاضرین نظرات خود را عنوان کردند.
 وی اضافه کرد: البته باید زمان بیشتری برای بررسی بررسی این کار در نظر گرفته شود. 
آنچه مشخص است همه کارشناسان حاضر متفق القول شرایط کادر فنی تیم ملی را مناسب 

ندانستند و تاکید کردند این کادر کارایی لازم را ندارد و شرایط نگران کننده شده است.
 شهنازی در پاسخ به این سوال که به نظر شما این نشست به تغییر کواچ منجر خواهد 
شد یا حفظ وی، گفت: نگرش ها متفاوت بود. تعدادی از دوستان عنوان کردند که بهتر است 
کادر فنی را تقویت کنیم اما من نظرم این بود که نیاز به دگرگونی اساسی در کادر فنی 
داریم. به نظرم کواچ چه در تمرینات، چه در کوچینگ و نیز در بازیخوانی بسیار ضعیف است 

و شخصیت مربی بزرگ را ندارد. تیم ملی نیاز به یک شوک بزرگ دارد. 
این کارشناس افزود: آنطور که داورزنی صحبت کرد استنباط من این است که می خواهد 
کواچ را حفظ کند و در کنار وی مربیان دیگری قرار دهد که بر اس��اس ش��ناختی که از 
شخصیت کواچ دارم وی این را می پذیرد چونکه می خواهد در تیم ایران بماند در صورتی که 

ما واقعا نیاز به یک مربی بزرگ داریم. 
وی درباره اینکه مربی جدید فرصت زیادی برای شناخت و آماده سازی تیم نخواهد داشت، 
یادآور شد: ما فرض بر این بگیریم که مربی عوض نشود آن وقت این مربی دیگر مقبول 
بازیکنان نیست. نه اینکه بازیکنان تعیین کننده باشند بلکه بازیکن موظف است آنچه مربی 
به وی دیکته می کند را پیاده کند ولی مشکل ما این است که مربی سطح پایینی دارد. این 
بازیکن ها والیبال نوین دنیا را از ولاسکو یاد گرفته اند و پتانسیل بالایی هم دارند. آنها فقط 

مربی بزرگی می خواهند که آن نکات را یادآوری و مرور کند. 
شهنازی همچنین گفت: اگر مربی مانند سیچلو را قبول ندارند بنابراین یک مربی بزرگ 
بیاورند و دست کم سیچلو را کنارش قرار دهند چون هم تیم ایران را خوب می شناسد و 

هم اینکه در سطح بالایی قرار دارد و کمک خوبی برای سرمربی خواهد بود.

دبی�ر فدراس�یون بوکس می گوید در جلس�ه هفته 
آینده کمیته فدراسیون درباره حضور و یا عدم حضور 

سرمربی تیم ملی تصمیم گیری خواهد شد.
علی  دانشمندفر در مورد ادامه و یا قطع  همکاری فدراسیون 
بوکس ایران با ولادیمیر وینکوف به عنوان سرمربی تیم ملی 
اظهار کرد: قرارداد ولادیمیر تا 1۰ آبان ماه امسال اعتبار دارد 
و ایشان ماهیانه مبلغ ۳ هزار دلار را به عنوان حقوق دریافت 
می کند ولی مدتی است که او مطالبی را در مورد پیشنهادات 
از کشورهای دیگر مطرح می کند.  او ادامه داد: بعد از اینکه از 
مسابقات قهرمانی آسیا در تایلند بازگشتیم، سرمربی تیم ملی 
اعلام کرد که مذاکرات و البته پیشنهاداتی را از سوی برخی از 

کشورهای حاشیه خلیج فارس برای همکاری داشته و به نظرم 
این یکی از مواردی است که مربیان خارجی برای بازار گرمی 
اعلام می کنند.  دبیر فدراس��یون بوکس ایران با بیان اینکه 
ولادیمیر زمزمه هایی را برای افزایش حقوق خود مطرح کرده، 
گفت: به نظر می رسد سرمربی اوکراینی تیم ملی می خواهد 
مبلغ قرارداد خود را بالاتر ببرد. البته در همان قرارداد اولیه هم 
ولادیمیر مبلغ ۵ هزار دلار را مطرح کرده بود که آن را به ۳ 
هزار دلار رساندیم.  دانشمند فر افزود: هفته آینده جلسه ای را 
با حضور اعضای کمیته فنی فدراسیون بوکس برگزار خواهیم 
کرد که در مورد ادامه همکاری این س��رمربی تصمیم گیری 
خواهد شد.  او با بیان اینکه اگر تغییری در سرمربی گری تیم 

ملی داشته باشیم مشکلی برای ملی پوشان بوجود نمی آید، 
گفت: با توجه به اینکه ترکیب اصلی تیم ملی تقریبا مشخص 
است و هنوز چند رقابت برای کسب سهمیه المپیک ۲۰16 
داریم مشکلی از جهت تغییر احتمالی سرمربی نداریم.  دبیر 
فدراسیون بوکس ایران خاطر نشان کرد: البته معتقدیم که یک 
سرمربی توانا باید حتما ملی پوشان را تمرین دهد. خوشبختانه 
در بین مربیان داخلی افراد بس��یاری هستند که می توانند 
عهده دار سرمربی گری تیم ملی باشند.  دانشمند فر در پایان 
اضافه کرد: در نهایت همه تصمیم ها منوط به نظر کمیته فنی 
فدراسیون است و آنها باید در این زمینه تصمیم گیری کنند. 
امیدوارم هر اتفاقی که رخ می دهد به نفع بوکس ایران باشد. 

عضو هیات رئیس�ه س�ازمان لیگ فوتس�ال می گوید اراده ای ب�رای پخش زنده 
مسابقات لیگ فوتسال وجود ندارد و این مشکل به دست سازمان لیگ یا کمیته 

فوتسال حل نمی شود. 
سعید نجاریان درباره ارزیابی اش از نیم فصل اول لیگ برتر فوتسال و نقاط ضعف مسابقات 
امسال با بیان مطلب فوق اظهار کرد: اگر بخواهیم عدم پخش تلویزیونی مسابقات را ضعف 
محسوب کنیم، این ضعف مختص الان نیست و در طول هفت، هشت سال گذشته وجود 
داشته است و نتوانسته ایم در این مدت مسابقات را به صورت مرتب از شبکه سه پخش کنیم.  
وی افزود: حل این مشکل دست سازمان لیگ یا کمیته فوتسال هم نیست. باید توافقی از بالا 

بین رئیس فدراسیون فوتبال با رئیس سازمان صدا و سیما صورت بگیرد.
 عضو هیات رئیسه سازمان لیگ فوتسال در خصوص اینکه دلایل صدا و سیما برای پخش 
نشدن مسابقات فوتسال چیست، تاکید کرد: یک بحث این است که فوتسال حاشیه دارد. بحث 
دیگر این اس��ت که می گویند از هر فدراسیون فقط یک ورزش پخش زنده می شود و چون 
فوتبال از تلویزیون پخش می شود، دیگر از فوتسال خبری نیست. به هر حال اینها نمی تواند 
بهانه های خوبی باشد. شبکه ورزش وقتی افتتاح شد برای یک مدت کوتاه بعضی مسابقات را 

پخش کرد و حالا هر تیمی بخواهد مسابقاتش پخش شود، باید با صدا و سیمای استان مربوطه 
قرارداد ببندد و پول بدهد تا دیدارهایشان روی آنتن برود.  نجاریان با بیان اینکه فوتسال به 
تدریج با این رویه منزوی می شود، تصریح کرد: پخش مسابقات از شبکه سه در پیشرفت آن 
رشته خیلی موثر است. الان به رشته والیبال نگاه کنید. این رشته به خاطر پخش تلویزیونی 
به جایگاه فوتبال رسیده و الان در خیلی از مدارس هم به جای فوتبال، والیبال بازی می کنند. 
متاسفانه شاهد چنین چیزی درباره فوتسال نیستیم و از بالا اراده ای برای پخش تلویزیونی 
آن وجود ندارد.   مدیرعامل باش��گاه شهروند ساری درباره نتایج این تیم در نیم فصل اول و 
نارضایتی اش از این نتایج، اظهار کرد: ما از کسب 1۵ امتیاز راضی نیستیم ولی روند تیم در 
دو مسابقه گذشته خوب بود. باید در تعطیلات لیگ روی نقاط ضعفمان کار کنیم و بتوانیم با 
قدرت بیشتری نیم فصل دوم را آغاز کنیم.  نجاریان درباره احتمال تغییر کادر فنی تیم شهروند، 
گفت: ما کارمان را با سیدمهدی ابطحی ادامه می دهیم.   مدیرعامل باشگاه شهروند در پایان 
درباره اینکه ابطحی گفته بود بعضی از عوامل از باشگاه مشکلاتی برایش ایجاد می کنند، تاکید 
کرد: اصلا چین چیزی نیست و من آنرا تکذیب می کنم. وقتی من به عنوان مدیرعامل از ابطحی 

حمایت می کنم، تمام زیرمجموعه های دیگر هم از ابطحی حمایت می کنند.

 ایران می تواند به سطح تیم هایی نظیر سوئد، دانماک، یونان و اروگوئه برسد
کی روش: تکرار کاری که در سال 2014 انجام دادیم فوق العاده دشوار است

 ناصر شهنازی؛
فدراسیون می خواهد کواچ را حفظ کند

سرمربی اوکراینی تیم ملی بوکس کنار می رود؟

اعتراف عضو هیات رئیسه لیگ فوتسال:
اراده ای برای پخش زنده فوتسال وجود ندارد

رئیس هیئت کشتی استان قم:
به دنبال بیشترین سهمیه در تیم های ملی کشتی هستیم

رئیس هیئت کشتی استان قم گفت: با تمام توان در رقابت های قهرمانی کشور 
حضور یافته و به دنبال بیشترین سهمیه تیم های ملی کشتی هستیم.

محس��ن حلوایی اظهار کرد: در سال منتهی به بزرگترین رویداد ورزشی جهان یعنی 
المپیک ۲۰16 برزیل تمام حواس ما معطوف به حضور پرقدرت کش��تی گیران قم در 

مسابقات قهرمانی کشور و انتخابی تیم ملی است. 
وی تاکید کرد:  برای ما اهمیت زیادی دارد که حتما در این رویداد مهم نماینده داشته 
باشیم بنابراین هم در کشتی فرنگی که استانی توانمند محسوب می شویم و هم در کشتی 
آزاد که در سال های اخیر برای تحول در آن کارهای خوبی صورت گرفته، بهترین نفرات را 

به مسابقات کشوری اعزام می کنیم. 
رئیس هیئت کش��تی استان قم بیان کرد: البته کشتی قم آن قدر توانمند است که با 
بازگش��ت محمد بنا س��رمربی فهیم کشتی فرنگی کش��ورمان به راس کادر فنی تیم 
ملی بزرگس��الان ایران، بلافاصله دو تن از بهترین های کشتی قم و کشورمان به اردوی 

آماده سازی تیم ملی بازگشتند.
 وی در ادامه به معرفی کشتی گیران برتر استان قم بعد از برگزاری 1۳۸ مبارزه انتخابی 
اشاره کرد و افزود: بعد از برگزاری این تعداد رقابت نزدیک و نفس گیر انتخابی،  مسابقات 

استانی با معرفی نفرات برتر اوزان مختلف در هر دو رشته آزاد و فرنگی به پایان رسید.
 حلوایی خاطرنش��ان کرد: نخستین رویداد رسمی فعالیت های ورزشی هیئت کشتی 
استان قم در 6 ماه دوم سال جاری با برگزاری مسابقات انتخابی بزرگسالان استان قم در هر 
دو رشته آزاد و فرنگی آغاز شد و با توجه به نفراتی که قهرمان اوزان مختلف شدند قطعا 

حضور پرقدرتی در مسابقات کشوری خواهیم داشت. 
وی اضافه کرد: با توجه به برگزاری مسابقات قهرمانی کشور در فصل پاییز، از سوی کادر 
اجرایی هئیت کشتی مسابقات انتخابی کشتی فرنگی و آزاد استان، برنامه ریزی و با عنوان 
بزرگداشت زنده یاد عباس بیطرفان به مدت دو روز به میزبانی خانه کشتی به انجام رسید.

 رئیس هیئت کشتی استان قم اضافه کرد: حضور بیش از 1۰۰ شرکت کننده مدعی 
کس��ب عناوین برتر موجب برگزاری 1۳6 پیکار در اوزان مختلف شد که درنهایت این 
رقابت ها با معرفی نفرات برتر به اتمام رسید و تیم منتخب قم ماه آینده به رقابت های 

کشوری خواهد رفت.
 وی عنوان کرد: تعداد ۲1 کشتی گیر فرنگی کار با برگزاری ۳6 دیدار حساس و تماشایی 
به کار خود در این رقابت ها پایان دادند در حالی که حضور فرنگی کاران عنوان دار بین المللی 
و ملی قم در این رقابت ها نشان از انگیزه بالای این کشتی گیران برای حضور مقتدرانه در 

مسابقات قهرمانی کشور دارد. 
حلوایی به برترین های کشتی فرنگی اشاره کرد و افزود: مهدی قادری، مهدی مرادحاصلی، 
محمدرضا رضایی، مهدی آغاز، مهدی ابراهیمی، علی زینتی رفاه، ابوالفضل آقانور و  عباس 

شوکت مداری نفرات برتر اوزان مختلف رقابت های کشتی فرنگی استان قم هستند.
 وی یادآور شد: همچنین در پایان رقابت های کشتی آزاد انتخابی قم ابراهیم چاقری، 
زین العابدین آق شادلو، رضا سعادت، علی نبوی، علی رضایی، علیرضا ربیعی، جواد نظری، 
علی اکبر صفرلو و داود یارجان علی توانستند عنوان نخست و قهرمانی را به خود اختصاص 

دهند. 
رئیس هیئت کشتی استان قم در پایان اظهار کرد: در پیکارهای رشته آزاد ۸۵ کشتی گیر 
مدعی کسب عناوین برتر وزن کشی کرده بودند که با برگزاری 1۰۰ مسابقه نزدیک و 

دیدنی نفرات برتر این دوره از رقابت ها در ۹ وزن کشتی آزاد نیز معرفی شدند.

در لیگ بر تر هندبال؛
هدف پویان قم به دیدار تیم
 شهید چمران فارس می رود

 سرمربی تیم هندبال هدف پویان جوان قم گفت: تیم هندبال هدف پویان قم 
در هفته سوم لیگ بر تر هندبال بانوان باشگاه های کشور در لارستان به دیدار 

تیم شهید چمران فارس می رود. 
زهرا احمدی نیا اظهار داشت: در شرایطی این هفته باید برابر تیم شهید چمران لارستان 

در لیگ بر تر هندبال قرار بگیریم که مشکلات مالی تیم به طور کامل حل نشده است.
 وی افزود: با وجود اینکه بخشی از هزینه های تصویب شده به تیم ما تزریق شده است 
اما هنوز بابت مسابقات پایانی لیگ نگران هستیم و باید در هزینه ها صرفه جویی کنیم و به 

همین دلیل تمام نفرات خود را به لارستان نمی بریم.
 س��رمربی تیم هدف پویان جوان قم گفت: برای حل مشکلات مالی، اداره کل ورزش 
و جوانان مساعدت بسیار خوبی با تیم ما داشته است اما در جذب حامی مالی موفقیتی 

کسب نکردیم و اسپانسری نداریم.
 احمدی نیا درباره بازی این هفته برابر ش��هید چمران لارستان بیان داشت: در بازی با 
شهید چمران فارس در شهر لارستان به دنبال برد هستیم این تیم را در خانه اش شکست 

دهیم و پیروزی در لارستان وضعیت تیم ما را برای بازی های آینده بهبود می بخشد.
 وی عنوان کرد: تیم شهید چمران در هر ۲ بازی اخیر خود مغلوب شده اما شناخت 
ما نسبت به این تیم محدود است و نمی توانیم با قاطعیت در مورد وضعیت فنی حریف 
صحبتی کنیم اما پیش بینی بازی سبک تری نسبت به ۲ بازی گذشته برابر شهرداری 

سنندج و ذوب آهن اصفهان داریم. 
سرمربی تیم هندبال هدف پویان قم تصریح کرد: بازیکنان ما بازی به بازی بهتر می شوند 
و نمایش تیم ما در بازی با ذوب آهن گویای پیشرفت تیم ما بود و امیدوارم اتفاقات بازی 

با لارستان به سود ما پیش برود.
 احمدی نیا افزود: برای این مسابقه که امروز  برگزار می شود محروم و مصدومی نداریم و 
با وجود آسیب دیگی جزئی یکی دو بازیکن ما در بازی با ذوب آهن، همه بازیکنان ما برای 

بازی در لارستان آماده هستند.

مدیرعامل باشگاه ایثار ماهان قم:

تیم ملی بسکتبال با ویلچر عراق
 در قم اردو می زند

مدیرعامل باشگاه ایثار ماهان تندیس قم گفت: تیم ملی بسکتبال با ویلچر 
عراق در قم اردو می زند و با تیم ایثار ماهان تندیس قم دیدار دوستانه برگزار 

می کند. 
علی خوشرفتار اظهار داشت: تیم ملی بسکتبال با ویلچر عراق برای برگزاری اردویی یک 

هفته ای اواخر مهر ماه به کشورمان سفر می کند و در قم اردو می زند.
 وی افزود: با توجه به امکانات مناسب قم برای میزبانی از این تیم و نیز حضور تیم ایثار 
ماهان تندیس به عنوان قهرمان سوپرلیگ بسکتبال با ویلچر کشور در این شهر، تیم ملی 

عراق مایل به برگزاری اردو در قم بوده است. 
مدیرعامل باشگاه ایثار ماهان تندیس قم گفت: اردوی تیم ملی عراق از ۲1 مهر ماه در قم 
آغاز می شود و و تا روز ۲۸ مهرماه به طول می انجامد و در این زمان، این تیم در دیدارهایی 

تدارکاتی برابر ایثار ماهان تندیس به میدان می رود.
 خوشرفتار با اشاره به نزدیک شدن فصل جدید لیگ بر تر بسکتبال با ویلچر بیان کرد: 
هفته نخست لیگ بر تر بسکتبال با ویلچر از 6 آبان ماه به میزبانی اراک آغاز می شود و 

نماینده قم در این شهر ۳ مسابقه با حریفان برگزار می کند.
 وی عنوان کرد: امسال علاوه بر تیم لیگ برتری ایثار ماهان تندیس قم، تیم دیگری را 
در لیگ دسته دوم کشور وارد مسابقات می کنیم که هدف از این امر، پشتوانه سازی برای 

تیم لیگ برتری ایثار است. 
مدیرعامل باشگاه ایثار ماهان تندیس قم تصریح کرد: تیم ایثار ماهان تندیس قم فصل 
گذشته موفق شد در مرحله نهایی رقابت های لیگ بر تر عنوان قهرمانی را کسب کند و 

برای نخستین بار جام قهرمانی را بالای سر ببرد. 
خوشرفتار خاطرنشان کرد: امسال نیز عباس خاکی همانند فصل گذشته هدایت این تیم 

را بر عهده دارد اما ترکیب بازیکنان تغییراتی صورت گرفته است.

مقدماتی جام جهانی و جام ملت ها؛

عمان - ایران؛ شاگردان کی روش پا پس نمی کشند
  در روزی که تیم  ملی ایران برای حفظ صدرنشینی و شکست 
طلسم 13 ساله پیروز نشدن برابر عمان در خانه این حریف 
عربی به میدان می رود، هدف شاگردان کی روش برتری در 

خارج از خانه و هدیه این برد به هادی نوروزی است.
 هفته پنجم و پایانی دور رفت از مرحله انتخابی رقابتهای فوتبال 
جام جهانی ۲۰1۸ - روسیه و جام ملت های ۲۰1۹ - امارات روز 
پنجشنبه با برگزاری 1۵ مسابقه پیگیری می شود که اکثر این بازی ها 
به نوعی رقابت تیم های مدعی گروه های هشت گانه برای صدرنشینی 

است.
 در گروه A عربستان با امارات، در گروه B استرالیا با اردن، در گروه 
C قطر با چین، در گروه D عمان با ایران، در گروه E سوریه با ژاپن 
و در گروه G کویت با کره جنوبی به مصاف هم می روند که برنده این 
بازی ها در گروه خود یا صدر جدول را حفظ کرده و یا به صدر جدول 

صعود خواهند کرد.
 البته در گروه H هم کره شمالی صدرنشین، درحالی میزبان فیلیپین 
رده سومی است که در صورت شکست در این بازی و پیروزی 
ازبکستان برابر بحرین، این تیم صدرجدول را از دست می دهد و 
ازبکستان صدرنشین جدید این گروه خواهد بود. در گروه F هم 
تنها یک بازی بین دو تیم ویتنام و عراق برگزار می شود که عراقی 
در صورت برتری در این مسابقه مهم به صدر جدول می رسند اما 
ویتنامی ها با گرفتن این ۳ امتیاز خانگی، تنها تا رده دوم صعود 

خواهند کرد.
 ایران و عمان، نبردی برای صدرنشینی

تساوی عمان برابر گوام و برتری ایران مقابل هند، شاگردان کارلوس 
کی روش را به صدر جدول رده بندی گروه D فرستاد، آنهم به لطف 

تفاضل گل بیشتر. حالا دیدار عمان و ایران در شهر مسقط اهمیت به 
مراتب بیشتری پیدا کرده زیرا میزبان عربی تنها در صورت پیروزی 
در این مسابقه به صدرجدول می رسد اما هر نتیجه دیگری، باعث 

صدرنشینی ایران می شود. 

تیم های ایران و عمان تا به حال 1۰ مرتبه در تورنمنت های مختلف 
برابر هم به میدان رفتند که حاصل آن ۵ برد برای ایران، ۳ تساوی 
و ۲ برد برای عمان بوده است. آخرین برد ایران به رقابتهای جام 
ال جی در سال 1۳۸۰ باز می گردد اما عمانی ها فاتح تقابل آخر دو 

تیم بوده اند. 
حالا شاگردان کارلوس کی روش در روزی که می خواهند برد مسابقه 
را به روح هادی نوروزی کاپیتان فقید تیم فوتبال پرسپولیس تقدیم 
کنند، در صورت برتری در این بازی، ضمن تحکیم جایگاهش در 
صدر، شانس خود را برای صعود به مرحله بعدی جام افزایش می دهد. 

آزمونی دشوار برای جوانان ایران
با آغاز مسابقات انتخابی جام جهانی ۲۰1۸ - روسیه و جام ملت های 
۲۰1۹ - امارات، کارلوس کی روش در تصمیمی منطقی و ارزشمند، 
دست به جوانگرایی در تیم ایران زد و در بازی با ترکمنستان، گوام و 
هند به جوانانی از جمله مهدی ترابی، سعید عزت اللهی، کاوه رضایی، 
امید عالیشاه، محمدحسین کنعانی، عزت الله پورغاز، علیرضا بیراوند 
و مهدی طارمی بازی داد، همچنین فرصت بیشتری را در اختیار 
نفراتی از جمله سردار آزمون، مرتضی پورعلی گنجی، رامین رضائیان، 

وریا غفوری و وحید امیری قرار داد.
 سرمربی پرتغالی تیم ملی همچنین در این اردو از رشید مظاهری 
و میثم مجیدی دعوت کرد تا تجربه بیشتری را به دست آورده و در 
آینده بتوانند به تیم ملی کمک کنند؛ اتفاقی که در مجموع به سود 

آینده فوتبال ملی کشورمان خواهد بود.
 البته برخلاف سه بازی نخست، دیدار با عمان که اصلی ترین رقیب 
ایران در این مرحله از مسابقات است و در خانه از تیم کشورمان 
پذیرایی می کند، یک رقابت سخت و سرنوشت ساز است، به همین 
دلیل هرکدام از جوانان فعلی تیم ملی که به میدان فراخوانده شوند، 
در آزمونی دشوار و بزرگ کسب تجربه خواهند کرد و شاید با ارائه 
بازی قابل قبول، جای خود را در ترکیب اصلی تیم ملی بیش از 

گذشته باز کنند.



علمی و سلامت

عواقب خطرناک چاقی 
یک فوق تخصص کلیه با اشاره به اینکه چاقی خطر ابتلا به بیماری های قلبی 
و مغزی را افزایش می دهد، گفت: شهرنشینی منجر به افزایش استرس در افراد 
و کاهش فعالیت بدنی روزانه شده است، اما این شیوه نادرست زندگی می تواند 

موجب افزایش خطر ابتلا به بیماری ها شود. 
دکتر سیدمجید موسوی موحد با اشاره به اینکه بر اساس شرایط بیماران چاقی می تواند 
منجر به عوارض گوناگونی در آن ها شود، گفت: به تمام افراد توصیه می شود وزن ایده آل 
داشته باشند تا بهتر و سالم تر زندگی کنند.  وی با تاکید بر اینکه چاقی را می توان با استفاده 
از تغییرات شیوه زندگی بویژه رژیم غذایی مناسب به خوبی کنترل کرد، اظهار کرد: این 
عارضه می تواند خطر ابتلا به بیماری های قلبی را در افراد افزایش دهد.  این فوق تخصص 
کلیه، تصریح کرد: کاهش وزن به صورت تدریجی بهترین راه برای کاهش وزن است. حتی 
اگر افراد بخواهند مقدار زیادی از وزن خود را کاهش دهند، بهتر است این کار به صورت 
تدریجی باشد. کاهش وزنی که به صورت ترکیب فعالیت بدنی و مصرف یک رژیم غذایی 
متعادل کم کالری و کم  چربی باشد برای افراد بسیار سودمند است.  موسوی با اشاره به 
اینکه امروزه زندگی شهرنشینی منجر به افزایش استرس در افراد و کاهش فعالیت های 
بدنی روزانه شده است، گفت: این مشکلات و کیفیت نامناسب غذاها نسبت به سال های 
گذشته توانسته منجر به افزایش میزان بروز بیماری ها در افراد شود.  این فوق تخصص کلیه 
در پایان با تاکید بر اینکه افزایش چربی خون در افراد چاق منجر به رسوب چربی در دیواره 
رگ ها می شود و شانس ابتلا به بیماری های قلبی و مغزی را افزایش می دهد، خاطرنشان 
کرد: در حال حاضر بیماری های قلبی، ابتلا به فشار خون و دیابت هزینه های زیادی را به 
سیستم درمانی کشورهای دنیا وارد می کند. بنابراین افراد می توانند با داشتن وزنی ایده آل 

از بروز آسیب های جدی جلوگیری کنند. 

باورهای غلط درباره سیستم گوارش 
یک متخصص جراحی و لاپاروسکوپی گفت: همیشه یک سری عقاید و 
باورهای نادرست درباره بیماری ها و مسائل مربوط به سلامتی بین افراد وجود 
دارد، هر چند گاهی اوقات ممکن است این باورهای سیستم گوارشی درست از 

آب درآیند، اما هیچ پایه و اساس علمی ندارند و نباید آنها را پذیرفت. 
دکتر غلامرضا زمانی گفت: افزایش سن باعث یبوست نمی شود، بلکه داروهایی که افراد 
مسن مصرف می کنند موجب یبوست می شود.  وی افزود: افراد مسن به اندازه کافی ورزش 
نمی کنند، خوب غذا نمی خورند و به اندازه کافی مایعات نمی نوشند که همه این عوامل 
باعث یبوست می شود.  این متخصص جراحی و لاپاروسکوپی با بیان اینکه درگذشته مردم 
تصور می کردند که غذاهای تند باعث زخم های سیستم گوارشی می شوند، اما حالا این 
نظریه را رد می کنند، گفت: غذاهای تند ممکن است باعث بدتر شدن زخم های گوارشی 
شود، اما به هیچ وجه موجب زخم گوارشی نخواهد شد.  زمانی ادامه داد: مهم ترین علت  
زخم های سیستم گوارشی، میکروب هلیکوباکترپیلوری، استفاده از داروهای مسکن 
و داروهای ضدالتهاب غیراستروئیدی مانند آسپیرین، ایبوپروفن یا ناپروکسن است. 
استرس می تواند بسیاری از بیماری ها را از جمله سیستم گوارشی را بدتر کند، اما در 
مورد بیماری های سیستم گوارشی هنوز مشخص نیست که استرس مولد این بیماری 
است یا نه.  این متخصص جراحی و لاپاروسکوپی با بیان اینکه ژنتیک در بروز بیماری های 
التهابی روده نقش دارد، اظهار کرد: بیماری های التهابی روده شامل بیماری کورون و کولیت 
اولسراتیو است و موجب ورم در دیواره روده ها می شود. برخی غذاها می توانند علائم سندروم 
روده تحریک پذیر را بدتر کنند، گاهی اوقات غذا خوردن نیز باعث تحریک سیستم گوارشی 
یا درد شکم، نفخ، اسهال یا یبوست می شود.  وی با بیان اینکه استرس و اضطراب نیز 
ایجادکننده سندروم روده تحریک پذیر است، گفت: غذاهایی را که می خورید و علائمی را 
که در شما بروز می کنند، یادداشت کنید تا تشخیص دهید چه غذایی باعث تشدید این 

علائم می شود. 

افراط در مصرف چای سبز ممنوع! 
مصرف افراطی هر نوع داروی گیاهی به ویژه چای سبز موجب یبوست، رسوب 

آهن و بسیاری از بیماری های دیگر می شود.
دکتر حسن اکبری محقق طب اسلامی ایرانی در خصوص خواص چای سبز گفت: 
چای سبز حاوی مواد شیمیایی مثل مواد سلولزی، دکسترین، تکسین، چربی، مواد مومی، 
نشاسته، قند گیاهی، اسید گالیک، مواد پروتئینی، الیاف، مواد معدنی و مواد موثری مثل 

تانن و کافئین است. چای سبز همان جوانه و گلبرگ های تخمیر نشده است.
 وی افزود: این داروی گیاهی در سال های اخیر جزو ضروریات زندگی افراد شده است که 
این به هیچ عنوان از نظر علم طب درست نمی باشد. چرا که افراط در مصرف هر ماده ای 
برای بدن مشکلاتی را در پی خواهد داشت و چای سبز نیز از این قوانین مستثنی نمی باشد. 
لذا می توان به جای هزینه برای چای سبز، همان را صرف تأمین پروتئین و انرژی مورد 

نیاز بدن کنیم.  
این عضو هیئت علمی دانشگاه شهید بهشتی در خصوص یکی از خواص چای سبز عنوان 
کرد: سرطان در اثر تجمع سلول ها در قسمتی از بدن به وجود می آید. چای سبز حاوی 
آنتی اکسیدان است که سلول ها را می سوزاند از جمله مواد غذایی که حاوی اکسیدان 

هستند می توان پیاز، گل گاوزبان، زنجبیل، عناب و دمنوش های گیاهی را برشمرد. 
وی در خصوص استفاده افراطی از چای سبز تصریح کرد: استفاده افراطی از چای سبز 
موجب رسوب آهن می شود، ترکیب اگزالات با کلسیم موجود در لبنیات و غذا و ایجاد 
سنگ کلیه و از همه مهم تر موجب یبوست می شود که این خود موجب بروز انواع بیماری ها 

می شود.
  این صاحب نظر در پایان گفت: چای یک گیاه دارویی است و هیچ برتری نسبت به نعناء، 
زعفران، پونه و گل گاو زبان ندارد و بهترین گل گاوزبان دنیا برای قزوین منطقه الموت 
است. در کشور ما سازمان قند و شکر وجود دارد اما هیچ سازمانی برای حمایت از گیاهان 
دارویی مثل زعفران و گل گاوزبان نداریم. امیدواریم در آینده ی نزدیک شاهد حمایت دولت 

از گیاهان دارویی باشیم.

کودکانمان را به پشت میز نشستن عادت دهیم 
دانستن شیوه ی صحیح نشستن پشت صندلی می تواند از عوارض جدی 

همچون تغییر شکل ستون فقرات جلوگیری کند.
دکتر شیرین زمانی، ارتوپد کودک در خصوص مزایای استفاده از میز تحریر گفت:  استفاده 
از میز تحریر موجب اصلاح شیوه ی نشستن فرد در زمان خواندن و نوشتن می شود. اولین 
موضوعی که در شیوه ی نشستن پشت میز باید مورد توجه قرار گیرد، فاصله ی بین صندلی 
و میز است که باید به گونه ای باشد که کودک مجبور به خم شدن بیش از حد بر روی 
کتاب و دفتر خود نباشد و بتواند با زوایه ی ۹۰ درجه بنشیند یعنی از شانه تا لگن باید به 
پشتی صندلی بچسبد و گردن نباید زیادی خم شود چرا که نشستن اشتباه موجب فشار 
روی گردن، پشت، ستون فقرات، ربات ها، دیسک و مفصل مهره ها می گردد. این فشار از 

گردن تا لگن را در بر می گیرد.
  وی افزود: فشار حاصل از نشستن اشتباه، اول روی ماهیچه ها و ربات ها وارد می شود 
و سپس به تدریج روی دیسک  و مهر  ه ها تأثیر می گذارد و موجب دفرمه یا تغییر شکل 

ستون فقرات می گردد.
 بنابراین باید کودکان را از دوران دبستان به استفاده از میز تحریر و نشستن صحیح پشت 
میز عادت دهیم تا از عوارض احتمالی ناشی از رعایت نکردن اصول نشستن و مطالعه 

جلوگیری گردد.

بعد از قلب مراقب این عضو بدنتان باشید 
یکی از مهم ترین ارگان های بدن که باعث حذف مواد زائد می شود، کبد است 
پس بسیار ضروری است که بدانید کدام یک از مواد غذایی برای پاکسازی این 

ارگان بدن ضروری است.
دکتر مرتضی صفوی متخصص تغذیه گفت: کبد یکی از مهمترین ارگان های بدن 
محسوب می شود بنابراین باید هر انسانی بداند که کدام یک از مواد غذایی برای پاکسازی 

کبد مناسب است.   
وی در مورد پاکسازی کبد با استفاده از مواد غذایی ادامه داد: میوه ها و سبزیجاتی که 
دارای آنتی اکسیدان و ویتامین C هستند ، به خصوص میوه ها و سبزیجات زرد و نارنجی 
رنگ بسیار موثر در پاکسازی کبد هستند. البته پرهیز از مواد غذایی پرچرب همچون مایونز،  
کله پاچه و . . . از نکاتی است که افراد 1۸ سال به بالا باید توجه زیادی داشته باشند.   این 
متخصص تغذیه با اشاره به خواص میوه ها و سبزی ها بیان کرد: هر فردی باید میوه ها و 
سبزیجات را به مقدار مناسبی با توجه به نیاز بدن در برنامه ی غذایی خود قرار دهد که 
به طور معمول سبزیجات ۵-۳ سهم)هر سهم یک لیوان سبزی خام و نصف لیوان سبزی 

پخته( و میوه ها ۴-۲ سهم در رژیم غذایی دارد )هر سهم به اندازه ی سیبی بزرگ(  
وی در مورد نقش تاثیر گذار رنگ ها در میوه ها و سبزیجات افزود: رنگ های میوه ها و 
سبزیجات هر کدام نشان از ویتامین ها، آنتی اکسیدان  و دیگر موارد مورد نیاز بدن هستند. 
به طوری که سبزیجات دارای برگ تیره بیانگر آنتی اکسیدان  موجود در آن و میوه های 
نارنجی و زرد همچون هویج نشان از فلانوئید و بتاکارتون، گریپ فروت دارای گلوتاتیون، 
 C و آنتی اکسیدان، اسفناج کلروفیل فراوان، لیمو سرشار از ویتامین C سرشار از ویتامین
از جمله میوه هایی هستند که در افزایش کارایی کبد و پاک سازی کبد نقش چشمگیری 
دارند.  وی در پایان گفت: همان طور که بارها به صورت مکرر گفته شده سلامتی برای 
انسان حرف اول را می زند پس بهتر است از همان دوران کودکی توجه فراوانی به برنامه  
غذایی خود کنید که با این کار سلامتی خود را تضمین و از نیاز به پاک سازی کبد 

پیشگیری کند. 
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کامپوزیت های آلومینا مولایت زیرکونیا معروف به کامپوزیت های AMZ جهت 
استفاده در دیواره های کوره ذوب شیشه، نازل ها، تیوب ها و رینگ ها در پژوهشگاه 

مواد و انرژی ساخته شد.
دکتر هودسا مجیدیان، عضو هیات علمی پژوهشگاه مواد و انرژی و مجری طرح با بیان اینکه 
تا به حال این نوع کامپوزیت ها با این کیفیت و نسبت مواد اولیه در داخل کشور تولید نشده 
و وارداتی بوده است، افزود: تلاش ما در این پروژه این است که بتوانیم دانش فنی تهیه آن را 

بدست آوریم تا این کامپوزیت را جهت استفاده به عنوان نازل ها تولید کنیم.
 وی گفت: بدنه اصلی این کامپوزیت ها فاز آلومینا است که ذرات زیرکونیا و مولایت باید زیر 
آن پراکنده شوند.  مجیدیان ادامه داد: برای تهیه این کامپوزیت ها، مواد اولیه آلومینا، مولایت و 

زیرکونیا را با هم مخلوط کرده و یا از روش زینتر واکنشی استفاده می کنیم.
 عضو هیات علمی پژوهشکده سرامیک پژوهشگاه مواد و انرژی با اشاره به اینکه روش زینتر 
واکنشی، روشی ساده و کم هزینه تر است، توضیح داد: در این روش می توان از مخلوط پودرهای 
آلومینا و زیرکون استفاده کرد.  وی درخصوص پروژه های انجام شده در این زمینه افزود: تاکنون 
مواردی از قبیل دمای زینتر )که حداقل باید 1۵۰۰ درجه سانتی گراد باشد(، روش حرارت دهی 
مانند کوره معمولی و یا دستگاه مایکروویو، روش تهیه مانند ریخته گری دوغابی و یا پرس و 

همچنین استفاده از مواد اولیه و داخلی ارزان قیمت )مانند آندالوزیت( بررسی شده است. 
این پژوهشگر خاطرنشان کرد: تاکنون تحقیقات درخصوص کامپوزیت های AMZ در زمینه 

خواص مکانیکی، مقاومت به شوک حرارتی، چقرمگی و مقاومت به خوردگی بوده است.
 وی در ادامه به مراحل پیشرفت کار در این پروژه اشاره و اظهار کرد: در حال حاضر قطعات 

در ابعادی فراتر از مقیاس آزمایشگاهی و نمونه هایی با ارتفاع پنج سانتیمتر ساخته شده است.
 وی با تاکید بر اینکه این تحقیقات ادامه دارد و درصدد هستیم آن را در مقیاس بزرگتر 
انجام دهیم، تصریح کرد: طی پروژه های متعدد، دستیابی به قطعات با تخلخل صفر درصد 
در این نمونه ها امکان پذیر شده که مقاومت به خوردگی خوبی را در برابر مذاب فولاد از خود 

نشان دادند. 

ساخت اولین دستگاه برس پلاسمایی کشور

دست رباتیک سه بعدی نرم برای حمل مطمئن اجسام شکننده

درمان آسیب های قلبی با هیدروژل ها
محققان دانشکده پزشکی دانشگاه جانز هاپکینز آمریکا دریافته اند که محبوس 
کردن سلول های بنیادی در هیدروژل می تواند به آن ها در تکثیر و ارتقای توانایی 

قلب آسیب دیده در پمپاژ خون کمک کند.
 سلول های بنیادی با قابلیت کمک به ترمیم عضلات آسیب دیده، به عنوان ابزاری برای 
بازسازی اندام بدن شناخته شده اند، اما توانایی های بالقوه آن ها بویژه در قلب هنوز به طور 
کامل شناسایی نشده است که یک دلیل آن می تواند این باشد که درصد کمی از سلول های 

بنیادی در این روند زنده می مانند.
 به گفته ماریا راسل آبراهام، دانشیار دانشکده پزشکی دانشگاه جانز هاپکینز، بیشتر 
سلول های بنیادی تزریق شده توسط ضربان قلب به ریه ها فرستاده می شوند و قبل از 

چسبیدن به دیواره اعضا، دفع می شوند. 
علاوه بر آن، سوخت و ساز سلول های بنیادی به محض آماده شدن آن ها برای تزریق 
کاهش می یابد، فرآیندی که شامل حرکت دادن آن ها از محفظه های کشت به داخل یک 
حلال بوده و باعث می شود آن ها در صورت متصل نشدن به بافت، در عرض چند ساعت 

بمیرند. 
محققان در حال بررسی راههای جدید برای غلبه بر محدودیتهای درمانی سلول های 
بنیادی مانند تزریق حباب های سلولی exosome - ماژول های ارتباطی کوچکی که توسط 
سلول ترشح می شوند - به جای خود سلول ها یا حتی اتخاذ یک رویکرد تفنگ ساچمه ای 
و تزریق بیش از یک میلیارد از این سلول ها هستند. اگرچه آن ها بر این باورند که یک روش 

دقیق تر، بهترین راه به سمت جلو محسوب می شود. 
به گفته محققان، اگر بتوان سلول های کمتری را سریعا پس از حمله قلبی تزریق و آن ها را 
به تکثیر پس از پیوند ترغیب کرد، می توان شکل گیری زخم را محدود کرده و با رشد مجدد 

عضلات جدید قلب، به موفقیت بیشتری دست یافت. 
محققان یک هیدروژل تولید کرده اند که برای حفظ بهتر سوخت و ساز، عملکردها و 
سلامت سلول های بنیادی در زمان تزریق آن ها طراحی شده است. این امر به معنی ترکیب 
سرم - یک مایع غنی از پروتئین در خون که حامل همه چیزهای مورد نیاز برای بقای سلول 
است - با اسید هیالورونیک است که یک مولکول موجود در سلول های ماتریس محسوب 

می شود و در قلب وجود دارد.
 تجربیات آزمایشگاهی نشان داده که سلول های بنیادی جنینی و بالغ موجود در هیدروژل 

با نرخ نزدیک به 1۰۰ درصد زنده ماندند و طی چند روز به تکثیر شدن ادامه دادند. 
یکی دیگر از یافته های امیدوار کننده این بود که سلول های بنیادی مذکور به نمایش 
فاکتورهای رشد بیشتری نسبت به سلول های بنیادی عادی پرداختند که سبب ترمیم 

عضلات قلب می شوند. 
تزریق هیدروژل های مملو از سلول به قلب موش زنده نشان داد که حدود 7۳ درصد از 
سلول های بنیادی زنده ماندند که در مقایسه، تنها 1۲ درصد از سلول های تزریق با محلول 
همیشگی دوام آوردند. طی هفته های بعد، سلول های مبتنی بر هیدروژل، تکثیر شدند در 
حالی که دیگر سلولها از نظر تعداد کاهش یافتند. محققان دریافتند که سلول های هیدروژل، 
بهره وری پمپاژ خون در بطن چپ را تا 1۵ درصد در طول چهار هفته پس از تزریق افزایش 

دادند اما در مقایسه این میزان برای سلول های عادی، هشت درصد بود. 
این محققان حتی گزارش کردند که تزریق هیدروژل به تنهایی، عملکرد قلب و میزان 

عروق خونی در منطقه حمله قلبی را ارتقا می بخشد. 

ساخت نانو داروی سوختگی  از 
ماده موثره زردچوبه توسط محققان کشور

پژوهشگران دانشگاه آزاد واحد علوم دارویی و مرکز تحقیقات طب تجربی 
دانشگاه علوم پزشکی تهران با استفاده از ماده موثره زردچوبه دارویی برای 
درمان سوختگی های وسیع عرضه کردند که با ایجاد ساختار نانویی، میزان دوز 

مصرفی دارو کاهش یافته است.
نوشین کیانوش راد، مجری طرح با اشاره به داروهای موجود در بازار برای درمان 

سوختگی، گفت: اکثر داروهایی که برای این منظور استفاده می شود، شیمیایی هستند.
وی ادامه داد: در مطالعات اخیر تلاش شد تا با استفاده از مواد گیاهی، دارویی را برای 

درمان سوختگی ارائه دهیم.
کیانوش، ماده اصلی تهیه شده این دارو را از ماده موثره زردچوبه به نام کورکومین ذکر 
کرد و یادآور شد: اگر ماده کورکومین را به صورت مستقیم در این دارو استفاده می کردیم 
با قرار گرفتن در برابر اشعه UV خورشید، موجب پلینگ شدن )پوسته پوسته شدن 
پوست( و التهاب و قرمزی پوست می شد.وی اضافه کرد: از این رو این فرمولاسیون را 
در مقیاس نانو تولید کردیم تا کورکومین با وارد شدن به عمق پوست، باعث ترمیم بافت 

آسیب دیده شود.
مجری این طرح تحقیقاتی، عفونت را از مهمترین عوامل مرگ و میر بیماران سوختگی 
دانست و یادآور شد: داروهایی که در این زمینه به بازار عرضه شده، یا دارای خاصیت آنتی 
باکتریال، یا ضد درد و یا ضد التهاب و یا کاهش دهنده اثرات به جا مانده از سوختگی 
هستند ولی در دارویی که ما در این مطالعات به فرمولاسیون آن دست یافتیم علاوه بر 
کاهش التهاب و آنتی باکتریال، ضد درد، ضد سوزش بودن، همچنین اثرات به جا مانده از 

سوختگی را کاهش می دهد.
این محقق دلیل این امر را استفاده از ماده موثره کورکومین دانست و گفت: این دارو 
به علت فرمولاسیون نانویی، نیازمند دوز بالا در مصرف نبوده و بر خلاف داروهای موجود 
که ۲ تا ۳ بار در روز باید استفاده شود، می توان با یک بار استفاده در روز شاهد بهبود 

بیمار باشیم.
وی با تاکید بر این که در این دارو از هیچ نانو ذره ای استفاده نشده است، افزود: کلیه 

ترکیبات استفاده شده دارای تاییدیه FDA است.
کیانوش با بیان این که این دارو به دو صورت تولید شده است، اظهار داشت: یک 
فرم این دارو به صورت سوسپانسیون برای مصارف بیمارستانی است که برای بیماران با 

سوختگی های وسیع استفاده می شود. 
فرم دیگر این دارو به صورت هیدروژل است که برای مصارف خانگی و مراحل بعدی 

درمان در بیمارستان ها قابل استفاده است.

ساخت کامپوزیت  بهینه برای دیواره های
 کوره ذوب شیشه و نازل ها در کشور

پاییزتان به سلامت با طب سنتی
مزاج فصل پاییز سرد و خشک است و مزاج سرد و خشک ضد مزاج روح 
انسان، حیوانات و گیاهان است و به همین دلیل است که برگ گیاهان در این 

فصل زرد و خشک می شود.   
مزاج پاییز سرد و خشک است، البته در مناطقی که باران زیاد می بارد از خشکی مزاج 
فصل کاسته می شود. در فصل پاییز بیماری هایی مانند انواع تب ها، مشکلات ادراری، 
بیماری های پوستی، درد مفاصل، سیاتیک، بیماری های ریه و بیماری های عصبی و 

روانی شیوع بیشتری نسبت به فصول دیگر دارد. 
دلایل بیماری ها در فصل پاییز

* صبح ها و شب های فصل پاییز سرد است و میانه روز گرم است که این مسئله موجب 
می شود افراد نسبت به سرمای پاییز بی توجه باشند و از سرما خود را محافظت نکنند.

* فصل تابستان با گرمای خود قوای بدن را تحلیل می برد و به اصطلاح موجب سوخته 
شدن اخلاط در بدن می شود که این اخلاط سوخته همان سوداست که موجب بروز 

بیماری های سوداوی در فصل پاییز می شود. 
* مصرف زیاد غذا و میوه در فصل تابستان موجب افزایش مواد زائد در بدن می شود که 

این مسئله نیز موجب بروز بیماری در فصل پاییز خواهد شد.
* مشکلات پوستی در پاییز بیشتر می شود، به دلیل اینکه مزاج این فصل سرد و خشک 

است و این خشکی فصل عامل بروز بیماری های پوست مانند خارش است. 
چه باید کرد؟

* از آن جایی که مزاج فصل پاییز سرد و خشک است افراد برای حفظ سلامتی و اینکه 
میزان مضرات این فصل به حداقل برسد، باید از غذاهایی با مزاج گرم و تر استفاده کنند؛ 
گوشت گوسفند یک ساله و شیرینی های طبیعی مانند مویز، انجیر، کشمش، و شیرینی 
های تهیه شده از بادام و شکر و همچنین مصرف گلابی، به، سیب، خربزه و انار در این 

فصل مناسب است.
* افرادی که خشکی پوست همراه با خارش دارند، از روغن بنفشه استفاده کنند. روغن 
بنفشه ضدالتهاب موضعی با پایه گیاهی است، البته روغن بنفشه ای که در پایه بادام 
شیرین تهیه شده باشد. روغن بنفشه موجب مرطوب شدن پوست شده و از خارش می 
کاهد. در کلینیک های طب سنتی دانشگاهی روغن بنفشه در پایه بادام شیرین وجود 
دارد. بهتر است برای تأثیر بیشتر افراد دو مرتبه در روز بدنشان را با روغن بنفشه در پایه 

بادام روغن مالی کنند که اثرات بهبودی را سریع تر ببینند.
 * در فصل پاییز باید از مصرف غذاهای سودازا مانند عدس، بادمجان، گوشت گوساله، 

فست فودها و غذاهای مانده پرهیز کرد.
* در پاییز از دوش گرفتن با آب سرد و نشستن در آب سرد باید پرهیز کرد. البته 
بهتر است که یک روز در میان با آب نیم گرم حمام کرد. همچنین از نوشیدن آب سرد، 
مصرف مسهل، فصد خون و حجامت باید پرهیز کرد و از خوابیدن در طول روز دوری کرد.

افراد سوداوی در پاییز بدحالند
به گفته ابن سینا اصولاً هرگاه فردی وارد محیطی می شود، تغییر کیفیت بدن آن 
فرد متناسب با محیط، تعیین کننده مزاج اوست. بنابراین بر اساس قانون »هر کیفیت از 
همجنس خودش تأثیر بیشتری می پذیرد«؛ یعنی اگر فردی با وارد شدن به محیط سرد، 
دست و پاهایش سریعاً سرد شود، نشانگر سردی مزاج اوست و چنانچه در محیط گرم، 
اندام ها سریعاً گرم شد، نشانه گرمی مزاج است. این موضوع برای رطوبت و خشکی هم 
صدق می کند. نرم شدن بدن در محیط مرطوب، دال بر مزاجِ تر است و سفت و خشن 

شدن پوست در محیط خشک، دال بر مزاج خشک است.
افراد گرم و خشک یا صفراوی، به هوای سرد و مرطوب زمستان تمایل بیشتری دارند. 
در تابستان، احساس بی قراری و ناراحتی می کنند و از زمستان لذت می برند. افراد دموی 
که گرم و تر هستند در بهار بدحال هستند و در پاییز حال خوبی خواهند داشت و افراد 
بلغمی، به تابستان که گرم و خشک است تمایل دارند و از هوای زمستان رنج می برند، و 
اما افراد سوداوی که مزاج سرد و خشک دارند، از بهار لذت می برند و در پاییز بدحالند. 

طراحی و ساخت دستگاه برس پلاسمایی برای اولین 
بار در کشور توسط دانشجوی واحد علوم و تحقیقات 
دانشگاه آزاد در مرکز تحقیقات فیزیک پلاسما صورت 

گرفت.
شهره خاتمی، دانشجوی کارشناسی ارشد فیزیک واحد 
علوم و تحقیقات دانشگاه آزاد اسلامی در رابطه با این پروژه 
تحقیقاتی گفت: برس پلاسمایی در واقع گونه ای پلاسما جت 
است؛ با این تفاوت که طول و عرض پلاسمای تولید شده 
توسط این دستگاه به مراتب بیشتر از پلاسما جت تک ارائه 
است. وی با بیان اینکه مزیت این سیستم نسبت به استفاده 
از پلاسما جت چند آرایه ای، تولید یک سطح پلاسمای کاملا 
متقارن بدون هیچ گونه فاصله ای در بین خطوط پلاسما 

است، ادامه داد: دستگاه برس پلاسمایی ساخته شده در 
مرکز فیزیک پلاسمای واحد علوم و تحقیقات، توانایی تولید 
پلاسمایی کاملا متقارن در ابعاد 7 در ۲ سانتیمتر را دارا است.

خاتمی تصریح کرد: از این سیستم برای باکتری زدایی 
انواع باکتری های بیمارستانی ازجمله باکتری استافیلوکوس 
اورئوس، سودوموناس، کلپسیلا و اشرشیاکلی استفاده شده 
است. همچنین از این سیستم برای فرایند استرلیزه کردن 
گوشت ماهی از باکتری سالمونلا که یکی از مهمترین عوامل 
در مسمومیت غذایی به شمار می رود، استفاده شده و نتایج 

مطلوبی را به همراه داشته است.
به گفته این محقق، تولید سطح گسترده ای از پلاسما 
در این سیستم امکان استفاده از آن را برای استرلیزه کردن 

سطوح به همراه دارد. وی افزود: از دستگاه برس پلاسمایی 
برای استرلیزه کردن پارچه نیز استفاده شده که نتایج مطلوبی 
را به همراه داشته است. همچنین از این سیستم می توان برای 

فرایند آلودگی زدایی آب نیز استفاده کرد.
خاتمی با بیان اینکه اساسا پلاسما را می توان به سه قسمت 
پلاسمای داغ، پلاسمای گرم و پلاسمای سرد تقسیم بندی 
کرد که هر کدامشان کاربردهای گسترده ای در صنعت و 
از پلاسمای  انرژی دارند، خاطرنشان کرد: استفاده  تولید 
سرد اتمسفری یکی از بهترین روش ها در امر استرلیزاسیون 
است. این گونه از پلاسما کاربردهای گسترده ای در زمینه های 
مختلف اعم از استرلیزه کردن سطوح و موادغذایی، انعقاد 

خون، ترمیم بافت ها و ... دارد. 

محققان موسسه فناوری ماساچوست )MIT( یک دست رباتیک چاپی سه بعدی 
از جنس لاستیک سیلیکونی را به نمایش گذاشته اند که می تواند به صورت مطمئنی 

اجسام حساس مانند تخم مرغ و سی دی را برداشته و حمل کند.
ربات ها از پوشش های نیرومند زیادی برخوردارند اما در میان آن ها ظرافت وجود ندارد. اندام 
و انگشتان سخت، کار آن ها را برای گرفتن، نگه داشتن و دستکاری طیف وسیعی از اجسام 

روزمره بدون رها کردن یا خرد کردن آن ها، دشوار ساخته است. 
محققان علوم رایانه و آزمایشگاه هوش مصنوعی MIT کشف کرده اند که را ه حل می تواند 
استفاده از سیلیکون باشد.  سه انگشت این دست رباتیک، حسگر های مخصوصی دارد که 
می تواند اندازه و شکل یک شیء را با دقت کافی تخمین زده و شکل آن را از میان گزینه های 

متعدد شناسایی کند.
 به گفته دانیل راس، مدیر آزمایشگاه هوش مصنوعی و علوم رایانه ای MIT، ربات ها اغلب 
به دلیل مشکل بودن تعامل با اجسام دارای اندازه ها و مواد مختلف، در عملکرد خود محدود 
هستند.    وی افزود: در چنگ گرفتن اجسام، یک گام مهم در توانایی انجام کارهای مفید 
است؛ با این کار، محققان هر دو گزینه دست های رباتیک نرم و کنترل حمایتگر و سیستم های 

برنامه ریزی را تولید کردند که عمل گرفتن پویای اجسام را ممکن ساخت. 
به گفته محققان، ربات های نرم مزایای بیشتری نسبت به ربات های سخت دارند که از آن 
جمله می توان به امکان جابجایی اجسام با شکل غیرمعمول، جای دادن آن ها در فضاهای تنگ 

و همچنین ترمیم آسان آن ها پس از برخورد اشاره کرد. 
ربات های نرم یک گزینه جذاب جدید را ارائه می دهند. اما یکی از مشکلات انعطاف پذیری 
فوق العاده آن ها این است که اغلب در اندازه گیری دقیق یک جسم دچار مشکل می شوند یا 

حتی نمی توانند آن را به هیچ وجه با موفقیت بردارند.
 در اینجاست که مفهوم "حسگر خم شدن" به میان می آید. هنگامی که پنجه به سمت 

یک جسم حرکت می کند، انگشتان داده های مکان را بر اساس انحنای آن ارسال می کنند.
 با استفاده از این اطلاعات، ربات می تواند شیء ناشناخته ای را برداشته و آن را با دسته ای 

از داده های اشیا قبلی مقایسه کند.
 تنها با سه داده از یک فعل برداشتن، الگوریتم ربات می تواند بین اجسام با اندازه مشابه یک 

فنجان و یک بطری لیموناد تمایز قائل شود. 
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سکسکه پدیده ای آزار دهنده و بسیار عجیب است و اغلب آدم ها آن را دست 
کم یک مرتبه در طول حیات خود تجربه می کنند و باید بگوییم که در مورد گربه ها، 

سگ ها، اسب ها و موش ها هم همینگونه است.
 جالب است بدانید که سکسکه حتی در جنین انسان نیز مورد بررسی قرار گرفته و با وجود 
آنکه دانشمندان به اطلاعات خوبی در مورد نحوه بروز این اختلال غیرارادی دست یافته اند، هنوز 

هم نمی دانند که علت دقیق بروز آن چیست. 
سکسکه زمانی رخ می دهد که دیافراگم یا همان ماهیچه گنبدی شکلی که قفسه سینه را از 
شکم جدا می کند دچار انقباض می شود. براساس پژوهش های علمی انجام شده هیچ دلیل 
مشخصی برای بروز این پدیده شناسایی نشده است اما پزشکان و دانشمندان معتقدند که این 
امر در افرادی که الکل می نوشند، نوشیدنی های گاز دار مصرف می کنند، سیگار می کشند یا 

اینکه غذای خود را با سرعت میل می کنند با تناوب بیشتری رخ می دهد.
 این پدیده در اغلب مواقع بدون هیچ دلیل مشخصی رخ می دهد و به صورت خود بخودی 
نیز مرتفع می شوند. سکسکه همچنین می تواند شکلی منقطع و منفرد داشته باشد یا اینکه 
به صورت پشت سر هم و پیوسته رخ دهد بدان معنا که فاصله زمانی بین هر کدام از سکسکه 

ها بسیار کوتاه است. 
موارد خفیف و کوتاه مدت این پدیده کمتر مورد توجه افراد قرار می گیرند اما در زمان هایی 
که سکسکه شکلی مزمن به خود می گیرد )معمولا در آقایان بیشتر از خانم ها( پیامدهای 
ناخوشایند متعددی را برای فرد به دنبال دارد و لازم است که تدابیر پزشکی لازم به منظور رفع 

مشکل اتخاذ گردند.
 علل

 در مورد علل بروز این پدیده دانشمندان هنوز هم به اتفاق نظر لازم دست پیدا نکرده اند اما 
مشخص شده که شرایط و بیماری های زیر می توانند نقش مهمی در بروز سکسکه داشته باشند:

• مصرف غذای داغ که باعث ایجاد ناراحتی در عصب فرنیک )نزدیک به مری( شده باشد
• وجود گاز در معده که به دیافراگم فشار می آورد

• مصرف غذای بیش از اندازه
• سریع غذا خوردن

• تغییر ناگهانی در دمای محیط
• مصرف نوشیدنی های گاز دار
• مصرف غذاهای پر ادویه و تند

• مصرف نان خشک
• مصرف نوشیدنی های الکلی

• مصرف مواد مخدر، بنزودیازپین، بیهوشی، کورتیکو استروئید، 
باربیتورات و مواردی از این دست نیز میتوانند باعث بروز سکسکه 

شوند.
پیامدهای ناشی از سکسکه های مزمن

اگر فردی به صورت مزمن دچار سکسکه شود ممکن است 
علائم و بیماری هایی نظیر موارد زیر در وی بروز نمایند:

  کاهش وزن: در برخی موارد سکسکه ها نتنها در دراز مدت بلکه با 
فواصل زمانی اندک از یکدیگر اتفاق می افتند و همین امر باعث می شود که 

غذا خوردن فرد با اختلال روبرو گردد.
 -  بی خوابی: اگر سکسکه های مزمن در طول ساعات 

اساسا  و  رفتن  خواب  به  کنند،  پیدا  ادامه  نیز  خواب 
خوابیدن نیز برای فرد دشوار می شود. 

- خستگی: افرادی که دچار سکسکه های مزمن 
می شوند، به خصوص چنانچه نتوانند خواب و 

خوراک کافی داشته باشند دچار خستگی های 
شدید می گردند. 

- مشکلات ارتباطی: سکسکه های مزمن 
افراد  برای  را  شفاهی  ارتباطات  برقراری 

دشوار می کند.
 - افسردگی: بیمارانی که سکسکه های 

های  افسردگی  دچار  بیشتر  دارند  مزمن 
بالینی می شوند. 

- مشکل در التیام زخم ها و جراحات پس از جراحی: اگر 
فردی مرتبا سکسکه کند به مدت زمان طولانی تری برای التیام 
زخم های خود بعد از جراحی نیاز خواهد داشت. برخی بیماران 

حتی دچار عفونت یا خونریزی های بعد از جراحی می شوند.

 برخی دانشمندان این پدیده را شکل خاصی از صرع می دانند اما با وجود آنکه این عبارت 
می تواند توضیح مناسبی برای سکسکه های پاتولوژیکی باشد اما مشخص نمی کند که چرا 

چنین پدیده ای در افراد سالم رخ می دهد. 
در مطالعه ای که در سال 1۹۹7 میلادی انجام گرفت و نتایج آن در نشریه علمی Gut منتشر 
شد، پیتر کاهریلاس و گوژیانگ شی فرضیاتی را در مورد تنفس انسان مطرح کردند که براساس 
آنها، سکسکه ماهیچه های تنفسی نوزادان را برای تنفس کردن بعد از تولد و نیرومند ساختن 

این ماهیچه ها آماده می کند. 
برپایه نظریه دیگر، سکسکه نقشی کلیدی را در دفع مکونیوم یا نخستین مدفوع تولید شده 
توسط نوزاد دارد. البته این فرضیه ایراداتی جدی دارد و دانیل هاوز نیز در مقاله ای که به سال 

۲۰1۲ در نشریه Bioessays منتشر کرد به آنها اشاره نمود.
 براساس اظهار نظر این دانشمند، مشخص نیست انقباضات مختصری که در جریان سکسکه 
رخ می دهند تاثیری مثبت قابل توجهی بر ماهیچه های عصبی دارند یا خیر. در مورد مکونیوم 
هم هاوز اعلام داشته که سکسه بیشتر می تواند باعث شود نوزاد آن را به داخل مجاری تنفسی 

خود فرو ببرد تا اینکه دفعش کند. 
در جریان مطالعه ای دیگر که در سال ۲۰۰۳ میلادی انجام شد و نتایج آن در نشریه یاد 
شده منتشر گردید گروهی از دانشمندان به سرپرستی کریستین استراوس اعلام داشتند که 
سکسکه اثری باقیمانده از قبل است و از دوزیستان به ما منتقل شده. اما دلیلی که آنها برای 
این گفته خود دارند بین مکانیزم سکسکه در انسان و روش تنفس دوزیستانی نظیر قورباغه 

قرار دارد. 
انقباض دیافراگم و بسته شدن دهانه حنجره شباهت زیادی به مکانیزم تنفس از طریق آبشش 
دارد. این فرایند هم اکنون نیز در بسیاری از دوزیستان مشاهده می شود؛ به بیان دیگر زمانی که 
این اسپاسم مرموز برای انسان آزار دهنده جلوه می کند به یک امر حیاتی در دوزیستان بدل می 
شود چراکه از طریق آن می توانند هوا را به داخل آبشش های خود عبور داده و از وارد شدن آب 

به درون شش هایشان جلوگیری نمایند.
 در این پژوهش دانشمندان یادآور شدند، با وجود آنکه انسان دیگر آن توانمندی های شبه 
قورباغه ای خود برای تنفس را در اختیار ندارد با این همه، مغز او همچنان همان قابلیت های 

سابق را برای کنترل تهویه هوا در آبشش دوزیستان دراختیار دارد. 
استراوس و همکارانش در ادامه به دیگر شباهت های موجود میان سکسکه 
و تهویه هوای آبشش ها در حیواناتی نظیر نوزاد قورباغه اشاره کردند تا 
نظریه خود را به اثبات برسانند. آنها یادآور شدند که در نوزادان قورباغه، 
با افزایش تراکم گاز CO۲ تناوب تنفس از طریق آبشش ها کم می 
شود و افزایش این گاز نیز تناوب سکسکه را کم می کند و به همین 
خاطر است که برخی توصیه می کنند برای خلاص شدن از سکسه 

در داخل یک کیسه کاغذی چند بار تنفس کنید. 
دانشمندان مدعی شده که نوزاد انسان با استفاده از سکسکه توانسته 
نحوه شیر نوشیدن را یاد بگیرد. طبق گفته این گروه از دانشمندان 
سکسکه و شیر نوشیدن مکانیزم های مشابهی دارند. آنها اظهار داشته 
اند، مسیر عصبی سکسکه حفظ شده چراکه بسته شدن دهانه حنجره به 
نوزاد کمک می کند شیر را ببلعد و از وارد شدن آن به داخل ریه های خود 

جلوگیری نماید.
 هاوز اما فرضیه شیر نوشیدن را قبول ندارد و استدلالش هم 
این است که بخش اعظمی از ماهیچه هایی که به خاطر 
سکسکه فعال می شوند نقشی در فرایند شیر خوردن 
نوزاد ندارند. او در ادامه مدعی می شود که سکسکه از 

وجود هوا در داخل معده ناشی می شود. 
گفتنی است که این پدیده به مراتب در اطفال 
رخ می دهد تا بزرگسالان و آنطور که هاوز می 
به  برای کمک  بسیار مهم  مکانیزمی  گوید 
نوزادان به منظور مصرف شیر بیشتر است 
چراکه این فرایند باعث انتقال هوای بلعیده 
شده از داخل معده به نواحی دیگر می شود و در 
نتیجه فضای لازم برای ورود شیر بیشتر به داخل 

این اندام نوزاد باز می شود. 
این فرضیات توضیحات جالبی را در مورد علل بروز 
چنین پدیده ای مطرح می کنند با این همه هنوز هم دانشمندان 
نتوانسته اند به یک پاسخ قطعی در مورد علت بروز سکسکه دست 

پیدا کنند.

سکسکه به چه دلیل رخ می دهد؟ 



اجتماعی 6

سرعت گیرهای طلاق را بشناسید 
براساس گزارش سازمان ثبت و احوال کشور،در جامعه امروز از هر 4 ازدواج، 
یک ازدواج به طلاق منجر می شود. وقتی جغد طلاق بر بام خانه ای نشست و 
غبار غربت و تنهایی فضای غمگین آشیانه ای را در خود گرفت، جوجه های 

بی پناه و سرگردان در جستجوی پدر و مادر خویش بیقراری می کنند. 
 گاه به دامان مادر می آویزند تا لانه را ترک نگوید و گاه پدر را صدا می زنند تا رهایشان 
نکند، چرا که آنها هنوز در آستانه پروازند، هنوز دهان گرسنگی خود را برای غذای محبت 
والدین گش��وده اند و هنوز گرمای آغوش مادر را می طلبند و زمزمه صدایش��ان دشت 
سرسبز زندگی شان را پر کرده است، ولی اکنون این جغد طلاق است که بر سرشان فرود 

آمده و کابوس تنهایی و اندوه را بر چشمان آنها نشانده است. 
ازدواج های به ظاهر آگاهانه

دکتر علی باجلان روانش��ناس خانواده در باره مش��کلات طلاق گفت: طلاق همچون 
مشکلات دیگر نشانه و علائمی دارد که به مرور زمان خود را در زندگی زناشویی نشان 
می دهد تا اینکه آن ها به مرحله ای خواهند رسید که طلاق را تنها راه حل موجود می 
دانند و دیگر به عواقب پس از آن نمی اندیشند. امروزه ازدواج ها نسبت به گذشته به نظر 
آگاهانه تر و عاقلانه تر شده اند و افراد دیگر مثل گذشته بدون شناخت و به اجبار حاضر 
به ازدواج با دیگری نیستند. همیشه باید از کسانی بترسیم که فکر می کنند که می دانند، 
ولی نمی دانند و به اصطلاح خود را عقل کل می دانند. اما عده ای هم هستند که تمام 
جوانب را رعایت می کنند و انتخابی درست و شایسته هم دارند، ولی چون مهارت لازم 

برای زندگی را نمی دانند به مشکل بر می خورند.
حضور جوانان در کارگاههای ازدواج

با نگاهی اجمالی به آمار ازدواج و طلاق در دهه های گذشته و عصر حاضر در می یابیم 
که هرسال نسبت به سال گذشته تعداد ازدواج هایی که به طلاق می انجامد، رو به افزایش 
است. جوانان با حضور فعال در جامعه، شرکت در سخنرانی های گوناگون و مطالعه کتاب 
های مختلف سطح اطلاعات خود را بالا برده اند و برای ازدواج خود ملاک و معیارهایی را 
انتخاب نموده اند و به نسبت این معیارها همسر آینده خود را انتخاب می کنند و زمانی را 
به عنوان دوران آشنایی سپری می کنند و در نهایت تصمیم به ازدواج می گیرند. اما دیگر 
جویای آموزش ها و مهارت های لازم برای زندگی کردن نمی شوند و فکر می کنند همه 

چیز را بدست آورده اند و دیگر خوشبخت هستند.
عدم دانش مهرورزی

یکی از علل طلاق نداشتن دانش و مهارت زندگی کردن است، به طور مثال نمی دانند 
چطور با هم صحبت کنند و وقتی که مشکلی ایجاد شود، نمی دانند چگونه آن را حل و 
فصل کنند. خودمحوری افراد هم می تواند موجب بزرگ شدن مشکلات و لج و لجبازی 
آنها و در نهایت طلاق شود، به گونه ای که هرکسی می خواهد حرف خود را به کرسی 

بنشاند و اعتقادی به مشورت کردن هم ندارد.
ازدواج حلال مشکلات نیست

گاهی باورهای غلط افراد در مورد ازدواج ممکن است مشکل ساز شود، مثلا برخی افراد 
ازدواج را حلال مشکلات خود می دانند و یا فکر می کنند دوست داشتن یکدیگر برای 
رسیدن به خوشبختی کافی است و گاهی نیز عادت های اخلاقی مثل پرخاشگری، دروغ، 
لجاجت، اعتماد به نفس پایین، مشکلات اقتصادی، عدم بلوغ هیجانی و عقلانی، منفی 

گرایی و انتخاب نادرست می تواند یک ازدواج به ظاهر موفق را به طلاق بیانجامد.
آژیر طلاق به صدا در می آید

وقتی زوجین زمان کمی را برای هم اختصاص دهند، روزهای مهم زندگی مثل تولد و 
ازدواج را فراموش کنند، تجربیات و خاطرات جدید و مشترک با هم ندارند و خاطرات 
آنها به دوران عقد یا اوایل ازدواج آنها برگردد، مهارت ارتباط موثر و صحبت کردن با هم 
را نداش��ته باش��ند و اغلب صحبت های آنها به مشاجره و دعوا ختم شود و با تکرار این 
مشاجره ها تصمیم به سکوت می گیرند و هرکدام به سویی می روند، از لحاظ عاطفی و 
ابراز احساسات ضعیف باشند، از لحاظ روابط زناشویی مشکل داشته باشند، هرکدام در 
پی کسب و افزایش دارایی خود باشند، چرا که اعتقاد به پایداری و دوام این ازدواج ندارند 
و شروع به پس انداز کردن برای خود می کنند، همه این نشانه ها از علائم هشداردهنده 

طلاق در خانواده است.
خیالتان از طلاق آسوده می شود

با مشاهده هر یک از علائم هشداردهنده طلاق در خانواده، اولین کاری که زوجین باید 
انجام دهند، این است که فهرستی از نیازها و خواسته های برآورده نشده خود را برای 
دیگری فراهم کنند و از آن در جهت بهتر شدن زندگی استفاده کنند، زمان بیشتری را 
باهم بگذرانند و با انجام فعالیت های مشترک که عامل مشاجره در آن وجود ندارد، مثل 
فیلم، زمان بیشتری در کنار هم باشند.در طول روز چندین بار با هم تماس بگیرند و یا 

پیامک عاشقانه بدهند.
ازدواج پس از طلاق

وقتی فرد عزیزی را از دست می دهد با مرور زمان احساسات و هیجانات روز اول کاهش 
می یابد. در مورد طلاق نیز همین هیجانات و احساسات ناخوشایند وجود دارد.به همین 
دلیل وقتی فرد با این احساسات درگیر است، نمی تواند تصمیم عقلانی و درستی بگیرد و 
ممکن است بعد از گذراندن این دوران به این نتیجه برسد که تصمیم او اشتباه بوده است. 

این زمان برای افراد از 6 ماه تا چند سال ممکن است به طول انجامد.
بیشترین آسیب متوجه فرزند 

بیشترین آسیب در طلاق شامل حال فرزندان می شود که اگر سن آنها خیلی پایین 
باشد، چون از نظر عقلانی هنوز به رشد کافی نرسیده اند، احساس می کنند که خود 
موجب طلاق بوده اند. کودکان طلاق خود را سرزنش و تحقیر می کنند و در نتیجه وارد 
فاز افسردگی، گوشه گیری، اضطراب و پرخاشگری می شود و گاهی به موادمخدر روی 
می آورند، اما باید در نظر داشت که گاهی زندگی با یک والد آسیب و مضررات کمتری از 

زندگی با هردو است، در اینجا تنها راه حل همان طلاق است.
زندگی به بهای سوختن 

گاهی اوقات زنان از ترس به دوش کشیدن تمام بار زندگی و مستقل زندگی کردن و 
همچنین خطرات و آسیب های زیادی که ممکن است پس از طلاق او را تهدید کند، 
حاضر به زندگی کردن با هر شرایط و هر خفتی باشند، یعنی نوعی همزیستی دارند.ا ین 
همزیستی می تواند آسیب های زیادی را به زنان و حتی فرزندان وارد سازد و این کار از 

دید روانشناسان ناپسند و غیر معقول است. 

رئیس پلیس راهنمایي و رانندگي استان قم :

طرح جامع ساماندهي موتورسواران در قم 
تدوین مي شود

رئیس پلیس راهنمایي و رانندگي فرماندهي انتظامي اس�تان قم از تدوین 
طرح جامع ساماندهي موتورسیکلت  سواران در این استان خبر داد.

س��رهنگ س��ید کرم الله حس��یني  اظهارداش��ت: خیابان هاي یک طرفه و باریک، 
ترافیک هاي سرسام آور، بوق ممتد ماشین ها، پارک دوبله و بسیاري از این مسائل از 

مهم ترین مشکلات شهرنشیني هستند.
وي ادامه داد: استان قم در کنار این مسائل با مشکلي بزرگ تر نیز مواجه است، حضور 
۳۰۰ هزار موتور سوار در شهري که خود یک میلیون و ۲۰۰ هزار نفر جمعیت دارد، 
نداشتن کلاه ایمني، رعایت نکردن قوانین و مقررات، انجام حرکات نمایشي، ورود به 
پیاده روها، عبور در جهت مخالف خیابان  از جمله مسائلي است که نارضایتي عمومي 

را به همراه داشته است.
رئیس پلیس راهور استان قم اضافه کرد: کمبود پارکینگ و یک طرفه بودن بیشتر 
خیابان هاي اطراف هسته مرکزي شهر نیز از دلایلي است که موتور سواران براي این 

اقدامات خود مطرح مي کنند.
سرهنگ حسیني در ادامه عنوان داشت: ستاد کل نیروهاي مسلح بر کاهش جرائم 
موتورس��یکلت س��واران تاکید دارد و طرح جامعي در دس��تور کار راهور قرار گرفته 
است که با تصویب آن در شوراي تأمین استان، موضوع موتورسیکلت سواران در قم 

ساماندهي خواهد شد. 
وي با اشاره به اهداي کلاه ایمني به موتورسیکلت سواران قانونمند قمي در هفته ناجا 
سال جاري، بیان داشت: این برنامه تاکنون در 6 مرحله انجام شده است و مرحله هفتم 

آن در روز جمعه 17 مهرماه با اهداي ۴۰۰ کلاه ایمني اجرا خواهد شد.
رئی��س پلیس راهنمایي و رانندگي اس��تان با بیان اینکه موضوع موتورس��یکلت ها 
معضلي براي قم محس��وب مي ش��ود، تصریح کرد: طرح دیگري که براي ساماندهي 
موتورسیکلت ها در دس��تور کار قرار گرفته احداث پارکینگ ویژه است که این اقدام 

مي تواند در افزایش رضایت شهروندان نیز مؤثر باشد. 
  سرهنگ حسیني آموزش و فرهنگ سازي را از مهم ترین برنامه هاي پلیس دانست 
و بیان کرد: در همین راستا کارگاه هاي آموزشي براي موتورسیکلت سواران در دستور 
کار قرار دارد که براس��اس آن نیازهاي اساسي پیرامون فرهنگ ترافیک آموزش داده 
مي شود.وي در ادامه از برگزاري کارگاه هاي آموزشي براي رانندگان موتورسیکلت خبر 
داد و گفت: یکي از نیازهاي اساسي، آموزش فرهنگ ترافیک به موتورسیکلت سواران 
بود که در این زمینه اقدامات فرهنگي و برگزاري کارگاه هاي آموزش��ي مد نظر قرار 

گرفته است.
رئیس پلیس راهنمایي و رانندگي استان به اعمال قانون و انتقال موتورسیکلت هاي 
متخلف به پارکینگ اشاره و خاطرنشان کرد: استفاده از کلاه ایمني از ملزوماتي است 
که موتورس��یکلت س��واران باید همواره به آن توجه داشته باشند و پلیس در صورت 
مشاهده مصادیق تخلف، موتورسیکلت را متوقف کرده و به مدت یک هفته به پارکینگ 

منتقل کنند.

رئیس پلیس فتا فرماندهي انتظامي استان قم :

مردم مراقب کلاهبرداران فضاي مجازي باشند

رئی�س پلیس فتا فرماندهي انتظامي اس�تان قم از مردم خواس�ت مراقب 
کلاهبرداران فضاي مجازي باشند.

سرهنگ   علي موالي  در خصوص فروش مدارک تحصیلي جعلي در اینترنت اظهار 
داش��ت: اخیراٌ برخي از افراد فرصت طلب ب��ا هویت جعلي در فضاي مجازي اقدام به 
فریب کاربري و کلاهبرداري از هموطنان تحت عناویني مانند فروش مدرک تحصیلي 
مي نمایند . وي افزود: این افراد با سوءاس��تفاده از بلند پ��روازي برخي از کاربران و با 
دریافت مبالغي هنگفت اقدام به فروش مدارک تحصیلي با عنوان مدرک دانشگاهي از 
دانش��گاه هاي معتبر خارج و یا داخل کشور کرده اند که این مدارک عمدتاً به صورت 
جعلي بوده و یا  مورد تایید وزارت علوم، تحقیقات وفناوري نمي باشد و در مواردي نیز 
اصلاً مدرکي براي فرد صادر نمي شود.رئیس پلیس فتا استان قم با توجه به افزایش 
این گونه کلاهبرداري و برخورد قاطع با آنها، پلیس فتا استان از همشهریان درخواست 
کرد: در صورت مواجه با این گونه سایت ها آن را از طریق سایت پلیس فتا به آدرس

Cyberpolice.irبخش تماس گزارش نمایند.
اشتراک گذاشتن مطالب مجرمانه در شبکه هاي اجتماعي جرم است

رئیس پلیس فتا فرماندهي انتظامي استان قم  در بخش دیگری از سخنان خود به 
کاربران شبکه هاي اجتماعي هشدار داد انتشار و به اشتراک گذاشتن مطالب مجرمانه 

در شبکه هاي اجتماعي جرم است و با افراد خاطي برخورد خواهد شد.
سرهنگ موالیاظهار داشت: انتشار و به اشتراک گذاشتن مطالب مجرمانه در شبکه هاي 
اجتماعي مطابق قانون جرائم رایانه اي جرم است و کاربران این شبکه ها باید مراقب 

عملکرد خود در این گونه فضاها باشند.
 رئیس پلیس فتا استان قم افزود: با توجه به اینکه این فضا  محدودیت زماني ندارد 
کاربران حتي نسبت به مطالبي که در گذشته منتشر کرده اند، نیز مسئول هستند و در 
صورت هرگونه تخلف باید پاسخگو باشند. وي در ادامه به یکي از پرونده هاي مرتبط با 
شبکه هاي اجتماعي اشاره کرد و بیان داشت: متهم  این پرونده به دلیل انتشار مطالب 
مجرمانه در فضاي یکي از شبکه هاي اجتماعي دستگیر و همچنین در این پرونده متهم 
مطالب مجرمانه را ۲ سال قبل از دستگیري منتشر کرده اما مطابق قانون مجرم است 

و با وي برخورد مي شود. 
سرهنگ موالي به کاربران شبکه هاي اجتماعي توصیه کرد: قبل از انتشار و به اشتراک 
گذاشتن مطالب در فضاي شبکه هاي اجتماعي دقت کنند تا مطالب ارسالي آنها حاوي 

اخبار کذب ، توهین آمیز و مجرمانه نباشد.
 هرگز به تبلیغات و آموزش هاي فالگیري اینترنتي اعتماد نکنید 

 رئیس پلیس فتا فرماندهي انتظامي اس��تان قم  در ادامه سخنان خود در خصوص 
فالگیري اینترنتي به ش��هروندان هش��دار داد، هرگز به تبلیغات و آموزش هاي فال و 

فالگیري اینترنتي، اعتماد نکنید. 
 س��رهنگ  علي موالي گفت: اخیراً مش��اهده ش��ده اس��ت افرادي از طریق ارسال 
ایمیل هاي تبلیغاتي، اقدام به فالگیري اینترنتي و اخذ مبالغي از شهروندان مي کنند 
که در این زمینه به شهروندان توصیه مي کنیم به هیچ عنوان به این ایمیل ها اعتماد 
نکنند. وي با تاکید بر این که اکثر کلاهبرداران با استفاده از عناوین محرک و استفاده 
از مهندس��ي اجتماعي سعي بر القاي این مطلب دارند که فعالیت آنها قانوني است، 
بیان داشت: تمامي این اقدامات فالگیران در فضاي اینترنت، غیرقانوني است و پیگرد 

قانوني دارد. 
رئیس پلیس فتا فرماندهي انتظامي استان قم به شهروندان توصیه کرد: به تبلیغات 
و آموزش هاي فال و فالگیري اینترنتي هرگز اعتماد نکنید، زیرا آس��یب هاي ناشي از 
آن مشکلاتي همچون اعتیاد به فال، ایجاد مشکلات روحي و رواني، از هم پاشیدگي 

خانواده ها، کلاهبرداري و ضررهاي مالي و آسیب هاي جاني و غیره را به دنبال دارد. 
موالي ادامه داد: با فرهنگ سازي، تقویت باورهاي دیني، افزایش سطح آگاهي و تلاش 
براي شناسایي علت رجوع به فال و سایر خرافات، مي توان با این پدیده نوظهور مقابله 
کرد. رئیس پلیس فتا اس��تان قم از مردم، درخواست کرد، در صورت مواجهه با موارد 

مشکوک، موضوع را به پلیس فتا گزارش کنند.

کیفیت مباهله به این گونه است که افرادی که درباره 
مس�ئله مذهبی مهمی گفتگو دارند در یک جا جمع 
شوند تا به درگاه خدا تضرع کنند و از او بخواهند که 

دروغگو را رسوا سازد و مجازات کند.
روز بیست و چهارم ذیحجه روز مباهله پیامبر با مسیحیان 
نجران اس��ت که نزد مسلمانان، اهمیت خاصی دارد چرا که 
گواه حقانیت و درس��تی دعوت پیامبر اسلام)ص( و عظمت 

شأن اهل بیت است .
مباهله در اصل از “بهَل” به معنی رها کردن و برداشتن قید 
و بند از چیزی است. اما مباهله به معنای لعنت کردن یکدیگر 

و نفرین کردن است.
کیفیت مباهله به این گونه است که افرادی که درباره مسئله 
مذهبی مهمی گفتگو دارند در یک جا جمع شوند تا به درگاه 
خدا تضرع کنند و از او بخواهند که دروغگو را رس��وا سازد و 

مجازات کند.
واقعه مباهله

مباهله پیامبر اس��لام)ص( با مس��یحیان نج��ران، روز ۲۴ 
ذیحجه سال دهم هجری اتفاق افتاد.

پیامبر طی نامه ای ساکنان مسیحی نجران را به آیین اسلام 
دعوت کرد. مردم نجران که حاضر به پذیرفتن اسلام نبودند 

نمایندگان خود را به مدینه فرستادند .
مسیحیان نجران با آن حضرت به بحث و مناظره نشستند و 
مسائلی را مطرح و پرسشهایی عنوان کردند و با وجود دلایل 
قوی و محکمی که پیامبر اکرم ارائه می فرمود، آنها همچنان 
به حقانیت خود پافشاری می کردند. این امر سبب شد پیامبر 
اکرم بر اساس حکم پروردگار متعال، آنان را به مباهله دعوت 
نماید، که طرفین در پیشگاه خداوند لب به نفرین بگشایند 
و هر کدام که بر حق نیس��تند و دروغ می گویند، به عذاب 
الهی گرفتار شوند. نصاری پذیرفتند و اجرای آن را به روز بعد 

موکول کردند.
بامداد روز بعد، اجتماعی عظی��م از مردم مدینه در بیرون 

شهر دیده می شد و گروهی بی شمار برای تماشای مباهله 
گرد آمده بودند. در آن حال دیدند که پیغمبر اکرم )ص( در 
حالی که کودکی را در آغوش داشته و دست کودک دیگری 
را در دس��ت دارد به همراه بانو و مردی که پشت سر ایشان 
حرکت می کردند از راه رسیدند و محلی را برای مباهله در 

نظر گرفتند.
اسقف اعظم نصرانی که متحیر شده بود، خطاب به جمعیت 
نصاری گف��ت: بنگرید که محمد چگونه با اطمینان تمام و 
ایمان راس��خ به میدان آمده و بهتری��ن عزیزان خود را برای 
اجرای مباهله به همراه آورده است! به خدا سوگند اگر او را در 
این امر تردید و یا خوفی داشت، هرگز عزیزان خود را انتخاب 
نمی کرد. مردم، من در چهره آنان معنویت و روحانیتی می 
یابم که اگر از خدا درخواس��ت کنند، کوه ها را از جای خود 
حرکت خواهند داد. پس از مباهله با آنان بر حذر باشید که 

عذاب و بلا دامن ما را خواهد گرفت.
موقعیت جغرافیایی

بخش با صفای نجران، با هفتاد دهکده تابع خود، در نقطه 
مرزی حجاز و یمن قرار گرفته اس��ت. در آغاز طلوع اس��لام 
این نقطه، تنها نقطه مسیحی نشین حجاز بود که مردم آن 
به عللی از بت پرستی دست کشیده و به آیین مسیح علیه 

السلام گرویده بودند.
گفتگوی پیامبر )ص( با هیئت نجرانی

پیامب��ر اکرم )ص( در مذاک��ره ای که با هیئت نجرانی در 
مدینه داش��ت آنان را به پرس��تش خدای واحد دعوت کرد. 
اما آنان بر ادعای خود اصرار داش��تند و دلیل الوهیت مسیح 
را، تولد عیسی بدون واسطه پدر می دانستند. در این هنگام 
فرشته وحی نازل شد و این سخن خدا را بر قلب پیامبر جاری 
س��اخت: »به درستی که مَثَل عیسی نزد خداوند مانند آدم 

است که خدا او را از خاک آفرید.«
در این آیه، خداوند، با بیان شباهت تولد حضرت عیسی )ع( 
و حضرت آدم  ، یادآوری می کند که آدم را با قدرت بی پایان 

خود، بدون این که دارای پدر و مادری باش��د از خاک آفرید 
و اگر نداش��تن پدر گواه این باشد که مسیح فرزند خداست، 
پس حضرت آدم برای این منصب شایسته تر است؛ زیرا او نه 
پدر داش��ت و نه مادر. اما با وجود گفتن این دلیل، آنان قانع 
نشدند و خداوند به پیامبر خود، دستور مباهله داد تا حقیقت 

آشکار شود.
آیه مباهله

کَ  خداوند در آیه 61 سوره آل عمران می فرماید: فَمَنْ حَآجَّ
فیِهِ مِن بعَْدِ مَا جَاءکَ مِنَ العِْلمِْ فَقُلْ تعََالوَْاْ ندَْعُ أبَنَْاءناَ وَأبَنَْاءکُمْ 
َّعْنَهَ اللهّهِ  وَنسَِاءناَ وَنسَِاءکُمْ وَأنَفُسَنَا وأنَفُسَکُمْ ثمَُّ نبَْتَهِلْ فَنَجْعَل ل
عَلیَ الکَْاذِبیِنَ ؛ پس هر که در این ]باره[ پس از دانش��ی که 
تو را ]حاصل[ آمده با تو محاجه کند بگو بیایید پس��رانمان 
و پس��رانتان و زنانمان و زنانتان و ما خویشان نزدیک و شما 
خویش��ان نزدیک خود را فرا خوانیم سپس مباهله کنیم و 

لعنت خدا را بر دروغگویان قرار دهیم .
مفسران و محدثان شیعه و اهل تسنن تصریح کرده اند که 
آیه مباهله در حق اهل بیت پیامبر)ص( نازل ش��ده است و 
پیامبر تنها کسانی را که همراه خود به میعادگاه برد فرزندانش 
حس��ن و حس��ین و دخترش فاطمه و دامادش علی بودند. 
بنابراین منظور از »ابَنْائنَا« در آیه منحصرا حس��ن و حسین 
علیهماالس��لام هس��تند، همان طور که منظور از »نسِاءَنا« 

فاطمه )س( و منظور از »انَفُْسَنا« تنها علی )ع( بوده است.
اعمال روز مباهله

غسل
 دو رکعت نماز

دعای مخصوص این روز که به دعای مباهله معروف است و 
شبیه دعای سحر ماه رمضان می باشد.

همچنین در این روز خواندن زیارت امیرالمؤمنین به ویژه 
زیارت جامعه روایت ش��ده است. احسان به فقرا و محرومان 
به تأسی از مولی الموحدین علی )ع( که در رکوع نمازش به 

نیازمند احسان فرمود، سفارش شده است.

پیام های هشداری
پلیس فضای تولید و تبادل اطلاعات ف. ا. ا. قم 

اداره تشخیص و پیشگیری از جرایم 

1- کلاهبرداران اینترنتی از حس�ن اعتماد بیش از حد شما برای رسیدن به اهداف خود 
استفاده  می کنند.

2- درهنگام وارد کردن اطلاعات خود حتما صفحه مورد نظر را چک کرده و آدرس بار آن 
را نیز بررسی نمایید.

3- کارت های بانکی شما دارای اطلاعات مهمی است در حفظ و نگهداری آنها کوشا باشید.
4- رمز کارت های بانکی را بر روی آنها یادداشت نکرده و یا در کنار آنها نگهداری نکنید.

 Cyberpolice.ir 5- پلیس فتا علاقمند به همکاری های مردمی می باشد.آدرس سایت
می باشد )پس همیار ما باشید(.

رشد خرده فرهنگ ها عامل گسترش بد حجابی
گزارش/ سمیه رضایی 

متاسفانه در سال های اخیر و به دلیل توریستی شدن شهر قم 
و همچنین مهاجر پذیری بالا برخی از خرده فرهنگ ها در حال 
رشد و نمو در میان فرهنگ اصلی شهر قم هستند که برخی 

آسیب ها را نیز به بار آوردند.
 سال های سال است که قم به عنوان یکی از مذهبی ترین شهرهای 
ایران محسوب می شود. وجود حوزه های علمیه، مساجد و تکایا به این 
شهر رنگ و بوی دیگری داده است و درخشش گنبد طلایی حضرت 
معصومه)س( موجب شرف خطه قم بر دیگر اقلیم های سرزمین ایران 

شده است.
مطمئنا این معنویت و مذهبی بودن در فرهنگ مردم قم به ویژه 
موضوع عفاف و پوشش تجلی دارد اما متاسفانه در سال های اخیر و 
به دلیل توریستی شدن شهر قم و همچنین مهاجر پذیری بالا برخی 
از خرده فرهنگ ها در حال رشد و نمو در میان فرهنگ اصلی شهر 
قم هستند که برخی آسیب ها را نیز به بار آوردند. چند روز پیش بود 
که در همین خصوص یکی از مراجع عظام تقلید هشداری جدی را 

مطرح کرد.
آیت الله سید محمدعلی علوی گرگانی در دیدار با جمعی از رزمندگان 
سپاه استان قم با انتقاد از وضعیت بدحجابی در قم گفت:  وضعیت 

حجاب در حال حاضر مطلوب شهر مقدس قم نیست.
این مرجع تقلید با بیان اینکه جایگاه قم در گذشته و دوران انقلاب 
بسیار مورد احترام مردم بوده و آن هم به دلیل حضور مرقد حضرت 
معصومه)س( مراجع و علما در این شهر است افزود: مردم احترام علما 
را نگه می دارند و حجاب و عفتشان را رعایت می کنند، در شرایط 
کنونی دشمن با برنامه ریزی در عرصه فرهنگ تلاش می کند تا 

روحانیت جایگاه خود را در نزد مردم از دست بدهد.
وی اضافه کرد: متاسفانه حرکاتی از بعضی افراد در شهر قم مشاهده 
می شود که جای نگرانی دارد و این نوع حرکات با آداب و رسوم 

مسلمانان و به خصوص حضرت فاطمه معصومه)س( مطابقت ندارد.
اما به نظر می رسد یکی از مصادیق هشدار اخیر علما را باید در نوع 
زننده ای از پوشش عنوان کرد که متاسفانه در میان برخی از بانوان 
رواج یافته است و در برخی موارد در قم نیز ظهور و بروز پیدا کرده 

است.
برخی از مسافرانی که از دیگر کلانشهرها به ویژه تهران به قم سفر 
و همین مسئله موجب  نکرده  رعایت  را  اسلامی  آداب  می کنند 

ناخرسندی مردم و علمای قم را در پی داشته است.
برای مثال یکی از پوشش هایی که اکنون در میان برخی از زنان مد 
و رایج شده است استفاده از مانتوهای به اصطلاح جلو باز است که به 
عنوان ناهنجاری واقعی در سطح کلانشهرها پدید آمده است. برای 
بررسی هرچه بیشتر این آسیب اجتماعی گفت وگویی را با تنی چند از 

کارشناسان در حوزه های مختلف انجام داد.
حجت الاسلام والمسلمین محمد محققی کارشناس مسائل مذهبی 
با اشاره به اینکه بدون شک استفاده از این نوع پوشش خاص برای 

بانوان خلاف مسلم شرع است گفت: حتی می توان گفت این نوع 
پوشش از بدحجابی هم عبور کرده است و به سمت نیمه برهنگی 

پیش رفته است.
وی با اشاره به اینکه این نوع از پوشش ها تبعاتی جز رواج فحشا و فساد 
در جامعه ندارد خاطرنشان کرد: متاسفانه به دلایل متعدد اقتصادی، 
فرهنگی و اجتماعی سن ازدواج افزایش یافته است اما از سوی دیگر 
مظاهر فساد و تحریک کننده جوانان و نوجوانان گسترش داشته است.

محققی با تاکید بر اینکه گرایش به حجاب های حداقلی چندسالی 
است که به طور جد و سریع تر از حد معمول در حال رایج شدن است 
گفت: به نظر من واقعا جا دارد تا اساتید جامعه شناسی و روانشناسی و 
دیگر رشته های مرتبط تحقیقات عمیق و دقیقی را در خصوص چرایی 

رشد این ناهنجاری ها تشکیل دهند.
این کارشناس مسایل دینی با اشاره به اینکه نمی توان بین این گناه 
مسلم و دین داری جمع بست افزود: اما نکته اینجاست که برخی 
از بانوانی که این مدل از پوشش های زننده را بر تن می کنند گاهی 
معتقدند حجاب را نیز رعایت کرده اند که این از ضعف آگاهی های 

دینی است.
علیرضا مرادی نیا مدرس دانشگاه در حوزه علوم اجتماعی نیز با اشاره 
به اینکه برای تحلیل و تفسیر مد شدن استفاده از برخی پوشش های 
زننده در میان بعضی از بانوان همچون مانتوهای جلو باز باید به ابعاد 
مختلف و متعددی توجه داشت گفت: البته تحقیقات علمی و مدونی 
در این زمینه صورت نگرفته است اما به ظاهر من معتقدم بخشی از 
این مدل پوشش نوعی اعلام مخالفت با سیاست های فرهنگی عام 
است. وی با اشاره به اینکه این مدل پوشش نمونه بارز نافرمانی و عبور 
از خطوط قرمزهای جامعه است، خاطرنشان کرد: البته نمی توان گفت 
همه کسانی که از این مدلها استفاده می کنند مخالف نظام هستند اما 
به نظر من یکی از دلایل جدی در این مدل پوشش اعلام مخالفت 

صریح با سیاست های نظام و نوعی نافرمانی مدنی است.
مرادی نیا با بیان اینکه دومین مولفه تاثیرپذیری زنان جوان از مدل های 
ماهواره ای است افزود: وقتی هویت سازمان یافته ای در ذهن جوانان 
این مرز و بوم وجود نداشته باشد هر نسیم کوچکی نیز می تواند 

اندیشه ها و رفتارهای آنها را دچار تغییر کند.

این مدرس دانشگاه با اشاره به اینکه دختری که در یک خانواده 
مذهبی بزرگ شده است علی القاعده نباید از چنین لباس هایی که 
خلاف شرع است استفاده کند، افزود: اما وقتی این افراد نیز از مدل های 
یاد شده استفاده می کنند بیانگر این است که ما نتوانسته ایم به خوبی 

هویت فکری دقیق و جامعی را برای جوانان تبیین کنیم.
این کارشناس مسایل اجتماعی یکی دیگر از دلایل استفاده از چنین 
مدل هایی را بالا رفتن سن ازدواج ذکر کرد و افزود: در حالی که به 
دلیل گسترش استفاده از رسانه های جدید و تغییر عادات غذایی سن 
بلوغ کاهش جدی را نشان می دهد اما سن ازدواج به شدت افزایش 
یافته است و در این مقطع بلوغ تا ازدواج فشارهای روحی و روانی 
زیادی به جوانان وارد می شود که سرریز آن در چنین آسیب های 

اجتماعی هویداست.
علیرضا مقصودی طراح مد و لباس نیز با اشاره به اینکه بخش عمده ای 
از فروش پوشاک مبتنی بر نیاز و ذائقه خریداران است گفت: وقتی 

ذائقه مردم تغییر کند مدل های لباس و پوشش نیز تغییر می کند.
وی با اشاره به اینکه امروز بخش اصلی پوشاکی که در بازار وجود 
دارد وارداتی است خاطرنشان کرد: البته این وارداتی بودن صرفا به 
معنای واردات کامل پوشاک نیست بلکه بخش بیشتر آن کپی برداری 
از الگوها و طرح هایی است که از سوی طراحان غربی به بازار ارائه 

می شود.
مقصودی با تاکید بر اینکه می توانم به جد بگویم بیگانگان برای تغییر 
مدل و پوشش در ایران بسیار هزینه می کنند افزود: اما در عوض ما 
در داخل هنوز بر سر اینکه یک طرح ایرانی لباس باید چگونه باشد 

به توافق نرسیدیم.
این طراح لباس با بیان اینکه اگر بخواهیم با رواج مدل های زننده 
غربی در کشور مقابله کنیم باید لباس هایی مبتنی بر اقتضائات روز 
و با در نظر گرفتن معیارهای اسلامی تهیه کنیم، گفت: واقعا برخی 
از لباس هایی که به نام مدل اسلامی ایرانی برای بانوان تهیه می شوند 
قابلیت استفاده را ندارد. برای مثال آیا یک خانم کارمند می تواند با 

دامن و لباس بلند به سرکار برود؟
وقتی تمام این اظهار نظر ها را در کنار هم می گذاریم متوجه می شویم 
که از یک سو ما درگیر یک جنگ فرهنگی جدی خارجی هستیم و 
از سوی دیگر ضعف های داخلی مان منافذ ورود دشمن را تسهیل 
کرده است. پدیده های اجتماعی مواردی نیستند که یک روزه و یک 
ماه و یک ساله پدید آمده باشند بلکه مولود حوادث و روندهای بلند 

مدت هستند.
اکنون نیز تنها به عنوان نکته پایانی می توان به این نکته اشاره 
کرد که مواجهه با این سیل خطرناک در کشور نیازمند هم فکری 
صاحب نظران و اراده قوی مجریان در حوزه عملیاتی دارد. خاصیت 
ناهنجاری ها این است که به مرور زمان به هنجارهای جامعه تبدیل 
می شوند و اگر از امروز در برابر این فجایع فرهنگی ایستادگی نکنیم 
بعید نیست در سال های بعد خاکریزهای فرهنگی ما همچنان 
پسرفت کرده باشد و اوضاع از موقعیت فعلی هم وخیم تر شده 

باشد.

پنجشنبه -شانزدهم مهر ماه 1394 - سال هجدهم - شماره 3837



7سیاسی پنجشنبه - شانزدهم مهرماه 1394 - سال هجدهم - شماره 3837

رییس مجلس خبرگان رهبری گفت: اختلاف نظرها در مورد 
برجام نباید باعث دشمنی و تفرقه در بین نیروهای انقلاب شود.

آیت الله محمد یزدی روز چهارشنبه در ابتدای جلسه درس خارج 
فقه خود به توافق هسته ای و مساله برجام و نقش مجلس شورای 

اسلامی در این زمینه پرداخت.
وی اظهار داشت: در كشوری زندگی می كنیم كه رهبری آگاه، 
زمان شناس، دشمن شناس و بیدار دارد و اگر ایشان موضوعی را به 

مسئولان خاص آن موضوع ارجاع دادند، نباید از ایشان جلو افتاد.
وی افزود: زمانی كه رهبر معظم انقلاب بر پرهیز از دو دستگی و 
اختلاف تاكید دارند و می فرمایند بگذارید مسئولان امر مساله توافق 
هسته ای را رسیدگی كنند و تقریبا هم آن را تایید كردند و می كنند، 
اگر نظر خلافی هم داریم باید به مسئولان و نمایندگان مجلس منتقل 

كنیم كه آن هم ساز و كار خودش را دارد.
رییس جامعه مدرسین حوزه علمیه قم خطاب به طلاب و 
روحانیان گفت: یک طلبه و روحانی امروزی باید بداند در كشور و 
جهان چه می گذرد، اما این كه وارد متن سیاست شود و به خاطر 
موافقت یا مخالفت با مساله ای به دسته بندی، اجتماع و تحصن 
دست بزند قطعا این خلاف خواسته رهبری است و نباید اكنون را با 

زمان اول انقلاب مقایسه كرد.
وی با بیان این كه به همه دلسوزان انقلاب اطمینان می دهم 
اگر موضوعی به ضرر كشور و انقلاب باشد رهبر معظم انقلاب تسلیم 
نخواهند شد، به برخی دودستگی ها و اختلاف ها در بین مخالفان و 

موافقان برجام اشاره كرد.
آیت الله یزدی افزود: عده ای با تكیه بر فرمایش حضرت امام)ره( 
كه فرمودند »ما یک وظیفه ای داریم و شما یک وظیفه ای« مسائلی 

را مطرح می كنند كه موجب اختلاف و دودستگی در كشور می شود.
وی ادامه داد: شرایط اول انقلاب با شرایط فعلی بسیار تفاوت می 
كند و در شرایط فعلی اگر انسان احساس كند كه رهبری انقلاب در 
یک مطلبی نظری دارند حال چه به صراحت بفرمایند و چه كنایه 
مانند همین بررسی مساله برجام در مجلس شورای اسلامی كه قانون 

اساسی هم بر آن تاكید دارد و مجلس را در مورد نظارت بر مقاوله 
نامه ها و تعهدات بین المللی ذی حق می داند، باید مطیع بود و به 

آن اهمیت داد.
آیت الله یزدی اضافه كرد: از نظر حقوقی ممكن است بین دولت 
و مجلس در این زمینه اختلاف نظری هم باشد، كما اینكه در خود 

مجلس هم موافقان یا مخالفانی در این مساله وجود دارد اما این 
اختلاف نظرها نباید باعث دشمنی و تفرقه در بین نیروهای انقلاب 
شود، به علاوه اگر مجلس، مصوبه ای هم در این زمینه داشته باشد 
باید به تایید شورای نگهبان برسد كه به طور قطع آن جا هم با 

حساسیت و رعایت مصالح عالی نظام تصمیم گیری خواهد شد.
وی تاكید كرد: از نظر مقررات عمومی هم شورای عالی امنیت 
ملی به عنوان مسئول این قضیه تا مصوباتش به تایید رهبر معظم 

انقلاب نرسد رسمیت قانونی پیدا نمی كند.
رییس مجلس خبرگان رهبری افزود: بنده متن برجام را به طور 
كامل مطالعه كرده ام و در جریان امتیازاتی كه داده ایم و امتیازاتی كه 
گرفته ایم هستم ولی به هر حال در هر داد و ستد و معامله ای سود و 
زیان وجود دارد اما این كه كدام یک بیشتر است كار متخصصان است 

كه بنشینند و بررسی كنند و بر اساس مصالح نظر دهند.
توافق جامع و نهایی هسته ای وین با عنوان شناخته شده و رسمی 
برنامه جامع اقدام مشترک یا برجام در راستای توافق جامع بر سر 
مذاكرات هسته ای ایران و بدنبال تفاهم هسته ای لوزان، در سه شنبه 
23 تیرماه 1394)14 ژوئیه 2015( در وین اتریش بین ایران، اتحادیه 
اروپا و گروه 1+5)شامل چین، فرانسه، روسیه، پادشاهی متحد بریتانیا، 
ایالات متحده و آلمان( منعقد شد. در زمان حاضر موضوع برجام در 

كمیسیون بررسی برجام در مجلس در حال پیگیری است.
نمایندگان مجلس شورای اسلامی به یک فوریت طرح اقدام 

متناسب و متقابل دولت ایران در اجرای برجام رای مثبت دادند.
طرح» اقدام متناسب و متقابل دولت جمهوری اسلامی ایران در 
اجرای برجام «به دولت اجازه می دهد در چارچوب مصوبات شورای 

عالی امنیت ملی به شكل داوطلبانه برجام را اجرا كند.

دکتر روحانی در همایش طلیعه داران فرهنگ ترافیک: 

زدن راهنمای اشتباه در سیاست
فاجعه می آفریند

رئیس جمهور گفت:  در زندگی اجتماعی و سیاسی همه باید یاد بگیریم اگرمی خواهیم 
به چپ برویم باید راهنمای چپ بزنیم اگر بر عكس عمل كنیم یعنی راهنمای راست بزنیم 

و به چب بزنیم فاجعه آفریده می شود.

دكتر حسن روحانی در همایش طلایه داران فرهنگ ترافیک با بیان این كه اگر در 
سیاست كسی راهنمای اشتباه بزند جامعه به خطر می افتد افزود: اگر كسی در مسیری كه 
نباید دور بزند، دور زد برای خود و سایرین خسارت ایجاد می كند. ما باید از نظم ترافیكی 
به نظم اجتماعی و سیاسی برسیم. وی با اشاره به همكاری دانش آموزان با راهنمایی و 
رانندگی اظهار كرد: این همكاری نشان می دهد كه برای حل معضل ترافیک باید از فرهنگ 

و مشاركت مردم به ویژه دانش آموزان استفاده كنیم.
روحانی همچنین خاطر نشان كرد:  رعایت مقررات راهنمایی و رانندگی به معنای قانون 
گرا بودن مردم است. رعایت مقررات راهنمایی و رانندگی اولین علامت از نظم كشور ما 
از نگاه كسانی است كه از خارج از كشور به ایران می آیند. اگر ترافیک شهرها منظم و در 
چارچوب قانون باشد آنها آن را علامتی بر قانون گرایی ایرانیان می دانند پس خیابان های ما 

می تواند آئینه و مظهری از تمدن ایرانی باشد.
روحانی در ادامه با اشاره به اینكه در سال 84 تلفات تصادفات جاده ای بیش از 27 هزار 
نفر و درسال 93 ، 16 هزار و 800 نفر بوده است .گفت: كاهش آمار تصادفات جاده ای به 

معنای نقد پذیری جامعه و كمک همه مردم در این امر است.
رئیس دولت یازدهم در بخشی دیگر از سخنان خود اظهار كرد: دانش آموزان در همه 
امور اجتماعی از جمله محیط زیست باید به دولت و جامعه كمک كنند هر كجا مردم 
نوجوانان و جوانان به صحنه آمدند ما موفق و پیروز بودیم ما اگر می خواهیم وضع ترافیكی 
قابل قبولی داشته باشیم باید جاده ها و خودروهای استانداری داشته باشیم با این وجود اگر 
همه چیز درست باشد اما قوانین رعایت نشود شاهد حوادث تلخ خواهیم بود. ریشه مساله 
ترافیک فرهنگ است . گرچه ترافیک هم یک مساله اجتماعی و هم یک مساله اقتصادی 

است و به جان و اوقات مردم مربوط است اما فرهنگ در این بین مهمترین مساله است.

تابش نماینده مجلس: 

اقلیت مجلس نتیجه عکس 
از استیضاح ها گرفته است

نماینده مردم اردكان در مجلس تاكید كرد: اولین پیام رای اعتماد مجدد نمایندگان به 
آخوندی، بهتر شدن تعامل دولت و مجلس است.

محمدرضا تابش در گفتگو با خبرآنلاین، با اشاره به رای مجدد مجلس به وزیر راه و 
شهرسازی خاطرنشان كرد: رای نیاوردن استیضاح می تواند دو سه پیام داشته باشد، اول 
اینكه تعامل مجلس و دولت بهتر شده است و دیگر اینكه در آستانه انتخابات مجلس، رفتار 
نمایندگان منطقی تر و عقلانی تر شده است و امواج سیاسی نمی تواند این رفتار را تحت 
تاثیر خود قرار دهد. وی پیام سوم این اعتماد را عملكرد خوب وزیر راه و شهرسازی عنوان 
كرد و گفت: آخوندی علی رغم كمبود منابع، سعی كرده است كه وزارتخانه را منطبق بر 
واقعیات روز و ضوابط جاری در دنیا اداره كند. تابش تاكید كرد: آخوندی در جلب سرمایه 
گذاری ها موفق عمل كرده است و در موضوع مسكن مهر نیز با وجود محدودیت هایی كه 
داشته است، كارهای خوبی را شروع كرده است كه مجلس باید اعتبارات وزارتخانه را تقویت 

كند تا كارهای بهتری انجام دهد. 
 این نماینده مجلس در پاسخ به این سئوال كه آیا شاهد استیضاح دیگری تا پایان دوره 
مجلس نهم خواهیم بود؟ گفت: به نظرم در حال حاضر،طیف اقلیت مجلس از مطرح كردن 
استیضاح ها، نتیجه عكس گرفته به طوری كه پس از وزیر آموزش و پروش، وزیر راه و 
شهرسازی نیز توانست از مجلس رای اعتماد مجدد بگیرد كه از رای اعتماد اولیه آن ها نیز 
بیشتر بود، از این رو، این نتیجه باعث می شود مجلس، در چند ماه باقی مانده دیگر شاهد 

استیضاح بیشتر نباشد.

سفیر پیشین ایران در سازمان ملل:

دستاورد برجام در تاریخ سازمان ملل 
بی سابقه است

سفیر پیشین ایران در سازمان ملل متحد با بیان این كه دستاورد برجام در تاریخ سازمان 
ملل بی سابقه است، گفت: ایران با تصویب قطعنامه 2231 موفقیت بزرگ تاریخی ثبت كرد.

 محمد خزاعی با بیان این كه دستاورد مشخص برجام لغو 6 قطعنامه قبلی علیه 
جمهوری اسلامی ایران توسط 1 قطعنامه در شورای امنیت سازمان ملل است، گفت: این 
توافق و قطعنامه موفقیت تاریخی برای كشور است كه در تاریخ سازمان ملل و شورای 
امنیت نه كم سابقه بلكه بی سابقه است.او با بیان این كه این اتفاق بزرگ كه فی نفسه 
دستاورد است، افزود: منهای این كه نتیجه چه شود و برجام به كجا برسد، یک اتفاق بزرگ 
در تاریخ سازمان ملل است. خزاعی با اشاره به این كه قالب كشورهای سازمان ملل توافق 
را یک دستاورد برای جمهوری اسلامی می دانند، ادامه داد: اما در نهایت باید مشاهده كرد 
رویكرد مجلس نسبت به آن چه خواهد بود. سفیر پیشین ایران در سازمان ملل در این 
گفت وگو با خانه ملت با اشاره به جلسه مشترک با كمیسیون اقتصادی مجلس تصریح كرد: 
نقطه نظراتی در رابطه با برجام وجود داشت كه پیرامون آن در كمیسیون اقتصادی بحث و 

بررسی و تبادل نظر صورت گرفت.

آیا لاریجانی و قالیباف با اصولگرایان تندرو 
کنار خواهند آمد؟

اصولگرایان همچنان به دنبال الگوی ائتلافی مناسب مجلس 94 است، انتخاباتی كه در 
صورت شكست آنها را بعد از قوه مجریه از قوه مقننه هم دور خواهد كرد، اتفاقی كه نگرانی 

امروز سیاسیون راست است.
اصـــول انتخاباتــی پایداری های نوظهور بعد از انتخابات 92 به سیاسیون راست ثابت 
كرد كه آنها باید جدی گرفته شوند وگرنه می توانند بازی اصولگرایان را تغییر دهند، از این 
رو راست محافظه كار به دنبال این است كه این طیف تازه وارد را راضی نگه دارد و شاید به 
همین دلیل است كه دبیركل حزب موتلفه هم تاكید می كند مذاكره با پایداری و ایثارگران 

به نفع كل اصولگرایان تمام می شود.
اثبات این مدعا هم برگزاری 40 جلسه موتلفه با پایداری ها و ایثارگرانی هاست. موضوعی 
كه محمد نبی حبیبی دبیركل حزب موتلفه در نشست خبری دیروز بر آن تاكید كرد و 
گفت: »با توجه به برگزاری 40 جلسه با ایثارگران و پایداری معتقدم كه پایداری و ایثارگران 
نیز روحیه و دغدغه ائتلاف دارند. وقتی چنین چیزی محرز شده است چه اشكالی دارد 
كه این جلسات را ادامه دهیم، از این رو این جلسات تعطیل نشده اما تلقی ما این است 
كه ضرورتی ندارد مانند گذشته جلسات را پشت سر هم برگزار كنیم.« اما پایداری ها 
تمام دغدغه اصولگرایان برای انتخابات مجلس نیستند. اصولگرایانی كه در این مدت بدون 
وابستگی های حزبی همواره مستقل اقدام كرده اند هم می توانند بازی انتخاباتی اصولگرایان را 

تحت تاثیر قرار دهند؛ چهره هایی همچون علی لاریجانی یا محمدباقر قالیباف.
 علی لاریجانی، بدون حزب و ائتلاف

دیپلمات سیاستمدار این روزها گرچه بر كرسی ریاست قوه مقننه تكیه زده است، در به 
كرسی نشاندن آرای خود و همفكرانش چندان موفق نیست و گرچه نمی تواند در لابی های 
پارلمانی نقش موثری ایفا كند، حتما در نتیجه انتخابات پارلمان موثر خواهد بود. زمزمه 
تشكیل حزب از سوی لاریجانی از آذر پارسال به گوش رسید اما گویا او و همفكرانش دیگر 
قرار نیست منتظر تایید حزب شان بمانند. همان طور كه كاظم جلالی رئیس فراكسیون 
رهروان دیروز به »ایلنا« گفته است: »ما گفته بودیم كه در انتخابات حضوری جدی و فعال 
خواهیم داشت اما اینكه این حضور در چه چارچوبی باشد هنوز مشخص نیست.« او البته 
تاكید كرد كه در هیچ ائتلاف اصولگرایی حضور نداشته و نخواهد داشت. این ادعای جلالی 
به عنوان دست راست لاریجانی نشان می دهد اصولگرایان كار سخت تری را در پیش دارند 

تا این دیپلمات سیاستمدار را هم راضی كنند.
 محمدباقر قالیباف، استقلال یا ائتلاف

ساكن بهشت گزینه دیگری است كه شاید سعی دارد با نزدیكی به اصولگرایان باز هم 
شانس انتخاباتی خود را از بهشت تا بهارستان امتحان كند اما در این تمایل دو سویه به 
نظر نمی رسد كه قالیباف هم در قامت اصولگرای مستقل به ائتلاف با پایداری ها تن دهد؛ 
همان طور كه مهرداد لاهوتی، نماینده مجلس در گفت وگو با نامه تاكید كرده است: »بعید 
می دانم قالیباف با پایداری ها ائتلاف كند، زیرا او اصولگرای مستقلی است كه شاید با سایر 
جریانات سیاسی ائتلاف كند ولی با پایداری ها فكر نكنم به وحدت برسد.« هر چه به 
انتخابات نزدیک می شویم موضوعی كه بیش از هر زمانی دغدغه اصولگرایان است علاوه بر 
پایداری ها چهره های مستقلی است كه می توانند اصولگرایان را به جزیره ای عمل كردن 

وادار كنند.

اخبار

نکته

 رییس مجلس خبرگان:

اجتماع و تحصن سیاسی طلاب، خلاف خواسته رهبری است 

 دادستان كل كشور از تشكیل شعبه ای در دادستانی تهران برای 
جمع آوری شكایات خانواده جان باختگان، گزارش ها و مستندات 

فاجعه منا خبر داد.
حجت الاسلام سیدابراهیم رئیسی در حاشیه جلسه بررسی 
فاجعه منا در دادستانی كل كشور با بیان اینكه تحت هیچ عنوان 
از موضوع فاجعه منا نمی گذریم، اظهار كرد: شعبه ای در دادستانی 
تهران ماموریت یافته تا تمامی شكایت ها، گزارش ها و مستنداتی كه 

در این زمینه ارائه می شود را جمع آوری كند.
وی ادامه داد: همچنین بخش هایی همچون وزارت اطلاعات و 
سازمان حج و زیارت نیز مسئولیت دارند، گزارش ها و مستندهای را 

از حجاج جمع آوری كرده و به دادسرای تهران ارائه كنند.
وی ضمن عرض تسلیت به خانواده های جانباختگان و طلب 
صبر برای آنان و علو درجات برای جان باختگان این فاجعه اظهار 
كرد: وزارت امور خارجه از طرف كشور جمهوری اسلامی ایران 
در خط مقدم این پیگیری ها قرار دارد و مسئله تشكیل كمیته 
حقیقت یاب از سوی دولت عربستان همچنان مورد تاكید و ضروری 

است.
وی بیان كرد: در اختیار گذاشتن مستندات به ویژه فیلم هایی 
كه در خصوص این فاجعه وجود دارد همچنان مورد تاكید ماست. 
باید این فیلم ها كه توسط دوربین های متعدد از سرزمین منا ضبط 
شده است در اختیار جمهوری اسلامی ایران و كشورهایی كه در این 

قضیه قربانیانی داشتند قرار گیرد.
دادستان كل كشور افزود: مستندات باید مورد بررسی قرار گیرد 
و در این رابطه كمیته حقیقت یاب ایفای نقش می كند تا این قضیه 

روشن شود و گذشت زمان تاكید را در این قضیه بیشتر می كند.
رئیسی ادامه داد: اگر دولت عربستان و مسئولان این كشور 
این موضوع و  ارزیابی  این حقوق و بررسی و  به احقاق  حاضر 
مشخص شدن مقصران این فاجعه شوند كه فبها المراد، اما اگر 

مقصران این قضیه مشخص نشوند٬ مصمم هستیم از طربق مجامع 
بین المللی موضوع را پیگیری كرده؛ همچنین سازمان ملل متحد 
موظف است برای حفظ امنیت و سلامت مردمی كه از كشورهای 
مختلف برای انجام مناسک حج به این سرزمین آمده و مورد آسیب 

قرار گرفته اند، اقدام كند.
وی افزود: در این جلسه موارد متعددی عنوان و مشخص 
شد كه سازمان ملل در این موارد كمیته حقیقت یاب را برقرار 
و دادگاه خاص تشكیل داده است. آمار جان باختگان بیش از 

5 هزار نفر اعلام شده است، اما آمار تقریبی 5 هزار نفر جان 
باخته را نشان می دهد كه این مسئله شوخی نیست كه بتوان به 
سادگی از آن گذشت. از سوی دیگر مناسک حج همه ساله تكرار 
می شود. چگونه مردم با این حوادث اتفاق افتاده می توانند امنیت 
داشته باشند؛ لذا صلاحیت دادگاه های مختلف دادگاه كیفری 
دادگستری و دادگاه داوری بین المللی از لحاظ قانونی و حقوقی 

مورد بررسی قرار گرفته است.
دادستان كل كشور در ادامه تصریح كرد: مجامع بین المللی در 

این خصوص مسئولیت دارند و ما نیز به عنوان دادستان و همچنین 
وزارت خارجه باید این قضیه را مورد پیگیری قرار دهیم. خواسته ما 
از دستگاه قضایی و دولت عربستان این است كه مجدّانه این قضیه 

را بررسی و نتیجه را به ما اعلام كنند.
وی با بیان اینكه در طی چند روز گذشته نشانه ای از جدیت 
دولت عربستان در رسیدگی به این قضیه را شاهد نیستیم، تاكید 
كرد: به عنوان یک مسئول از دولت عربستان می خواهم كه با جدیت 
این قضیه را پیگیری كند. خون های این عزیران امری قابل گذشت 
نیست و مرور زمان ما را دچار فراموشی نمی كند كه از این قضیه 
بگذریم. جدیت ما در رسیدگی به این فاجعه تشدید خواهد شد و 

این امر مجدانه مورد تاكید ما قرار دارد.
دادستان كل كشور تاكید كرد: اگر دولت عربستان به خواسته 
قانونی، حقوقی، شرعی و انسانی ما توجه نكند بدون هیچگونه تردید 
از طریق مراجع بین المللی سازمان ملل این امر را با جدیت دنبال 

خواهیم كرد.

وی همچنین گفت: تاكنون دادستان كل عربستان به نامه ما 
پاسخ نداده است و نشانی از جدیت در پیگیری از قضیه وجود 
ندارد. امروز بازهم به عزیزانمان در وزارت خارجه پیغام داده ایم كه 

كار را دنبال كنند.
رئیسی همچنین درباره شكایت خانواده جان باختگان عنوان 
كرد: خانواده های جان باختگان با دادن وكالت به كنسولگری ایران 
در جده می توانند حقوق خود را پیگیری كنند كه امری حقوقی و 
عرفی است و كنسولگری ایران وكالت آسیب دیدگان را از این طریق 
دنبال می كند. چنانچه گزارش و شكایتی دارند به دادسرای تهران 
ارسال كنند. این كار به صورت متفرقه نمی تواند در سراسر كشور 
انجام شود و در حال حاضر دادسرای تهران شكایات خانواده های 

جان باختگان را جمع آوری می كند.

 دادستان کل کشور:

عربستان فیلم های فاجعه منا را در اختیار ایران قرار دهد 

نائب رئیس کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس:

گزارش کمیسیون  برجام از بیرون دیکته شد

پزشکیان نماینده مجلس:

گزارش نهایی کمیسیون برجام غیرواقعی و نادرست است
مسعود پزشكیان ازمنتقدین گزارش كمیسیون ویژه بررسی 
برجام مجلس باردیگر گزارش نهایی این كمیسیون را غیرواقعی 
و نادرست عنوان كرد و گفت: آقایان تنظیم كننده این گزارش 
از مواردی كه خوششان می آمد، استفاده كرده و مواردی كه 

برخلاف نظرشان بود را حذف كردند.
كمیسیون ویژه بررسی برجام در جلسه علنی روز یكشنبه 
مجلس گزارشی از بررسی برجام در این كمسیون قرائت كرد. 
این گزارش با انتقاد و مخالفت پنج عضو كمیسیون ویژه روبرو 

شد.
پنج عضو مخالف گزارش نهایی كمیسیون ویژه بررسی برجام 
در مجلس در بیانیه ای متن گزارش برجام را یک سونگر خواندند 
و تاكید كردند: بیانیه قرائت شده منطبق بر منافع ملت نبوده وآثار 
بسیار مثبت برجام كه می تواند راهگشای بسیاری از مشكلات 

جاری كشور باشد را نادیده گرفته است.
مردم  نماینده  بروجردی  الدین  علاء  امضای  به  بیانیه  این 
نماینده مردم گچساران، مسعود  بروجرد، غلامرضا تاجگردون 
پزشكیان نماینده مردم تبریز، عباسعلی منصوری آرانی نماینده 
مردم كاشان و منصور حقیقت پور نماینده مردم اردبیل رسیده 

است.
از دلایل  ایرنا  پارلمانی  با خبرنگار  وگو  پزشكیان در گفت 
مخالفت خود با گزارش كمیسیون ویژه برجام و انتشار بیانیه پنج 

عضو این كمیسیون سخن گفت و به رسانه های مخالف برجام پاسخ داد.
وی اظهارداشت: ما در كمیسیون ویژه بررسی برجام روشی برای بررسی برنامه جامع 

اقدام مشترک و روش جمع بندی این گزارش مشخص نكرده بودیم.
وی ادامه داد: درصورتی كه كه هر مقاله ای كه در دانشگاه های مهم دنیا مطرح می 

شود، طبق یک فرمتی است و اگر خارج از آن باشد، مقاله وی را نمی پذیرند.
نماینده مردم تبریز در مجلس یادآور شد: متاسفانه رسانه ها و روزنامه هایی كه در 
اختیار مخالفین برجام است، اخباری را از روز اول تشكیل كمیسیون ویژه برجام به 
صورت غیرصادقانه منعكس كردند ولی همه در این كمیسیون بر این اعتقاد بودیم كه 

باید عینک خود را بر روی زمین بگذاریم تا واقعیت ها را ببینیم.
پزشكیان خاطرنشان كرد: كسی كه از اول بخواهد موضوعی را رد كند، نیاز به 
بررسی بیشتر آن موضوع ندارد، بلكه از قبل تصمیم خود را گرفته است، من حتی 
به سعید جلیلی كه در نشست كمیسیون ویژه حاضر شده بود، گفتم كه روش كارت 
شما چیست، چون از اول معلوم نبود كه روش بررسی برجام در این كمیسیون 

چگونه است.
وی تصریح كرد: اگر برجام براساس روش های علمی و كارشناسی بررسی می شد، 
حتی اگر 100 نفر دیگر هم برجام را بررسی می كردند به نتایجی دست می یافتند كه 

این كمیسیون دست پیدا كرده است.
وی با طرح این سوال كه معلوم نیست طبق چه فرمتی این گزارش تهیه شده است، 
گفت: چارچوبی كه برای تهیه و انتشار برجام استفاده شده در هیچ كدام از مقاله های 

علمی جهان وجود ندارد.
عضو كمیسیون ویژه بررسی برجام مجلس ادامه داد: آنها بعدا می گویند مخالفین 
گزارش، دموكراسی را رعایت نكردند و ما درباره گزارش در كمیسیون رای گیری كرده 
ایم، در داده های علمی درمورد عدد و رقم رای گیری نمی شود، بلكه باید با عدد و رقم، 

واقعیت و اطلاعات را به جامعه منتقل كرد.
پزشكیان تصریح كرد: وقتی می خواهی یک واقعیت را با رای گیری به جامعه 
بگویی یعنی می خواهی سر جامعه كلاه بگذاری و واقعیت را كتمان كنی، پیدا كردن 

این مطلب كه ما در اقتصاد چقدر ضرر كرده و در چه جاهایی چه هزینه هایی را به ما 
تحمیل كردند، رای گیری نمی خواهد بلكه باید به مردم گزارش دهیم كه آن هم باید 

از طریق روش علمی باشد.
وی همچنین اظهار داشت: روزانه حدود چندین هزار میلیارد تومان بخاطر تاخیر 
در اجرای برجام ضرر می كنیم حتی بیش از 200 میلیون دلار در پارس جنوبی روزانه 
ضرر می كنیم و 100 میلیون دلار بخاطر از دست دادن بازار فروش نفت و سالیانه بسیار 

بیشتر از 15 میلیارد دلار ضرر برای ما به همراه دارد.
وی خاطرنشان كرد: برای عدد رای گیری نمی كنند بلكه عدد را به دست می آورند 
و به مردم می گویند، وقتی ما حرفی می زنیم و می گویم كه گزارش ما بی نظیر است، 
مثلا برجام پدر مردم را درخواهد آورد در عین حال هم بگوییم آنقدر هزینه می دهیم 
و این میزان هم دستاورد داریم تا مردم قضاوت كنند، پس از آن رای گیری كنیم كه 

آیا این راه را برویم یا نرویم.
نماینده مردم تبریز در مجلس گفت: نمی دانم چرا وقتی راه درست را نمی رویم، 
ارزیابی نمی كنیم، داده ها را بررسی نمی كنیم، می گوییم این افراد دموكراسی را رعایت 

نمی كنند، مگر عدد و رقم دموكراسی می خواهد؟
پزشكیان تاكید كرد: چون دعوا سر تحریم ها علیه ایران است، آیا در این گزارش 
دیده اید كه جایی آورده باشند كه تحریم ها چقدر ضرر به كشور وارد كرده است؟ حال 
اگر برجام را نپذیریم و راه خود را برویم، چقدر سود و چقدر ضرر دارد، بررسی یعنی این، 

اما این افراد برجام را با عینک خصوصی نگاه كردند.
وی درباره این كه گزارش كمیسیون ویژه برجام را یک روز قبل از قرائت در صحن 
مشاهده كرده است، اظهار داشت: من اول حرفم را گفتم و به دنبال این بودم كه بگویند 
با چه روش علمی این موضوع را بررسی كرده ایم و با چه روشی می خواهیم گزارش را 

منتشر كنیم. گزارش دادن روشی دارد و بررسی كردن هم راه دارد.
وی گفت: اگر كسی بخواهد مقاومت یک ساختمان را بررسی كند، باید به دنبال 
روش آن باشید و اینكه بخواهیم از اول كار، یک موضوع را لغو كنیم و و چون از اول 
معلوم است، دیگر روش نمی خواهد چراكه می خواهید آن را رد كنید، چرا ما را سركار 

گذاشتید.

این نماینده اصلاح طلب مجلس افزود: وقتی راهی را می 
روی، شفاف نیست و از اول هم نگفته ای چه راهی را انتخاب 
كرده ای، می توانی در طول مسیر چندین بار راه خود را عوض 
كنی، من می توانم راهی بروم كه 100درصد در آن نظرم حاكم 

باشد یا از راهی بروم كه نظرم را نپذیرند.
پزشكیان خاطرنشان كرد: نظر یک تعداد از این برادرها در 
كمیسیون ویژه بررسی برجام این بود كه برجام خیانت به كشور 
است و هرگز هم قصد این را نداشتند كه بخواهند به صورت 

منطقی و عاقلانه برجام را بررسی كنند.
وی تصریح كرد: به طور مثال درباره تحریم ها چه داده ای را 
در این گزارش می توان دید؟ وقتی از تحریم صحبت می كنیم، 
باید بگوییم یک تعداد مشخص است و در ادامه هم اینگونه می 
شود و لغو آن چنین پیامدهایی دارد. این یک واقعیت است دیگر 
دعوا و تهمت و انگ زدن ندارد، این كه بگوییم مذاكره كنندگان 

خائن هستند، درست نیست.
عضو كمیسیون ویژه بررسی برجام مجلس افزود: برخی از 
دوستان اگر صدبار دیگر هم اطلاعات بگیرند باز هم حرف خود 
را می زنند، پس قرار نبود در كمیسیون ویژه براساس روش های 
علمی گزارش بدهیم یعنی من باید حرف خودم را بزنم و تو هم 

حرف خودت را بگویی.
پزشكیان گفت: گروه منتخب حاضر در كمیسیون برجام نمی 
توانست نظر درستی را درباره گزارش نهایی ارایه دهد و موضع درست و صحیحی را به 
جامعه منتقل كند، مصداق روشن آن این است كه باید یک گروهی به جز این افراد و 
از متخصصان دانشگاهی انتخاب شوند، آن زمان مشاهده می كردید كه 180 درجه نظر 

این گروه با نظر این آقایان متفاوت است.
وی با بیان این كه این گزارش مورد قبول ما 5 نفر نیست، اظهار داشت: متاسفانه 
در بررسی گزارش پایانی با ذهنیت خود موضوعی را بررسی كرده ایم، پس موضوعی 
را خودت می بینی، قبول می كنی و موضوعی را كه نمی خواهی ببینی، قبول 

نمی كنی.
عضو كمیسیون بهداشت و درمان مجلس تصریح كرد: آقایان تنظیم كننده گزارش 
پایانی كمیسیون ویژه برجام از مواردی كه خوششان می آمده استفاده كردند و مواردی 
كه برخلاف نظرشان بوده است را حذف كردند پس نتیجه نهایی نمی تواند واقعی و 

درست باشد.
پزشكیان با یادآوری جلسه صبح شنبه كمیسیون ویژه برجام اظهار داشت: در آن 
جلسه دیدم كه اگر بمانم باید اوقات تلخی كنم و آنها به هم بی احترامی می كنند كه 
این كار را هم كردند و نمی دانم چرا 2 یا 4، دعوا دارد و وقتی دعوا می كنیم یعنی منطق 

نداریم و می خواهیم به زور چیزی را قالب كنیم.
وی درباره تهدید برخی از نمایندگان مخالف برجام علیه نمایندگان موافق برجام نیز 
اظهار داشت: یكی از این رسانه هایی كه نوشته اند كه این 5 نفر كافر و فلان هستند، 

اگر مسلمان و دین دارند، تهمت نمی زدند .
وی تصریح كرد: 100 بار گفته ام كه جزو هیچ گروهی نیستم و اگر سند دارید 
نشان دهید، چرا تهمت می زنید و دروغ می گوید. افرادی كه دروغ می گویند هرگز 

نمی توانند، حق بگویند.
نماینده مردم تبریز در مجلس ادامه داد: از نظر علمی وقتی یک موضوعی را می 
خواهی بررسی شود و نتیجه گیری درباره آن انجام شد باید قابلیت تكرار داشته باشد و 
داده ها نیز دقیق و صحیح نگاشته شود، ولی این افراد در كمیسیون ویژه برجام نه راه را 

درست رفتند و نه اندازه گیری درستی را در این زمینه داشته اند.

نائب رئیس كمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس گفت: انتشار بیانیه جداگانه 
از سوی پنج عضو معترض كمیسیون برجام نسبت به نحوه تهیه گزارش به دلیل اعمال نظر 
افراد بیرون از كمیسیون بود و این پنج نماینده معتقد بودند، گزارش كمیسیون از بیرون از 

مجلس دیكته شده است.
حجت الاسلام حسین سبحانی نیا با اشاره به انتقادهای فراوان وارد بر گزارش كمیسیون 
ویژه برجام، اظهار داشت: امیدواریم آن چنان كه رهبری هم تاكید فرمودند، وحدت در مجموعه 
مجلس حفظ شود، با این حال اگر موافقت ها و مخالفت ها با اتكا بر منطق و استدلال باشد، 
ایرادی ندارد اما اگر این موافقت ها و مخالفت ها به تنش های بیرونی بینجامد به هیچ عنوان 

مطلوب نبوده و نقض غرض خواهد بود.
كمیسیون  گزارش  تهیه  در  مجلس  از  بیرون  افرادی  نظرات  اعمال  تایید  در  وی 
خاطرنشان كرد: بهتر بود كه تهیه و جمع بندی گزارش داخل كمیسیون انجام شود و انتشار 
بیانیه جداگانه از سوی پنج عضو منتقد كمیسیون برجام نسبت به نحوه تهیه گزارش نیز 
به دلیل همین اعمال نظر افراد بیرون از كمیسیون بود و این پنج نماینده معتقد بودند، 
گزارش كمیسیون از بیرون از مجلس دیكته شده است و درصورت صحت این ادعا، انتقاد 
این نمایندگان كاملًا منطقی بود و حق داشتند نظرشان را در چارچوب بیانیه ای جداگانه 

مطرح كنند.

نائب رئیس كمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس در پاسخ به این سوال كه آیا 
رسایی و كوچک زاده در جلسه روز دوشنبه كمیسیون امنیت حضور داشته اند، یادآور شد: در 
جلسه كمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی كه برای بررسی طرح برجام برگزار شد، آقایان 
رسایی و كوچک زاده هم حضور داشتند و اتفاقاً پیشنهادهای بسیاری هم از سوی آنان مطرح 

شد كه هیچ كدام از آن پیشنهادها رای نیاورد.
حجت الاسلام سبحانی نیا در پایان تصریح كرد: با این همه، گزارش كامل طرح كمیسیون 
امنیت ملی و سیاست خارجی به صحن علنی خواهد آمد و احتمالاً رسایی و كوچک زاده در 

نشست علنی صحن هم باز مسائلی را مطرح خواهند كرد.
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 حقّ فرزندت این است 
كه بدانى او از توست و با خوب و بدش در دنیا 

منتسب به توست. 
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اخبار

یادداشت

آیت الله جوادی آملی تاکید کرد:

ضرورت تلاش مسئولان
 برای گره گشایی از مشکلات جامعه

آیت الله جوادی آملی از مراجع تقلید با اشاره به مشكل فقر، بیكاری و 
مسائل دیگر، رفع مشكلات اقتصادی را نیازمند اجرای صحیح سیاست های 

اقتصاد مقاومتی دانست.

آیت الله عبدالله جوادی آملی در دیدار استاندار قم در سخنانی با اشاره به 
محرومیت های تحمیل شده به مردم در دوران شاهنشاهی، انقلاب اسلامی 
را موجب بازگشت اقتدار به كشور دانست و افزود: حفظ مبانی دینی ازجمله 

اهدافی است كه بایستی نسبت به آن اهتمام ویژه داشت.
استاد عالی حوزه های علمیه با تأكید بر ضرورت توجه به معنویات و اخلاص 
در كارها گفت: رضای خداوند متعال در همه ی كارها باید مدنظر قرار گیرد. وی 
با اشاره به مشكلات جامعه، به كارگیری صحیح منابع و امكانات كشور را برای 

حل این مشكلات یادآور شد.
این مرجع تقلید مشكل فقر و بیكاری و دیگر مشكلات اقتصادی را 
موردتوجه قرارداد و افزود: راهكار صحیح رفع این مشكلات اجرای درست 

سیاست های اقتصاد مقاومتی است.
آیت الله جوادی آملی با اشاره به مشكل طرح های نیمه تمام باقی مانده از 
گذشته خاطرنشان كرد: اجرای پروژه ها باید متناسب با منابع و پیش بینی 

اعتبارات مالی باشد.
استاد عالی حوزه های علمیه با تأكید بر ضرورت تلاش مسئولان برای 
گره گشایی از مشكلات جامعه گفت: رسیدگی به مشكلات مردم و حل آن ها 

از مهم ترین اولویت های كاری مسئولان است.
توسعه با تفرقه و اختلاف منافات دارد

استاندار قم نیز در این دیدار بهره گیری از رهنمودهای علما و مراجع را 
راهبرد دولت تدبیر و امید عنوان و خاطرنشان كرد: دولت در همه ی عرصه ها 

توصیه ها و نقطه نظرات مراجع معظم تقلید را مدنظر قرار می دهد.
سید مهدی صادقی با اشاره به برنامه های خود برای توسعه و پیشرفت 
استان،  ایجاد وفاق و همدلی را مهم ترین زیرساخت این عرصه دانست و گفت: 

توسعه و تعالی استان با تفرقه و اختلاف منافات دارد.
استاندار قم با تأكید بر دیدگاه شایسته سالاری دولت یازدهم، استفاده از 
نیروهای لایق و توانا به دوراز شائبه های جناحی و حزبی را موردتوجه قرارداد و 

افزود: قم باید درشان و جایگاه شایسته ی آن ساخته شود.

توسط سازمان فرهنگی، هنری شهرداری قم صورت می گیرد: 

برگزاری ۲0 روز تعزیه خوانی در محرم 
سرپرست سازمان فرهنگی، هنری و ورزشی شهرداری قم از برگزاری 20 

روز تعزیه خوانی در ایام محرم در مناطق مختلف شهر خبر داد.
 سید رسول موسوی نژادیان با اشاره به اهمیت برگزاری مراسم های مذهبی 
برای سوگواری ایام محرم گفت: تمام دستگاه های مربوطه باید در برگزاری 
هرچه با شكوه تر مراسم سوگواری برای سید و سالار شهیدان تلاش های لازم 

را انجام دهند.
سرپرست سازمان فرهنگی، هنری و ورزشی شهرداری قم همكاری و 
هماهنگی دستگاه ها را برای برگزاری هرچه بهتر مراسم و اجرای برنامه ها 
ضروری دانست و عنوان كرد: اگر بخواهیم برنامه هایی درخور شان سرور 
و سالار شهیدان حضرت ابا عبدالله الحسین)ع( به اجرا در آوریم نیازمند 
همكاری شهروندان و دستگاه های مربوطه با یكدیگر هستیم و در این صورت 

می توانیم شاهد اجرای مراسمی با شكوه باشیم.
وی با بیان اقدامات در نظر گرفته شده برای ایام محرم خاطرنشان كرد: 
سازمان فرهنگی، هنری و ورزشی همانطور كه در همه مناسبت ها برنامه هایی 
را تدارك می بیند برای این ایام نیز اقداماتی نظیر تعزیه خوانی، مقتل خوانی و... را 

در نظر گرفته است كه اجرایی خواهد كرد.
موسوی نژادیان مهم ترین كار سازمان فرهنگی در ماه محرم را اجرای 20 
شب تعزیه در نقاط مختلف شهر دانست بیان كرد: حمایت از هیئت های 
مذهبی و مساجدی كه كار های ویژه ای برای محرم انجام می  دهند نیز از جمله 

اقدامات این سازمان است. 
سرپرست سازمان فرهنگی، هنری و ورزشی شهرداری قم به برگزاری 
مراسم مقتل خوانی در ظهرعاشورا در مناطق مختلف اشاره كرد و گفت: 
فضا سازی محیطی با همكاری سایر دستگاه های وابسته به شهرداری و 

شهرداری های مناطق صورت گرفته است.
وی با اشاره به اینكه از كار های هنری هم حمایت های لازم می شود تصریح 
كرد: حمایت از اجرای فعالیت های هنری با موضوع محرم در حوزه نمایشی و 

تجسمی از دیگر برنامه های سازمان فرهنگی است كه جدی گرفته می شود.
وی با بیان اهداف اجرای این گونه برنامه ها گفت: هدف اصلی ما گرامیداشت 
ایام پر از خیر و بركت محرم و صفر است و تبیین عاشورا و حوادث محرم 
برای جوانان اقدام با ارزشی بوده كه وظیفه اصلی آن برعهده دستگاه های 

فرهنگی است.

رانندگی 
آیینه سلوک شهروندی 
رانندگی را باید آیینه سلوک شهروندی 
دانست، برای شناختن دیگران، دقت در سبک 
رانندگی شان از ساعت ها گفت وگو، روشنگرتر 

است. یک ساعت رانندگی در خیابان های شلوغ شهر، ویژگی های شخصیتی 
هر فرد را نشان می دهد، اغلب بی نظمی های ترافیكی از چند تفكر نادرست 
حاصل می شود، گاهی گمان می كنیم درک ما بیشتر از دیگران است و راه 
های میان بری كه در خیابان های شلوغ برای دور زدن ترافیک به ذهن ما 

می رسد، به ذهن دیگران نمی رسد. 
عكس های هوایی از معابر پر رفت و آمد شهر نشان می دهد كه معمولًا 
وقتی در یكدیگر گره می خوریم، راه بسته می شود و اگر هركس در مسیر خود 

حركت كند، ترافیک روان تر است. 
موضوع دیگر در این رفتار، خودخواهی افراد است و اینكه هر فردی گمان 
می كند كار او واجب تر از بقیه بوده و مستحق این است كه زودتر از دیگران 

به مقصد برسد. 
گاه ابایی نداریم از اینكه با رفتارهای ساده و كم اهمیت به یكدیگر 
زیان های قابل توجه برسانیم، می دانیم چراغ قرمز است، اما یک متر جلوتر 
می آییم و بدون اینكه منفعتی برای خودمان داشته باشد، مسیر ماشینی را كه 
می خواسته از مسیر كناری عبور كند و به خروجی چهارراه برسد، می بندیم. 

گاهی اوقات كه راه بسته است، قبل از چهارراه توقف نكرده و تا میانه 
چهارراه می آییم و مسیر خودروهای دیگر را می بندیم تا منتظر بمانند. 

این رفتارها نشان می دهد گاهی كه خودمان سودی نمی بریم، حاضریم به 
دیگران ضرر برسانیم، دلایل اجتماعی در نحوه رانندگی بی اثر نیست. 

قم، شهری مهاجرپذیر با تفكر و باورهای گوناگون است، در چنین شرایطی 
القای هنجارهای رانندگی و در مجموع فرهنگ شهروندی با كمی چالش 
مواجه است، با این حال می دانیم كه در این شرایط باید كمی صبورتر باشیم. 
كمی صبوری لازم است تا همه یاد بگیرند، آداب زندگی در یک كلانشهر 

چیست و هنگام رانندگی چگونه باید به دیگران احترام گذاشت. 
باید ابتدا از خود شروع كنیم، چیزی كه در سطح كلان جامعه دیده 
می شود، انعكاس رفتاری است كه در سطح خرد انجام می دهیم، رانندگی ما، 
بیش از آنكه ضعف های شبكه های كلان اجتماعی را منعكس كند، منعكس 
كننده حرص ها، حقارت ها، كمبود ها و عقده های خود ماست، كه تغییر آن ها 

هم دشوار نیست. 
می توانیم هر روز یک تغییر كوچک در الگوی رانندگی خود ایجاد كنیم، 
حتی شاید 10دقیقه زودتر از خواب بیدار شدن و برنامه ریزی بهتر برای تردد 

در شهر، سبک رانندگی ما را متحول كند. 
* رئیس پلیس راهنمایی و رانندگی استان قم

فرمانده معظم كل قوا تاكید كردند: دشمنان به دنبال 
تغییر محاسبات مسئولان و تغییر افكار مردم بویژه جوانان 

هستند و همه باید هوشیار و بیدار باشند.
حضرت آیت الله خامنه ای رهبر معظم انقلاب اسلامی 
صبح دیروز )چهارشنبه( در دیدار فرماندهان و كاركنان 
نیروی دریایی سپاه پاسداران انقلاب اسلامی و جمعی از 
خانواده های آنان و همچنین خانواده های شهدای این نیرو، 
با اشاره به نقش جوانان انقلابی نیروی دریایی سپاه و جوانان 
شجاع جنوب در تأمین امنیت دریا و ایجاد رعب در دشمن، 
تاكید كردند: دشمنان به دنبال تغییر محاسبات مسئولان و 
تغییر افكار مردم بویژه جوانان هستند و همه باید هوشیار و 

بیدار باشند.
حضرت آیت الله خامنه ای در این دیدار با اشاره به 
اهمیت موضوع امنیت دریا گفتند: آمادگی ها باید همواره 
بگونه ای باشد كه براساس دستور قرآنی، در دشمن ایجاد 
رعب كند و جرأت تجاوز را از او بگیرد زیرا اگر خاكریزها قابل 

نفوذ باشند، دشمن نفوذ خواهد كرد.
ایشان خاطر نشان كردند: اكنون به بركت تشكیل جبهه 
انقلابی در جنوب كشور كه متشكل از نیروی دریایی سپاه 
و جوانان شجاع جنوب است، دستور قرآنی ایجاد رعب در 

دشمن، محقق شده است.
فرمانده كل قوا با تأكید بر اینكه ما هیچگاه شروع كننده 
جنگ نخواهیم بود، افزودند: اما طبیعت دشمن همواره 
خوی تجاوز و نفوذ است، بنابراین باید توانایی های علمی و 

تجهیزاتی در قالب نوآوریها، روز به روز افزایش یابند.
رهبر انقلاب اسلامی، هم افزایی نیروی دریایی سپاه و 
نیروی دریایی ارتش را بسیار ضروری خواندند و با تأكید بر 
لزوم زنده نگه داشتن یاد و خاطره جوانان با ایمان و انقلابی 
همچون شهید نادر مهدوی و همراهان وی كه شجاعانه 
در مقابل ناو امریكایی ها ایستادند و به آنها درس فراموش 
نشدنی دادند، گفتند: با این رشادتها و ایستادگی ها، دشمنان 
نظام اسلامی متوجه شدند كه جمهوری اسلامی ایران، 

نظامی نیست كه هرگونه بخواهند بتوانند با او رفتار كنند.
حضرت آیت الله خامنه ای همچنین از همراهی خانواده 
ها و بویژه همسران فرماندهان و كاركنان نیروی دریایی برای 

حضور در مناطق جنوبی كشور قدردانی كردند.
قدرتهای  خطرناک  های  برنامه  به  ادامه  در  ایشان 
استكباری برای منطقه اشاره كردند و با تأكید بر اینكه این 
قدرتها هیچ ابایی در استفاده از تجهیزات بسیار خطرناک و 
روش های غیر انسانی برای كشتار انسان های بیگناه ندارند، 
افزودند: ادعای آنها مبنی بر حمایت از حقوق بشر و حقوق 

شهروندی، خلاف واقع و كاملًا پوچ و بیهوده است.
رهبر انقلاب اسلامی حمله به بیمارستان در افغانستان 
و كشتار مردم در سوریه، عراق، یمن، فلسطین و بحرین را 
نمونه هایی از فجایع قدرتهای استكباری و بی رحمی و سنگ 
دلی آنها دانستند و خاطرنشان كردند: امروز بزرگترین خطر 

برای دنیا، نفاق و ریا و دروغگویی مدعیان حقوق بشر است.
حضرت آیت الله خامنه ای به نقش و جایگاه جمهوری 
اسلامی ایران در شرایط كنونی منطقه اشاره كردند و گفتند: 
در چنین شرایطی جمهوری اسلامی، به توفیق الهی علاوه 
بر جلوگیری از نفوذ دشمن در داخل، در بسیاری از موارد 
مانع از عملی شدن نقشه ها و برنامه های دشمن در منطقه 

شده است.
ایشان با تأكید بر اینكه ناكامی های دشمن در داخل و در 
منطقه، به بركت هوشیاری و آمادگی و عزم جوانان انقلابی 
و اقتدار جمهوری اسلامی در منطقه بوده است، خاطرنشان 
ریزی  برنامه  و  بیشترین تلاش  اساس  بر همین  كردند: 
قدرتهای استكباری، برای دشمنی با نظام اسلامی ایران است 

و ادعای آمریكا برای مذاكره با ایران نیز در همین چارچوب 
و برای نفوذ، است.

رهبر انقلاب اسلامی با انتقاد از عده ای سهل انگار و سهل 
اندیش در داخل كه متوجه ابعاد و عمق این موضوع نیستند، 
افزودند: در كنار این افراد سهل اندیش، بی خیالان جامعه 
و افرادی هم هستند كه به مصالح و منافع ملی كشور هیچ 

اهمیت و توجهی ندارند.
برخی  به طرح  اشاره  با  ای  الله خامنه  آیت  حضرت 
مسائل از جانب افراد سهل اندیش و سهل انگار درخصوص 
مذاكره با آمریكا، گفتند: این افراد می گویند چگونه است كه 
حضرت علی علیه السلام و حضرت امام حسین علیه السلام 
با دشمنان خود مذاكره كردند اما اكنون با مذاكره با آمریكا 

مخالفت می شود؟
ایشان در پاسخ به این شبهه افزودند: چنین تحلیلی 
درخصوص مسائل تاریخ اسلام و مسائل كشور، نهایت ساده 
اندیشی است زیرا حضرت علی علیه السلام با زبیر و حضرت 
امام حسین علیه السلام با عمر بن سعد، مذاكره به معنای 
امروز یعنی معامله نكردند بلكه هر دوی این بزرگواران به 
طرف مقابل خود نهیب زدند و آنها را نصیحت به خداترسی 

كردند.
رهبر انقلاب اسلامی گفتند: متأسفانه عده ای برای توجیه 
مذاكره جمهوری اسلامی ایران با شیطان بزرگ، با نگاهی 
عوامانه، اینگونه مسائل را در روزنامه ها، سخنرانی ها و فضای 

مجازی مطرح می كنند، كه كاملًا اشتباه است.
حضرت آیت الله خامنه ای با تأكید بر اینكه ایران هیچ 
مخالفتی با اصل مذاكره با كشورها، اعم از اروپایی و غیراروپایی 
ندارد، خاطرنشان كردند: اما در مورد آمریكا موضوع متفاوت 
است زیرا آنها تعریفی كه از مذاكره با جمهوری اسلامی ایران 

كرده اند، به معنای نفوذ و باز كردن راه برای تحمیل است.
ایشان با اشاره به همراهی و همكاری آمریكا و جریان 
صهیونیستیِ ضد بشریت، تأكید كردند: مذاكره با آمریكا به 
معنای باز كردن مسیر برای نفوذ در عرصه های اقتصادی، 

فرهنگی، سیاسی و امنیتی كشور است.
رهبر انقلاب اسلامی با اشاره به مذاكرات اخیر هسته ای 
گفتند: در این مذاكرات، طرف مقابل، تلاش داشت، از هر 
فرصتی برای نفوذ استفاده كند و حركتی بر خلاف منافع ملی 
كشور انجام دهد، البته مذاكره كنندگان ایرانی، حواسشان 
جمع بود، اما بالاخره آمریكایی ها در جاهایی فرصت پیدا 

كردند.
حضرت آیت الله خامنه ای گفتند: مذاكره با آمریكا 

ممنوع است زیرا این مذاكره نه تنها هیچ نفعی ندارد بلكه 
ضررهای بیشماری نیز دارد.

رهبر انقلاب گفتند: شرایط كنونی از لحاظ فعالیت ها 
و تلاشهای دشمنان جمهوری اسلامی كه ما بر آنها احاطه 
اطلاعاتی نیز داریم، مقطع مهمی است زیرا آنها به دنبال 
تغییر محاسبات مسئولان و تغییر افكار مردم درخصوص 

مسائل انقلابی، دینی و مصالح ملی كشور هستند.
ایشان با تأكید بر اینكه در موضوع تغییر افكار مردم، 
هدف اصلی جوانها هستند، جوانان را به هوشیاری بیش از 
پیش فراخواندند و افزودند: البته به لطف خداوند جوانان ما 
در دانشگاهها و همچنین در نیروهای مسلح بیدار و پای كار 

هستند و من از این جهت هیچ نگرانی ندارم.
و  مباهله  سالروز  به  اشاره  با  اسلامی  انقلاب  رهبر 
ایستادگی پیامبر اسلام )ص( و خاندان مطهر ایشان در 
مقابل جریان كفر، خطاب به جوانان انقلابی كشور، تأكید 
كردند: همانگونه كه در قضیه مباهله در صدر اسلام، همه 
ایمان در مقابل كفر قرار گرفته بود، امروز نیز در جمهوری 
اسلامی ایران، همه ایمان در مقابل كفر قرار گرفته است 
و همانگونه كه در آن زمان صفای معنوی پیامبر)ص( و 
خاندان ایشان توانست دشمن را از میدان خارج كند، امروز 
هم ملت ایران با اقتدار معنوی خود، دشمن را از میدان 

خارج خواهد كرد.
رهبر انقلاب اسلامی در پایان سخنان خود خاطرنشان 
كردند: اگر برای یاری دین خدا آماده و پا به ركاب باشیم، 
قطعاً وعده الهی مبنی بر نصرت یاری كنندگان دین خدا، 
محقق خواهد شد و بدخواهان نظام اسلامی در طرح ها و 
برنامه های امنیتی، نظامی، اقتصادی و فرهنگی شكست 

خواهند خورد.
پیش از بیانات رهبر معظم انقلاب، دریادار فدوی فرمانده 
نیروی دریایی سپاه پاسداران انقلاب اسلامی در سخنانی با 
اشاره به رشادت های سپاه در دوران دفاع مقدس، خاطرنشان 
كرد: سربازان شما منتظر فرمان هستند تا درس عبرتی 
تاریخی به شیطان بزرگ و ایادی موذی، میهمان كش و 

كودک كش آنها در منطقه بدهند.
سردار فدوی با تأكید بر اینكه در آماده ترین شرایط 
ممكن قرار داریم، گفت: نشان دادن بخشی از توان رزمی 
و آمادگی های نیروی دریایی سپاه موجب شد تا دشمنان 
از لزوم تغییر استراتژی دریایی خود سخن بگویند در حالی 
كه آنچه آنها از ما می دانند نسبت به آنچه نمی دانند قابل 

قیاس نیست.

رهبر معظم انقلاب: مذاکره با آمریکا ممنوع است زیرا هیچ نفعی ندارد

طرف ایرانی در مذاکرات حواسش جمع بود

را  مردم  به  خدمت  قم  استاندار 
دارای اجر زیاد دانست و گفت: باید با 
مردم برخوردی صادقانه داشته باشید تا 

بتوانید در كارهایتان موفق شوید.
ظهر  از  قبل  صادقی  سیدمهدی 
دیروز در مراسم روز ملی روستا كه در 
سالن جلسات امام جواد )ع( استانداری 
بودن  فراهم  به  اشاره  با  شد،  برگزار 
زمینه خدمت بیشتر و بهتر به مردم 
اظهار  است،  الهی  توفیقات  از  كه 
فرصت  این  از  باید  مسئولان  كرد: 
زیرا  باشند،  داشته  را  استفاده  نهایت 
براساس روایات كسانی كه بزرگ ترین 
است  خلق  به  خدمت  سرمایه شان 

بندگان برگزیده خدا هستند.
و  مهرماه   15 به  اشاره  با  وی 
روستا  ملی  روز  نام  به  آن  نامگذاری 

اضافه كرد: صفای باطن و روح روستاییان فارغ از تعلقات 
حوزه  در  كه  كسانی  و  است  مسائل  دیگر  و  سیاسی 
خدمات رسانی به روستاها فعالیت دارند باید بدانند كه یک 

توفیق بزرگ نصیب آنها شده است.
استاندار قم فعالیت دهیاران را مورد توجه قرار داد و 
تصریح كرد: خدمات شما در روستاها موثر است و می توان 
با دقت نظر و هماهنگی بیشتر به آن قوت بیشتری بخشید.

صادقی داشتن انضباط كاری را در پیشبرد كارها موثر 
دانست و خاطرنشان كرد: اگر نظم وجود نداشته باشد یا 
كم باشد تلاش هایتان به ثمر نمی رسد یا اثرش كمرنگ 

خواهد بود.
وی شناخت چهارچوب قانونی برای پیاده سازی نظم را 
مورد توجه قرار داد و گفت: به نظر می رسد در زمینه های 
اجرایی مشكلاتی وجود دارد كه این امر می تواند به علت 

غفلت، عدم دقت، بی توجهی یا عدم آگاهی باشد.
استاندار قم تاكید كرد: نگاه مسئولان و شما دهیاران 
باید فرابخشی باشد، زیرا اگر نگاهتان محدود باشد دچار 
كارهای تكراری می شوید كه این موضوع به هیچ وجه 
مطلوب نیست. صادقی افزود: اگر نگاه ها فرابخشی بشود 
دیدگاه های شما در تصمیم گیری عمیق تر شده و اشتباهات 

به حداقل می رسد و منابع هم كمتر هدر می رود.
وی تصریح كرد: فكر كردن به خود و محدوده خود عین 
بی مسئولیتی است و باید بدانیم كه در همه امور مربوط به 

اطرافمان مسئولیت داریم.
استاندار قم تاكید كرد: خدمت به مردم اجر زیادی دارد 
و سعادتی نصیب شما شده است كه باید به آن افتخار كنید 

و از فرصت ایجاد شده نهایت بهره را ببرید.
از اصول مهم  را  برخورد  صادقی داشتن صداقت در 
برشمرد و اظهار كرد: دروغ، ریاكاری و سیاست بازی در 
برخورد با مردم ممنوع است و اگر از من هم چنین خطایی 

را مشاهده كردید حتماً تذكر دهید.
وی خاطرنشان كرد: اگر واقعاً آنچه می شود و می توانیم 
را برای مردم انجام دهیم آنها نیز ضعف ها و كاستی ها 
و  را مشاهده می كنند  زیرا صداقت  را تحمل می كنند، 

می فهمند كه ما همه تلاشمان را به كار بسته ایم.
استاندار قم تصریح كرد: اگر در جایی ضعف و كاستی 
داشتیم، خلاف رویه عمل كردیم، خسارتی وارد كردیم باید 
اشتباه خود را بپذیریم، عذرخواهی كرده و تامین خسارت 

كنیم، زیرا این مردم ولی نعمت ما هستند.
صادقی ادامه داد: حتی اگر مردم چیزی نخواهند و 
حرفی نزنند نباید فراموش كنیم كه در پیشگاه خداوند 

مسئولیم و به خاطر عملكردمان بازخواست خواهیم شد.
وی در بخش دیگری از سخنانش با بیان اینكه استان 

قم دچار خشكسالی طولانی مدت شده است، افزود: این 
معضل در حال پیشرفت است و رفع آن به عزم همگانی 
نیاز دارد تا عواقب آن بیش از این گریبان گیر استان نشود.

استاندار قم با اشاره به مهاجرت روستاییان به شهرها 
خاطرنشان كرد: اگر بتوانید با برنامه ریزی منسجم و دقیق 
كاری بكنید كه از مهاجرت ها كاسته شود یا برگشت پذیری 
روستاییان به روستا میسر شود توفیق بزرگی برای شما 
محسوب می شود. صادقی ایجاد ارتباط صمیمی با مردم 
را از اولویت های مسئولان دانست و تصریح كرد: اگر در 
این كار موفق نشوید نمی توانید در كارهای اجرائیات نیز به 

موفقیتی دست پیدا كنید.
وی در ادامه به انتخابات پیش رو اشاره كرد و گفت: 
این انتخابات مانند سایر دوره های قبلی حساس است بلكه 
حساسیت آن بیشتر است، زیرا هر چه رو به جلو حركت 
می كنیم پیچیدگی های سیاسی و اجتماعی بیشتر می شود.

استاندار قم خطاب به مسئولان حاضر در جلسه تاكید 
كرد: با هر بینش و گرایش سیاسی در چارچوب قوانین 
حركت كنید مبادا برای خوشایندی دیگران دامنمان را به 
خیانت آلوده كنیم. صادقی افزود: قطعاً هر كسی خلاف 
این رویه عمل كند بدون هیچ ملاحظه ای با وی برخورد 
خواهیم كرد. وی در ادامه سخنانش بحث برجام را مورد 
اشاره قرار داد و خاطرنشان كرد: در این زمینه هر كسی 
می تواند نظر خودش را داشته باشد، اما نباید به منافع ملت 

و كشور لطمه بزند.
استاندار قم تصریح كرد: امروز می بینیم مخالفان برجام 
همان كسانی هستند كه منافعشان را پس از مذاكرات در 

خطر می بینند برای همین سر به مخالفت برداشته اند.
صادقی گفت: امیدواریم با به نتیجه رسیدن برجام جو 
سنگین حاكم بر محاكم بین المللی شكسته شده و بتوانیم 

به رشد و توسعه لازم به نحو شایسته دست پیدا كنیم.

افزایش شاخص بهره مندی آب آشامیدنی
 در روستاهای قم

مدیرعامل شركت آب و فاضلاب روستایی استان قم نیز در 
این مراسم با اشاره به افزایش شاخص بهره مندی آب آشامیدنی 
روستایی گفت: این شاخص از 67.3 درصد در سال 91 به 
78.93 درصد افزایش یافته است. علی  جان صادق پور با اشاره 
به جمعیت زیرپوشش شركت آب و فاضلاب روستایی افزود: 
جمعیت زیرپوشش از 82.62 درصد در سال 91 به 95.85 

درصد در سال 93 افزایش داشته است.
وی مدیریت مصرف و اتمام پروژه های نیمه تمام را از 
اولویت های این شركت ذكر كرد و افزود: كاهش آب بدون 
درآمد، جلوگیری از هدر رفت آب از طریق مخازن ذخیره 
و خطوط انتقال و جلوگیری از انشعابات غیر مجاز از جمله 

اقداماتی بوده كه در این زمینه انجام شده 
است. مدیرعامل شركت آب و فاضلاب 
روستایی استان قم با اشاره به ضرورت 
اتمام پروژه های نیمه تمام اظهار كرد: 20 
پروژه قابل توجه با اعتبار 400 میلیارد ریال 
به اتمام رسید و در مدار بهره برداری قرار 

گرفت.
 صادق پور مهم ترین پروژه های سال 92 
و 93 را مورد اشاره قرار داد و افزود: بخش 
كهک و روستاهای آن یكی از بزرگترین 
معضلات استان در بحث آبرسانی بود و 
مردم این مناطق یک تا دو ساعت بیشتر 
از آب بهر ه مند نبودند و با تلاشی مدبرانه 
دو ایستگاه پمپاژ، 500 متر مكعب مخزن 
ذخیره، 10 كیلومتر خط انتقال و 300 متر 

مربع ساختمان برای آنها احداث شد.
 3 فاز  به  آبرسانی  داد:  ادامه  وی 
سلفچگان كه از منطقه ویژه اقتصادی تا جنداب و اسلام آباد 
صورت گرفت با 9 كیلومتر خط انتقال، 2 هزار و 100 متر 
مخزن و 300 متر مربع ساختمان به اتمام رسید. مدیرعامل 
شركت آب و فاضلاب روستایی استان قم اضافه كرد: پروژه 
ملک آباد در بخش مركزی با حفر چاه و دو كیلومتر خط انتقال، 
آبرسانی به مجتمع گلستانه و رفع نواقص جزئی در قمرود، 
وشنوه، انجیله و قنوات از دیگر اقداماتی بود كه در این مدت 
انجام شد. صادق پور با بیان اینكه مشكلات روستای خور آباد 
به یک معضل برای استان تبدیل شده بود اظهار كرد: تمام 
مشتركان در این روستا به شبكه وصل شدند و تمام پساب 
موجود در روستا در خدمت تولیدات خود روستا به كار گرفته 
شد. وی با اشاره به آمار شكایات مردمی در سال 92 اظهار كرد: 
در این سال 24 شكایت مردمی داشتیم كه این آمار در سال 
93 به سه درخواست مردمی رسید و این نشان دهنده عملكرد 

موثر شركت بوده است.
مدیرعامل شركت آب و فاضلاب روستایی استان قم اصلاح 
و بازسازی شبكه های آب روستایی را از دیگر اقدامات این 
شركت برشمرد و اظهار كرد: در این راستا 20 كیلومتر شبكه 

در روستای فردو بازسازی شد.
ادامه داد: همچنین 20 حلقه چاه در  جان صادق پور 
تیوج، زواریان،  آباد،  روستاهای كهندان، سنجگان، حسن 

راهجرد، قمرود و امامزاده اسماعیل و ... حفر شد.
وی به اقدامات انجام شده در سال جاری اشاره كرد و گفت: 
تشكیل كارگروه اجرایی كیفیت منابع آب استان با دستور 
معاون آب و آبفای وزارت نیرو، تعویض 106 دستگاه سیلندر 
گاز كلر، استفاده از 13 هزار و 990 كیلوگرم پركلرین و گاز 
كلر برای گندزدایی آب و شست و شو و گندزدایی 22 مخزن 
آب با ظرفیت 6 هزار و 800 متر مكعب از جمله این اقدامات 
بوده است. مدیرعامل شركت آب و فاضلاب روستایی استان قم 
اعلام كرد: هدر رفت آب از 52 درصد در سال 90 به 37 درصد 

در سال 93 كاهش داشته است.
جان صادق پور عمده منابع تامین آب را منابع سطحی 
دانست و اضافه كرد: آبرسانی با تانكر در سال گذشته از 50 
تانكر به 30 تانكر رسید اما برای امسال این میزان دوباره به 60 

تانكر افزایش پیدا كرده است.
وی ادامه داد: علی آباد نیزار، قلعه چم و حسین آباد نیزار از 

جمله روستاهایی هستند كه با تانكر آبرسانی می شوند.
مدیرعامل شركت آب و فاضلاب روستایی استان قم كمبود 
منابع آبی را مورد توجه قرار داد و گفت: آبرسانی از سرشاخه ها 

هم به رفع این مشكل كمک نمی كند.
 صادق پور تاكید كرد: برای برون رفت از این مشكل باید 
مصرف مدیریت شود و دهیاران می توانند در این زمینه به 

كمک ما بیایند.

استاندار قم درمراسم روز ملی شوراها:

مبادا مسئولان برای خوشایندی دیگران دامنشان را به خیانت آلوده کنند

160 میلیارد تومان هزینه انتخابات
گفته می شود: معاون توسعه مدیریت و منابع انسانی وزارت كشور گفت: 160 میلیارد تومان منابع 
مالی برای برگزاری دو انتخابات امسال پیش بینی شده كه 25 میلیارد تومان مربوط به معوقه سال 92 است. 
جواد ناصریان  افزود: به منظور صرفه جویی در هزینه ها ، تمامی قراردادهای انتخاباتی باید در قالب مناقصه 
انجام شود. ناصریان با تاكید بر لزوم قانونمندی در كلیه مراحل اجرای انتخابات تصریح كرد: یكی از مشكلات 
انتخابات سال های گذشته، بدهی به اشخاص حقیقی و حقوقی است. وی خاطرنشان كرد: امین اموال باید از 
ابتدا مشخص شود، ضمن اینكه اطلاعات شخصی مجریان انتخابات حائز اهمیت است. وی با اشاره به اینكه 
در قالب تملک دارایی و سرمایه ای اعتباری نداریم، افزود: اموال مورد نیاز در صورت كمبود باید از دستگاه ها 
امانت گرفته و پس از انتخابات بازگردانده شود. ناصریان همچنین از افزایش 50 درصدی دستمزد مجریان 
برگزاری انتخابات خبر داد و افزود: سعی شود از كاركنان استانداری ها و فرمانداری ها برای برگزاری انتخابات 

استفاده شود.

هیچ زائر ایرانی دستگیر یا بازداشت نشده
گفته می شود: رییس سازمان حج و زیارت گفت: براساس اعلام سركنسولی ایران در عربستان تاكنون 
هیچ یک از زائران مفقود شده ایرانی در عربستان دستگیر یا بازداشت نشده اند.  سعید اوحدی با بیان اینكه 
هرگونه دستگیری یا بازداشت به سركنسولی ایران در عربستان اطلاع داده می شود، افزود: بخاطر نگرانی كه 
مردم از وضعیت 71 نفر از مفقودان فاجعه منا در روز دو مهرماه داشتند، شب گذشته نشستی با حضور سفیر 
ایران در عربستان، دستیار ویژه وزیر امور خارجه و سركنسول ایران در جده برگزار شد كه تاكنون هیچ گونه 

اطلاعی در خصوص بازداشت به ما داده نشده است.

درآمد برنامه نود از پیامک ها چقدر است؟
گفته می شود: بد نیست بدانید درآمد نود از پیامک هایی كه مردم ارسال می كنند، فرمول جالبی دارد. 
طبق شنیده ها از منابع آگاه سهم برنامه نود از هر پیامكی كه برایش ارسال می شود، 20 تومان است. البته این 
مبلغ از سوی اسپانسری پرداخت می شود كه نامش در پیامک پاسخ برنامه نود به مخاطبانش درج شده است و 
براساس قرعه به چند نفر از همراهان برنامه جوایزی اهدا می كند. طبق قرارداد اسپانسرها با دست اندركاران این 
برنامه، شركت حامی تا سقف 2 میلیون پیامک، برای هر پیامک 20 تومان به نودی ها پرداخت می كند. اگر میزان 
پیامک ها بالاتر از 2 میلیون باشد،  به ازای هر پیام  كوتاه 10 تومان به حساب نود واریز می شود. مثلا در برنامه 
دوشنبه شب اگر میزان پیامک ها را 3 میلیون در نظر بگیریم، 50 میلیون تومان سهم برنامه نود بوده است. براساس 
این فرمول اگر میانگین ارسال پیامک در هر برنامه نود را 2 میلیون در نظر بگیریم، 40 میلیون تومان برای هر برنامه، 

160 میلیون برای هر ماه و یک میلیارد و 600 میلیون برای 10 ماه روی آنتن رفتن نصیب برنامه نود می شود.

خبرهای منفی آزمایشات "کرونا ویروس" حجاج
گفته می شود: وزیر بهداشت با اعلام اینكه 21 نفر از حجاج مشكل تنفسی داشتند، از منفی بودن 
تست آزمایش "كرونا ویروس" حجاج خبر داد و گفت: جای هیچ نگرانی از بابت ویروس كرونا وجود ندارد  
سید حسن هاشمی با اشاره به اینكه با اعلام اینكه 21 نفر از حجاج مشكل تنفسی داشتند، اظهار كرد: تست 
آزمایش همه آنها در زمینه كرونا  ویروس منفی بوده است و جای هیچ نگرانی از بابت ویروس كرونا وجود ندارد 

و اكثر قریب به اتفاق مصدومان در شرایط مطلوب به سر می برند و تا فردا مرخص خواهند شد.

نظر علی مطهری درباره فیلم »محمد رسول الله«
گفته می شود: علی مطهری نماینده مجلس شورای اسلامی با اشاره به این كه تاثیر فیلم »محمد 
رسول الله )ص(« بر افراد غیر مسلمان بیشتر است گفت: دلایل برخی رسانه های غربی و عربی و علما برای 
عدم نمایش این فیلم در كشورهایشان قانع كننده نیست. وی با اشاره به موضع گیری های برخی رسانه های 
غربی و عربی نسبت به این فیلم عنوان كرد: دلایل این رسانه ها و برخی علما برای عدم نمایش این فیلم در 
كشورهایشان قانع كننده نیست. مثلا این كه می گویند چون بدن پیامبر در این فیلم به نمایش درآمده یا چهره 
مادر و پدربزرگ ایشان نمایش داده می شود این فیلم قابل نمایش نیست، درست نیست چون منع شرعی 
و عقلی برای این موارد وجود ندارد. مطهری در ادامه اظهار داشت: همین طور این كه گفته اند ممكن است 
بازیگران این نقش ها بعدا در یک نقش منفی ظاهر شوند و در ذهن مخاطبان تصور منفی از پیامبر یا مادر و یا 
پدربزرگشان ایجاد شود، دلیل قانع كننده ای نیست چون مردم حساب سابقه یا لاحقه یک بازیگر را از حساب 

شخصیت های یک فیلم جدا می دانند.

افشای نامه  شاه سعودی درباره اوضاع اقتصادی
گفته می شود: طبق سندی كه از مصوبات كمیته ویژه وزارت مالی عربستان فاش شده است، عربستان 
سعودی، در بودجه بندی سال جدید خود مجبور به اعمال ریاضت های سنگینی شده است كه نشان از بحران 
مالی شدید این كشور دارد. نامه افشا شده »سلمان بن عبدالعزیز« شاه سعودی به وزیر مالی عربستان، نشان 
داد این كشور در مخصمه اقتصادی افتاده است. سلمان در این نامه ضمن موافقت با بندهای تصویب شده 
در كمیته ویژه وزارت مالی، از وزیر خواسته تا هر چه سریعتر این بندها را به اجرا بگذارد؛ بندهایی كه ریاضت 

اقتصادی شدیدی را در سال آینده )قمری( بر بودجه عربستان تحمیل می كند.

واکنش رسانه های ترک به برگزاری دادگاه زنجانی
گفته می شود: نام بابک زنجانی و سرنوشت او برای رسانه های تركیه همچنان جالب است. از روزی كه تاریخ 
برگزاری دادگاه این فرد در ایران مشخص شد، اخبار مربوط به زنجانی با آب و تاب بیشتری در رسانه های ترک 
زبان منتشر می شد. سومین جلسه دادگاه رسیدگی به پرونده بابک زنجانی و معاونانش در شعبه 15 دادگاه انقلاب 
تهران، در حالی روز دوشنبه به اتمام رسید كه قرائت كیفرخواست متهمان با درخواست مصادره تمامی اموال و 
محكومیت آنها از سوی دادستانی پایان یافت و قاضی صلواتی با تقاضای استمهال وكلای متهم نفتی موافقت كرد. 
به این ترتیب جلسه بعدی دادگاه برای دفاع متهمان ساعت 8:30 صبح روز 9 آبان برگزار می شود. اما این برای اولین 
بار بود كه تصاویری از بابک زنجانی در دادگاه منتشر شد. رسانه های تركیه نیز پس از برگزاری دادگاه با تیترهایی 
چون احتمال بالای مصادره اموال زنجانی در ایران و جزئیات آن و همچنین انتشار اخباری مبنی بر سفر »رضا 

ضراب« به خارج از تركیه در زمان برگزاری دادگاه زنجانی، به استقبال این پرونده در ایران رفتند.

بررسی طرح برجام هفته آینده در مجلس
گفته می شود: رئیس مجلس شورای اسلامی در سفر به شهركرد گفت: طرح برجام در مجلس مطرح 
شده، كمیسیون امنیت ملی نظر خود را داده و هفته آینده در مجلس مورد بررسی قرار می گیرد.  علی 
لاریجانی افزود: هدف این است كه در مقابل بیگانگان دقت نظر شود كه آن ها از این فرصت سوء استفاده 
نكنند و همچنین منافع ملی كشور و بخش هایی همچون بنیه دفاعی كشور در یک شرایط نظام مندی 

مورد توجه قرار گیرد.

رئیس سازمان جهاد کشاورزی استان قم:

از ایجاد مشاغل خرد خانگی در روستاها 
حمایت می کنیم

رئیس سازمان جهاد كشاورزی استان قم گفت: مجموعه سازمان جهاد كشاورزی استان از ایجاد 
مشاغل خرد خانگی در روستاها حمایت می كند.

محمد رضا طلایی روز گذشته در مراسم بهره برداری از پروژه تكثیر و پرورش ماهیان تزئینی در 
روستای نیجه ضمن تبریك روز روستا به تمام روستائیان استان قم، اظهار داشت: یكی از موارد مهمی 
كه در بحث توسعه روستایی مطرح است، اشتغال های خرد خانگی است كه در مجموعه سازمان جهاد 
كشاورزی نیز بر این نكته اعتقاد داریم كه این مشاغل می تواند تاثیر بسیار مثبتی بر روی افزایش درآمد 

كشاورزان و بهره برداران بخش كشاورزی در روستاها داشته باشد. 
وی افزود: در همین راستا فعالیت های گسترده ای را در بخش های مختلف كشاورزی از جمله 
دام و طیور، زنبور عسل و شیلات داشته ایم و استان قم در خصوص حمایت از مشاغل خرد خانگی 
به خوبی ورود پیدا كرده است. وی با اشاره به اینكه یكی از مشاغل خرد خانگی پرورش ماهیان زینتی 
است كه بسیار می تواند در اقتصاد خانوارهای روستای تاثیرگذار باشد، بیان داشت: در حال حاضر كه 
در استان قم با چالش آب مواجه هستیم، تولید ماهیان سردابی و گرمابی با آب برداشت شده از چاه 
ها امكان پذیر نیست و باید به سمت روش هایی برویم كه بتواند آب را در گردش بیاورد و در فضاهای 

بسته به پرورش ماهی بپردازیم.
طلایی اضافه كرد: در حال حاضر 97 واحد پرورش ماهی زینتی با تولید سالانه 3 میلیون و 483 
هزار قطعه ماهی و اشتغال زایی 200 نفر به صورت مستقیم در قم فعالیت دارند و با توجه به اینكه در 
حال حاضر ماهی های زینتی بازار خوبی دارد، می تواند در اقتصاد خانوار تاثیر بسیار مثبتی داشته باشد. 
رئیس سازمان جهاد كشاورزی استان قم در ادامه سخنان خود گفت: استان قم در سال 93 در 
زمینه تولید ماهیان زینتی رتبه هشتم كشور را به خود اختصاص داده كه امیدواریم امسال این رتبه 

ارتقاء پیدا كند. 
وی اضافه كرد: ماهی آنجل، گوپی، مولی، اسكار، تایگر، دیسكاس، انواع سیچیلاد، كوی، انواع 
گلدفیش، پلاتی، سوارتیل، فلاور و ... از جمله پرفروش ترین ماهیان زینتی تولیدی استان قم هستند. 
طلایی در ادامه سخنان خود به حمایت های مدیریت شیلات سازمان جهاد كشاورزی از تولید 
ماهیان زینتی اشاره كرد و گفت: برگزاری چندین دوره كلاس های آموزشی تخصصی تكثیر بهداشت 

و بیماری های آبزیان و ماهیان زینتی از جمله این حمایت ها به شمار می رود. 
وی با اشاره به صدور 73 فقره مجوز مشاغل خانگی پرورش ماهیان زینتی تا پایان سال 93، افزود: 
در همین مدت 3 هزار و 650 میلیون ریال تسهیلات بانكی به این بخش اختصاص پیدا كرده است. 

رئیس سازمان جهاد كشاورزی استان از ایجاد شهرك تولید ماهیان زینتی خبر داد و بیان داشت: 
توسعه و ترویج پرورش ماهیان زینتی در استخرهای ذخیره آب دومنظوره كشاورزی و مراكز تولید 
محصولات گلخانه ای، مناطق روستایی و پرداخت تسهیلات بانكی مورد نیاز از دیگر اقدامات انجام 

شده توسط سازمان می باشد. 
گفتنی است، در این مراسم پروژه تكثیر و پرورش ماهیان تزئینی )دیسكاس( نظرگل به مساحت 
100 متر مربع و تعداد آكواریوم 70 عدد و ظرفیت تولید 50 هزار قطعه ماهی دیسكاس در روستای 
نیجه با حضور امام جمعه سلفچگان، مدیریت امور شیلات سازمان جهاد كشاورزی، مدیریت جهاد 

كشاورزی شهرستان و دیگر مسئولان محلی مورد بهره برداری قرار گرفت. 

نامحرمانه

خبر

سید کرم ا... حسینی *


